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Noben zakon, predpis, sporazum ali dogovor ni tak, da ga ne 

bi mogli spremeniti,'če je treba. Toda dokler tega ne storimo, ga 
Moramo spoštovati, se po njem ravnati. To je pravilo, ki velja v 
vsaki urejeni družbi —tudi pri nas in na področju samouprav- 
nega sporazumevanja o razporejanju dohodka in delitvi sredstev 
La osebne dohodke.

V teh nekaj ugotovitev smo poskusili strniti razpravo na seji 
Predsedstva RS ZSS o tem, kako ravnati s kršitelji samoupravnih 
sPorazumov dejavnosti o razporejanju dohodka in delitvi sred- 
stev za osebne dohodke. Osnovo za razpravo je pomenilo poro
čilo odbora sindikatov Slovenije za samoupravno sporazume- 
vanje o delitvi dohodka in osebnih dohodkov. Predsedstvo je to 
Poročilo ocenilo kot neustrezno, premlačno in tudi sicer nepri
merno, saj je stališča odbora do urejanja teh vprašanj mogoče 
razumeti tudi tako, da kršitelji pravzaprav opravičeno ne spoštu
jejo sprejetih dogovorov. Zato v poročilu zapisano stališče, da 
bo omenjeni odbor sindikatov prek skupnih komisij vztrajal pri 
gostovanju dogovorjenih osnov in meril, izzveni kot nerealno in 
eelo kot namig, da bi se lahko našlo opravičilo (objektivnipogoji 
gospodarjenja, neprimerna metodologija, računske napake, 
netočen prepis podatkov in podobno) tudi za tiste, ki še ravnajo 
pošteno in razporejajo dohodek ter delijo osebne dohodke 
skladno s panožnimi sporazumi in določili resolucije o letošnjem 
(‘ruŽbenoekonornsem razvoju naše republiie.

Tako pa seveda ne gre! Če si prikličemo v spomin uvodoma 
Zapisane stavke, je razumljivo in jasno, da se je predsedstvo slo
venskih sindikatov zavzelo za drugačno pot, za tisto doslednost, 

je že zapisana tudi v veljavnih samoupravnih sporazumih: 
kršitelji se za svoje prestopke morajo zagovarjati pred sodišči 
Združenega dela. »Ostrina«, ki jo je pri tem dodalo predsedstvo 
RS ZSS, je le v tem, da velja te postopke začeti takoj in ne morda 
»nekoč pozneje«.

P oudarek »takoj« naj bi v resnici pomenil, da ne bo nobenega 
odlašanja. Že v desetih dneh morajo namreč vsi republiški 
odbori sindikatov pregledati, kako je z uresničevanjem spora
zumov (lani in letos!), kako so na tem področju delovale skupne 
komisije podpisnic, kako (ne)odgovorno so delovali delegati 
sindikatov v teh komisijah in v odboru sindikatov za samou
pravno sporazumevanje o razporejanju dohodka in delitvi sred- 
sNv za osebne dohodke. Kadrovske spremembe, ki bi sledile, če 
bo potrebno, bodo torej pomenile le začetek odločne akcije, ki 
naj pripomore k večjemu redu na področju delitve dohodka in 
°sebnih dohodkov. M. G.

Delavska enotnost

V jeseniški železarni so 
pred dnevom republike 
odprli novo hladno valjar
no, ki bo s proizvodnjo več 
kot 100 tisoč ton različnih 
vrst pločevine precej zmanj
šala uvoz tega izdelka črne 
metalurgije. S tem objek
tom je železarna napravila 
nov korak v razvoju svoje 
dejavnosti, predelovalna | 
kovinska industrija pa do- j 
bila nov podporni kamen za 
svoj razvoj. Čeprav so na 
Jesenicah že pred leti posta
vili vročo valjarno (na naši 
sliki) in tudi manjšo hladno 
valjarno, je bila nova hladna 
valjarna vendarle še kako 
potrebna za uresničevanje 
srednjeročnega razvojnega 
načrta slovenskih železarn. 
Hkrati pa je, kot je na otvo
ritveni slovesnosti poudaril 
Stane Dolanc, sekretar IK 
predsedstva CK ZKJ, ta 
delovni uspeh zelo pomem
ben dokaz sposobnosti 
samoupravne socialistične 
Jugoslavije ter skupaj z 
drugimi delovnimi zmagami 
po vsej domovini odgovor 
vsem tistim, ki so' do včeraj 
mislili ali še danes mislijo, 
da gre v Jugoslaviji za ne
kakšen eksperiment, za 
preizkušanje neke politične 
koncepcije. Vse te delovne 
zmage pa so dokaz, da je to, 
kar se pri nas dogaja, nada
ljevanje socialistične revo
lucije ter da je odločitev 
jugoslovanske partije o 
samoupravni poti graditve 
socializma zavestna in pra
vilna.
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SEJA PREDSEDSTVA REPUBLIŠKEGA SVETA ZVEZE SINDIKATOV SLOVENIJE

Ostrejši do kršiteljev!
Tudi sindikalne organizacij’e morajo pravočasno opraviti svoj del nalog pri oblikovanju zavaro
valne skupnosti Triglav — Dosledno in zato ostreje proti kršitvam in prekoračitvam samo
upravnih sporazumov o razporejanju dohodka in delitvi sredstev za osebne dohodke — Ob
močne dogovore o razporejanju dohodka bomo sklepali tudi naslednje leto — Deveto srečanje 
samoupravljavcev »Rdeči prapor« bo 15. in 16. februarja 1977 v Kragujevcu_______________

Za 39. razširjeno sejo pred
sedstva republiškega sveta Zveze 
sindikatov Slovenije je bil pri
pravljen obširen, aktualen in tudi 
sicer pester dnevni red. Najprej 
so člani predsedstva podprli 
sklenitev samoupravnega spora
zuma o konstituiranju in obliko
vanju medsebojnih razmerij 
zavarovancev, združenih v zava
rovalni skupnosti Triglav. Ta 
skupnost, ki bi povezala sedanji 
zavarovalnici Sava in Maribor,

razmerja na področju zavaroval
stva pa urejala na podlagi določil 
zakona o združenem delu, bi 
lahko začela poslovati s 1. 1. 
1977, če bo do 20. decembra 
letos dovolj podpisnikov (naj
manj 1300) podpisalo samou
pravni sporazum o njeni ustano
vitvi. Glede na to, da imajo sin
dikati pomembne naloge na 
področju delegatskega sistema in 
tako tudi pri evidentiranju in 
kandidiranju delegatov za kon-

^EOSEDSTVO RS ZSS O GRADNJI DIJAŠKIH IN ŠTUDENTSKIH DOMOV

V petih letih - 23 domov
Jr®sničevanje družbenega dogovora o nalogah pri samoupravnem sporazumevanju in združe-
Vanju sredstev za gradnjo dijaških in študentskih domov v letih 1976—1980 bo pomembno pri- 
s^Pevalo k zagotavljanju enakopravnih možnosti za šolanje mladine
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ciranju graditve stanovanj, s tem 
da se dijaški in študentski do
movi smatrajo kot stanovanjski 
prostor in da je za njihovo grad
njo možno uporabiti sredstva, ki 
jih delovni ljudje izločajo v ta 
namen.

Na tej osnovi je bil v družbe
nem dogovoru o temeljih plana 
SRS za naslednje petletno ob
dobje sprejet predlog, da bi iz 
sredstev za stanovanjsko gradnjo 
namenjali 0,345 % od bruto 
osebnih dohodkov za gradnjo 
dijaških in študentskih domov. 
Ta sredstva bodo predstavljala 
osnovni vir za gradnjo predvide
nih 23 dijaških in študentskih 
domov, v katerih bo 7.500 ležišč. 
Poleg tega vira pa bo potrebno 
zagotoviti še dodatna sredstva, ki 
naj bi jih v ta namen združevale 
predvsem organizacije združe
nega dela, samoupravne intere
sne skupnosti in družbenopoli

tične skupnosti, ki so glede na 
svoje kadrovske potrebe še 
posebej zainteresirane za prostor 
v domovih za svoje učence in
študente. Še nadalje računamo 
na del sredstev iz anuitet odprav
ljenih stanovanjskih skladov v 
občinah ter republiki in na delež 
občin, kjer bomo gradili domo
ve. Le-te naj bi zagotovile brez
plačno komunalno urejeno zem
ljišče za gradnjo domov. Iz vseh 
teh virov bomo predvidoma 
zbrali 825 milijonov dinarjev.

Na osnovi teh izhodišč je bil 
prvotni družbeni dogovor do
polnjen in o njem je razpravljalo 
ter ga potrdilo predsedstvo 
republiškega sveta Zveze sindi
katov Slovenije kot eden od 
podpisnikov dogovora. Z njim 
naj bi zagotovili samoupravno 
zagotavljanje in delitev sredstev 
ter načrtno in kontrolirano grad

njo domov po programu, ki je bil 
sprejet na seji skupščine izobra
ževalne skupnosti Slovenije. 
Naloga sindikatov po družbenem 
dogovoru je predvsem zagotoviti 
demokratičnost postopka pri 
dogovarjanju in sporazumeva
nju za uresničitev programa 
gradnje domov, spremljanje in 
preverjanje obveznosti nosilcev 
posameznih nalog ter pravoča
sno in ustrezno oblikovanje 
gradbenih odborov, ki bodo 
neposredno vodili gradnjo 
posameznih domov.

ference delegatov na vseh ravneh 
organizairanosti bodoče zavaro
valne skupnosti, je predsedstvo 
RS ZSS še posebej zadolžilo vse 
organizacije in organe sindikata, 
da v svoje delovne programe 
nemudoma uvrstijo tudi naloge, 
ki jih terjajo priprave na ustano
vitev zavarovalne skupnosti Tri
glav.

V nadaljevanju seje so člani 
predsedstva obravnavali poro
čilo o stališčih glede prekoračitev 
osnov in meril samoupravnih 
sporazumov dejavnosti o razpo
rejanju dohodka in delitvi sred
stev za osebne dohodke. To 
poročilo, ki ga je pripravil odbor 
sindikatov Slovenije za samou
pravno sporazumevanje o delitvi 
dohodka in osebnih dohodkov, 
pa je predsedstvo zavrnilo kot 
neustrezno, nekritično in nepo
polno. Predsedstvo se je zavzelo 
za ostrejši odnos do kršiteljev 
sporazumov. Potrdilo je stališča 
omenjenega odbora glede 
območnih družbenih dogovorov 
o razporejanju dohodka v letu 
1977. Na kratko povedano gre za 
to, naj bi take družbene dogo
vore sklepali tudi v naslednjem 
letu, biti pa morajo celoviti in po 
svoji vsebini konkretizacija 
občinskih resolucij o družbenoe
konomskih gibanjih v prihod
njem letu našega srednjeročnega 
razvoja.

Tudi naslednja točka dnev
nega reda — družbeni dogovor o

nalogah pri samoupravnem 
sporazumevanju in združevanju 
sredstev za gradnjo domov za 
učence in študente v obodobju 
1976—1980 — je spodbudila 
živahno razpravo. Po njej je 
predsedstvo z nekaterimi pri
pombami podprlo sklenitev tega 
dogovora. Več o tem poročamo 
na 2. strani današnje DE.

V nadaljevanju seje so člani 
predsedstva republiškega sveta 
Zveze sindikatov Slovenije spre
jeli sporazum o sodelovanju na 
področju raziskovalne, izobra
ževalne, dokumentacijske in 
mednarodne dejavnosti. S tem 
sporazumom se podpisniki —• 
poleg RS ZSS še pravna fakul
teta v Ljubljani in inštitut za delo 
pri tej fakulteti — zavezujejo, da 
bodo sodelovali na področju 
raziskovalnega in pedagoškega 
dela ter dokumentacijske dejav
nosti pri uvejljavljanju sistema 
samoupravnih odnosov in med
narodne dejavnosti na področju 
dela.

Informacija o pripravah na 
deveto srečanje samoupravljav
cev »Rdeči prapor« v Kragu
jevcu je pomenila zadnjo točko 
dnevnega reda. To srečanje bo 
15. in 16. februarja prihodnjega 
leta, na njem pa naj bi sodelovalo 
po 50 delegatov iz vsake republi
ke. Slovenijo naj bi zastopal po 
en delegat vsakega že ustanov
ljenega oziroma nastajajočega 
kluba samoupravljavcev.

M. G.

ŽELEZNIŠKO GOSPODARSTVO 
/Lk LJUBLJANA

Računamo lahko, da bomo z 
uresničifvijo tega družbenega 
dogovora izpolnili eno od po- 
membih obveznosti in nalog 
sindikatov in drugih družbenih 
organizacij; obveznosti, ki po
meni zagotovitev enakopravnih 
možnosti za šolanje mladine.

NOČNI SKOK

TILKA BLAHA

PONOČI NA TIRIH 
ZJUTRAJ NA CILJU
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KAJ SMO STORILI...

Notranje
rezerve

Čeprav se je kemična industrija Slovenije v zadnjih nekaj 
letih, zlasti pa po sprejetju nove ustave začela združevati, je 
vendarle njen velik problem prav njena velika razdrobljenost. V 
posameznih podjetjih, ki so nastala iz več nekdanjih kemičnih 
tovarn, zlasti pa v sestavljenih organizacijah združenega dela 
namreč še vedno niso premagali zaprtosti posameznih TOZD ali 
OZD za svoj plot ali za občinske meje. Tehtati krivdo posamez
nih dejavnikov v združenem delu ali tistih zunaj njega, je kajpak 
težka naloga. Prav gotovo pa ne bomo zgrešili, če bomo »takole 
pavšalno« ošvrknili tako dejavnike v podjetjih kot tudi tiste, ki 
sede na občinskih stolčkih. Zlasti ti zadnji marsikje še vedno niso 
zlezli iz svoje lupine'pobarvane z »barvami kraja«, pa »v ko
rist« svoje družbenopolitične skupnosti zavirajo odpiranje zdru
ženega dela navzven, dogovarjanje (resnično, ne tisto formalno) 
o delitvi proizvodnje, o uskladitvi razvojnih programov in zdru
ževanje sredstev (ponekod temu pravijo »odtujevanje sredstev«) 
za doseganje skupnih ciljev. Da pri tem tudi dohodkovni odnosi, 
ki so vendarle osnova vsega samoupravnega dogovarjanja in 
sporazumevanja ter sploh obstoja samoupravnega sistema, ne 
zaživijo, kot bi morali, kajpak ni nič čudnega.

Posledic takšnega stanja seveda ni težko opaziti. Gospodarski 
položaj slovenske kemije ni zavidanja vreden, čeprav ni tako 
slab, kot denimo položaj tekstilne, usnjarske industrije in še ne
katerih drugih dejavnosti. Toda kljub temu so izgube v prvi po
lovici leta dosegle kaj visok znesek in če so se podjetja takrat to
lažila, češ,izgube so nastale zavoljo novih predpisov ou ugotav
ljanju dohodka in težav na trgu zavoljo novega sistema zava
rovanja plačil, te tolažbe zdaj, po devetmesečni bilanci nimajo. 
Položaj se je namreč le za las izboljšal, precej podjetij pa je v tem 
obdobju prigospodarilo dejansko izgubo.

Ali lahko v tolažbo združenemu delu v kemične industrije 
povemo, da je v tej dejavnosti še nekaj neizkoriščenih notranjih 
rezerv, ko pa so te rezerve hkrati tudi največje slabosti združe
nega dela v kemični industriji — omenili smo jih že prej...?!

Ko ugotavljamo slabosti združenega dela v tej dejavnosti, bi 
bilo prav, ko bi hkrati ocenili tudi delovanje dejavnikov v njem, 
samoupravnih organov in družbenopolitičnih organizacij pa 
posebej seveda sindikatov. Kako daleč so, denimo, sindikati pri 
premagovanju prej omenjenih ovir na poti uresničevanja duha 
ustave (in določil zakona o združenem delu), je ta hip ležko 
oceniti. Vsekakor pa lahko zatrdimo, da kaj bistveno dlje od 
začetka utrjevanja vsebine samoupravnih odnosov v združenem 
delu niso. To pa je še ena od slabosti združenega dela v tej de
javnosti. B. RUGELJ

SINDIKATI V KEMIČNI INDUSTRIJI 0 SINDIKALNI LISTI

Zakaj drugače kot zvezna lista7
Sindikalne liste republik naj bi povsem uskladili z zvezno listo, da bi odpravili sedanje veli^ 
razlike med listami posameznih republik — Regres za dopust ni socialna kategorija — Delo 1,8 
dan praznikov naj bo vredno več! .

Tako kot povsod drugod je tudi v 
kemični industriji predlog sindikal
ne liste za prihodnje leto razgibal 
delavce. Delegati RO sindikata de
lavcev kemične industrije Slovenije 
so na zadnjo sejo RO, posvečeno 
med drugim tudi sindikalni listi 77, 
„prinesli“ precej predlogov za spre
membe določil v sindikalni listi. Če
prav se pripombe in predlogi za 
spremembe osnutka liste od dejav
nosti do dejavnosti pa od tovarne do 
tovarne v podrobnostih razlikujejo, 
vendarle lahko izluščimo nekatere 
skupne pripombe, ki bodo, kot 
kaže, dovolj podprte z mnenji delav
cev, da bodo „izsilile“ spremembe 
nekaterih členov.

Tako delavci sodijo, da ne bi ka
zalo opuščati dodatka za zmanjševa
nje fluktuacije delavcev, zmanjševati 
vrednosti dela na dan državnih, re
publiških praznikov in na nedelje 
(lista predlaga znižanje gornje meje 
od 75 odstotkov na 50), ali diferen
cirati regres za letni dopust. Prav

NAJ OSTANE 
MED NAMI

Za nekatere območne rizične 
skupnosti v sestavi nastajajoče 
zavarovalne skupnosti Triglav 
še ni jasno, kje bo njihov 
sedež. Ko so na seji predsed
stva RS ZSS govorili o vsebini 
sporazuma o ustanovitvi te 
skupnosti, je eden od razprav
ljavcev omenil, da se s predvi
deno ureditvijo ne strinjajo 
v... in tudi v Zasavju. Pa ga je 
Vinko Kovačič iz Trbovelj brž 
popravil, da pri njih ni pro
blemov.

No ja — spodbudno je, da 
vemo vsaj to, kje ni proble
mov!

RO SINDIKATA OBRTNIH DELAVCEV SLOVENIJE

Na samoupravnih osnovah
Sveti potrošnikov morajo aktivno sodelovati tudi pri samoupravnem 
sporazumevanju med izvajalci in potrošniki obrtnih storitev ______ _

Ni dvoma, da lahko organizirani 
potrošniki vplivajo tudi na usmeritev 
blagovne proizvodnje in obrtnih sto
ritev, hkrati pa na delovanje vseh 
posredovalnih dejavnosti (trgovine, 
gostinstva, obrti, komunale, servisov 
itd.) glede na njihove kratkoročne in 
dolgoročne interese. Vpliv organizi
ranih potrošnikov in porabnikov 
storitev sega tudi na področje dejav
nosti posebnega družbenega pome
na, predvsem na področje komunal
nih dejavnosti, prometa pa tudi 
družbenega in zasebnega sektorja 
obrti. Vendar bi morali pri tem 
razmejiti, kaj sodi v delovno po
dročje ustreznih samoupravnih inte
resnih skupnosti glede na njihovo 
organiziranost in do kod naj seže 
vpliv svetov potrošnikov oziroma

porabnikov obrtnih storitev.
Sveti potrošnikov, ki v Sloveniji še 

niso zaživeli tako, kot smo pričako
vali, bi morali sodelovati pri samou
pravnem sporazumevanju med izva
jalci in potrošniki obrtnih storitev. 
Predvsem bi se morali izvajalci in 
potrošniki podobno kot na drugih 
področjih dogovarjati na samou
pravnih osnovah ne samo o ustrezni 
preskrbi in kvaliteti proizvodov, pač 
pa tudi o zagotavljanju rezervnih 
delov in servisov za vzdrževanje in 
popravila tehničnih naprav in stro
jev,' torej obrtnih storitev, ki še 
vedno ne zadovoljujejo naših potreb. 
Šele s samoupravnim sporazumeva
njem bi lahko začeli govoriti o med
sebojnih pravicah in dolžnostih de
lovnih ljudi kot proizvajalcev in

posrednikov obrtnih storitev ter 
hkrati porabnikov v krajevni skup
nosti.

To je le nekaj vprašanj, o katerih 
so govorili na zadnjem posvetovanju 
s predsedniki in sekretarji občinskih 
odborov, ki ga je pripravil RO sindi
kata obrtnih delavcev Slovenije. Slej 
ko prej ostaja v ospredju tudi naloga 
v zvezi z dograjevanjemsamouprav- 
nih odnosov v obrtnih organizacijah 
v skladu z določili zakona o združe
nem delu. O vseh teh in nekaterih 
drugih problemih, predvsem pa o 
samoupravnem urejanju cen obrtnih 
storitev bodo razpravljali v nepo
sredni prihodnosti občinski odbori, 
januarja pa tudi delegati na zaseda
nju RO sindikata obrtnih delavcev 
Slovenije. '• ^ ■

10 RO SINDIKATA DELAVCEV ZDRAVSTVA IN SOCIALNEGA VARSTVA 
SLOVENIJE

Na skupni seji izvršnega odbora 
RO sindikata delavcev zdravstva in 
socialnega varstva ter članov komisij 
za delitev dohodka in osebnega 
dohodka pri RO so med drugim 
obravnavali pripombe in predloge 
občinskih odborov tega sindikata in 
zdravstvenih delovnih organizacij o 
osnutku nove sindikalne liste. Tako 
so nekatere zdravstvene delovne
organizacije predlagale, da bi pri 
oblikovanju sindikalne liste za 1977. 
leto upoštevali predlog, naj najnižji 
osebni dohodek delavca, ki mu zago
tavlja materialno in socialno varnost, 
ne bi znašal najmanj 60% popreč
nega osebnega dohodka na zaposle
nega v slovenskem gospodarstvu v 
minulem koledarskem letu, ampak 
65 % poprečnega OD. Glede 7.

člena osnutka liste, ki določa akonta
cijo osebnega dohodka pripravnikov 
v organizacijah združenega dela, je 
bržčas umestna pripomba lO RO, 
naj bi za njihovo nagrajevanje 
predvsem pa za uvajanje pripravni
kov na delo skrbeli poleg osnovnih 
sindikalnih organizacij tudi samou
pravni organi OZD, ki jih zaposluje
jo. Zlasti želi sindikat zdravstva in 
socialnega varstva ob tem opozoriti, 
da mora uvajanje pripravnikov de
jansko potekati v skladu z zakon
skimi določili.

Čeprav je sindikalna organizacija 
novogoriške bolnišnice imela ob 11. 
členu osnutka liste docela nespre
jemljiv predlog, naj bi dobili za 
nadurno delo plačilo tudi vodilni 
delavci, čeprav lista jasno govori, da

tako se delavci zavzamejo za valori
zacijo nadomestila osebnega do
hodka za čas bolezni vsake tri me
sece ter za valorizacijo vseh dinar
skih zneskov v listi.

Delegati v RO sindikata delavcev 
kemične industrije so poleg teh pri
pomb predlagali še nekatere spre
membe. Tako sodijo, da bi veljalo 
vse materialne izdatke (kilometrine, 
dnevnice, regrese za prehrano, do
pust itd.) uskladiti z zvezno sindi

kalno listo. Zanimivo pri tem je, da 
so regresi za dopust po zvezni listi 
večji, kot jih predvedeva slovenska 
lista (zvezna lista dopušča dve tretji
ni poprečnega mesečnega dohodka 
v republiki v minulem letu, nado
mestila stroškov za službena potova
nja pa nižja. Regres za dopust, tako 
sodijo v kemični industriji, naj osta
ne tak, kot je bil, saj to ni socialna 
kategorija. Socialno šibkim delav
cem je treba pomagati z drugimi 
ukrepi. Prav tako predlagajo, naj bi

jra#bil dodatek za delo na dan 
kov večji, kot za delo ob nede‘J ji 
Nazadnje pa so delegati 
dve temi za razmišljanje: ali jo 
nost, da bi delavci, ki imajo sf.jjJ 
ali manj let do upokojitve, d01” J 
primeru bolezni celotno nadotB6 . 
lo osebnega dohodka, ne pa “d ^ 
80-odstotno? In druga tema: aN 
bilo možno, da nagrad za ino^a ^ 
sko dejavnost ne bi obdavčili, d2.,.
tako bolj zainteresirali delavce 23 d'
umiteljstvo?

V CELJSKEM MUZEJU REVOLUCIJE SO ODPRLI RAZSTAVO »VELIKE 
STAVKE LETA 1936 V SLOVENIJI« ________

Spomin na naših 40 let
V Gorenjskem muzeju v Kranju so 

ob letošnji visoki obletnici sloven
skega stavkovnega gibanja pripravili 
s pomočjo vseh drugih slovenskih 
muzejev revolucije bogato doku
mentirano razstavo, s katero so želeli 
prikazati prelomno leto v revolucio
narnem sindikalnem gibanju, leto 
1936, ko so se velike stavke med tek
stilnimi in gradbenimi delavci z žariš
čem v Kranju kot vihar razplamtele 
po vsej Sloveniji. Osrednja razstava

je bila pripravljena in urejena tako, 
da jo je mogoče prenesti v katerikoli 
slovensko mesto oziroma razstaviš
če.

Potem ko si jo je ogledala kranjska 
publika, so razstavo do sredine 
decembra postavili v celjskem Mu
zeju revolucije. Pokroviteljstvo je 
prevzel občinski svet ZSS Celje in ob 
sodelovanju celjskih občinskih 
odborov sindikata delavcevkovinske 
tekstilne industrije in gradbeništva.

Z bogatim fotografskim in d® ^ | 
mentacijskim gradivom predsM 
razstava vrh, ki ga je doseglo sta ■ j 
kovno gibanje v letu 1936, t0.j! 
takrat, ko so se po vsej Slovej,| 
delodajalcem uprli tekstilni in £ra.„ j
beni delavci v množičnem
na čelu katerega je poleg sindi^3!.;
stala tudi partija, tako da se j®
spremenilo v organiziran up°r, ^ 
osnovo za kasnejši narodnoosv® 
dilni boj.

od sobote

VELIKO PRIPOMB
te pravice nimajo niti vodstveni niti 
vodilni delavci v TOZD in v delovnih 
skupnostih, je med pripombami, ki 
jih je dobil RO sindikata zdravstva in 
socialnega varstva vreden premi
sleka predlog, naj v bodoče v sindi
kalni listi ne bi strogo omejevali vi
šine dnevnic za službena potovanja 
in nočnine, pač pa bi jih med letom 
usklajevali z gibanji življenjskih stro
škov.

Glede na to. naj bi v prihodnje pri 
izplačevanju regresov za letni dopust 
upoštevali predvsem ekonomske, 
socialne, zdravstvene in delovne 
razmere delavcev, predlaga IO RO 
sindikata zdravstva in socialnega 
varstva, da bi morali v novi sindikalni 
listi točno opredeliti merila za dode
ljevanje regresa. I. V.

Na poti k dejanjem
Minuli teden se je začel s praznovanjem našega • 

največjega praznika. Še posebej smo bili veseli delov
nih uspehov, ki so se zvrstili v številnih slovenskih 
krajih prav ob obletnici rojstva republike. V tem slav
nostnem vzdušju pa smo prisluhnili tudi besedam 
tovariša Tita in drugih odgovornih političnih vodite
ljev, ki niso bile le obračun o naši prehojeni poti, 
ampak tudi odgovor in napotilo za naš zdajšnji trenu
tek. V slovenski javnosti je po prazničnih dneh priteg
nil posebno pozornost intervju tovariša Kardelja, ki 
ga je pripravila Borba ob obletnici svojega izhajanja.

V Kardeljevem intervjuju nismo našli le širših 
odgovorov o kontinuiteti graditve ljudske oblasti in 
delegatskega sistema med revolucijo in do danes, 
ampak tudi odgovor na prenekatero aktualno vpraša
nje sedanjosti. Bistveno izhodišče Kardeljevega ra
zmišljanja je v ugotovitvi, da smo mlada in dinamična 
družba, ki iz dialektike svoje prakse neprestano gradi 
tudi svoj politični sistem, družbene in medsebojne 
odnose. Prav zato je ustvarjalno kritično razmišljanje, 
predvsem še samokritika bistveno orožje ustvarjal
nega marksizma v naši praksi. Gre predvsem za kri
tiko in analizo pojavov, ne pa za obračune z ljudmi, je 
poudaril tovariš Kardelj. Tako v kritiki kot v iskanju 
odgovorov na aktualna vprašanja sodobnih družbenih 
pojavov se pogosto srečujemo s preteklostjo. Prav 
zato je premagovanje zaostale zavesti, ki se pogosto 
zateka k preseženim in preživelim vzorom — bodisi 
liberalističnim ali dogmatskim — osnovno vprašanje 
revolucionarne akcije naprednih socialističnih sil. 
Brez te akcije, ki je odprta na marksistično dialektiko, 
znanje in strokovnost si ne moremo zamišljati učinko
vitega delovanja našega samoupravnega političnega 
sistema. Ogrodje političnega sistema je opora za revo
lucionarno akcijo, ker ne deluje samodejno, ampak 
le, če ZK in napredne socialistične sile v življenju, v 
neposredni praksi ustvarjajo pogoje za osvobajanje 
ljudi preživelih vzorov in modelov politične demokra
cije. Zato se kot dinamična družba nenehno soočamo 
s prakso in ves naš razvoj od revolucije do danes nam

potrjuje nujnost udeležbe komunistov kot avantgard 
delavskega razreda v iskanju odgovorov na sprotn 
vprašanja družbene prakse. ■

Po sprejetju zakona o združenem delu v zye7- 
skupščini smo sedaj na začetku uresničevanja rlje80. 
vih temeljnih določil. Predsedstvo.ZSS je na svoji 
seji po praznikih resno opozorilo na zagotavljam^ 
discipline podpisnikov samoupravnih sporazumov 
razporejanju dohodka in delitvi osebnih dohodke^ 
Praksa namreč kaže na primere neodgovornosti p°“ 
pisnikov samoupravnih sporazumov, ki rušijo ravn, e 
vesje v politiki dohodka, ustvarjajo nove inflacijslc^ 
pritiske in se pri tem vedejo, kot da so jim bili sp°ra. 
zumi vsiljeni. Prav zato bo potrebno kršitelje strezni 
in zagotoviti odgovornost tudi s pomočjo sodišč zdm
ženega dela. .. 3

V zveznem izvršnem svetu se nadaljuje akcija
družbeno dogovarjanje o uresničevanju srednjeroC 
nega programa razvoja do leta 1980. Kot je znano,s 
tudi delegati v slovenski skupščini pred nedavni 
izrekli kritične pripombe k zasnovam srednjeročne^ 
plana in resolucije o družbenoekonomskem razvoju 
prihodnjem letu. Za uresničevanje programa 
namreč potrebno dogovarjanje in sprejemanje 
družbenih dogovorov ne le med republikami in zv®z-’ 
ampak tudi znotraj gospodarskih panog. Doslej J 
bilo sprejetih že več dogovorov, ki zadevajo raz^ J 
cestnega gospodarstva, železnice, luškega prom« ’ 
ladjedelništva, kemične industrije in elektrogosp 
darstva ter več drugih, medtem ko se dogovarjanje 
drugih področjih nadaljuje. ^ .

V predprazničnih dneh in prav ta teden se uspes ^ 
končuje prvi del solidarnostne akcije za
Tako so razdelili ključe novih montažnih hiš 150 d 
žinam v minulih dneh, do konca prihodnjega tedna P 
se bo vselilo vanje skupaj 300 družin. Do ko® 
decembra bodo tako vsi prizadeti prebivalci posos 
vasi pod streho, kar je nedvomno rekord, ki srndA
lahko dosegli s prizadevanjem vse slovenske druZ ’ 
še posebej pa naše gradbene operative in izdelova ^ 
montažnih objektov.

V
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n,. redsednik skupščine SFRJ Kiro 
sV°r0V b'' P° družbeni vrednosti 
0 r^e funkcije in pomenu dela, ki ga 
e^avUa, pravi človek za uvodni 
>t)A0Ze Pr£d razpravo in zaključnim 

za zakon o združenem delu.
^Seveda ni naključje, da je Kiro 
0 80rov v uvodnem delu ekspozeja 
ske °r'* na z8°dovinsko pot delav- 
0(j 8a samoupravljanja v Jugoslaviji, 
D]Prve izročitve tovarn delavcem
n0v *iot ^etrt stoletia 'n
sn 6 u?tave do danes, saj je pravkar 
eta . ' za^on ° združenem delu le 
sv -a v ^uju delavca za oblast nad

1‘ui delom in rezultati svojegadeli.

(jJ^akon o združenem delu,« je 
lal Kiro Gligorov, »izraža konti- 

r ' et° samoupravljanja in našega 
v ^°ja ter poglablja preverjene 
na; 0,6 naše socialistične družbe: 
njunadaljnji razvoj vidi v uveljavlja
li združenega dela in samouprav- 
0snJa kot odločilnih dejavnikov za 
Roditev delavskega razreda in za 

Varjanje svobodne asociacije 
“'fajalcev, v kateri bo, kot je 

Marx, »svobodni razvoj vsa- 
8a posameznika pogoj svobod
na razvoja za vse«.

le^edtem ko bružoarna družba 
tu. eUi na ločenosti človeka, na od- 

Knosti opredmetenega dela od 
de|avca> na ločitvi živega in minulega 
s a’ značilni za splet mezdnih odno- 

’.Pa zakon o združenem delu s 
ujim konceptom in praktičnimi 

i7Wam.' Premaguje ta dualizem, 
nm• oc* človeka kot združenega 
^'zvajalca, \z celote njegovega 
na^Vl?ega in socialnega obstoja. Po 
D- V| družbene lastnine, samou- 
^vnih proizvajalnih odnosih ter 
d svta in vlogi države v upravljanju 

- n'*1 zadev je očitna tudi ra- 
ra eldev z državnolastniško fazo v 
n V°JU soc'alizma. Zakon o združe- 
bjm delu odpravlja tudi potrebo, da 
J djužbenih zadevah odločali in o 

Uicni oblasti govorili zunaj ob- 
Z(^ruzenega dela. Z njim se 

s7t,caa oblast ki je obstajala kot 
dei nad družbo, vrača k združenemu 
jd u m postaja dejavnik zagotavlja
la vodilne vloge delavskega razreda 
» njena samozaščita. Zakon o zdru- 
. em delu onemogoča vladavino 

krsnggakoij in kateregakoli 
n°pola v razpolaganju s sredstvi 

tji^oizvodnjo in presežnim delom, 
ski° f 2asebnim in državno-lastnin- 
niJ1! 'tot tistim, ki je skupinsko-last- 

nskega značaja.

i-a^rav na temelju takih odnosov 
cjja^di delegatski sistem kot nega- 
djm Jottnalne in predstavniške 
Ijavr raC'ie ter kot dejavnik uve- 
Zvad?nfa sv°bodne asociacije proi- 
o« LCev’ kot dejanske skupnosti 

Vobajanja dela.«
din'r° ^bgorov je opozoril na zna- 
Zalc°St botb ki jo je opravil osnutek 

°na o združenem delu, preden je

dokončen predlog prišel pred zvezno 
skupščino:

»Mirno lahko rečemo, da nobe
nega zakonskega akta v naši doseda
nji zakonodajni praksi nismo sprejeli 
s tolikšno udeležbo najširšega kroga 
delavcev in občanov v vseh fazah 
izdelave tega zakona. To in kon
kretni prispevek sedemmesečne 
javne razprave sta izraz demokra
tične narave naše družbe in potrju
jeta neločljivo povezanost interesa 
družbe in vsakega posameznika za 
reševanje splošnih družbenih vpra
šanj.«

Kiro Gligovor je poudaril plebisci
tarno podporo, na katero je zakon 
naletel v javni razpravi, poleg tega pa 
smo hkrati z njojže lahko opazovali 
prve konkretne učinke njegovih 
določil v spreminjanju konkretne 
samoupravne prakse.

»Seveda bi bilo iluzorno pričako
vati,« je nadaljeval predsednik 
skupščine Jugoslavije, »da je zakon o 
združenem delu odgovoril na vsa 
vprašanja in za vsako situacijo, za 
vsak konkreten primer v vsaki orga
nizaciji združenega dela, ali da se 
bodo z obstojem zakona spontano in 
samodejno spremenili dosedanji 
odnosi v organizacijah združenega 
dela. Zakon podaja dovolj izobliko
vane osnove, opredeljuje osnovne 
rešitve, nakazuje kategorialni sistem, 
ki je značilen za socialistično samou
pravljanje v nasprotju s kapitalistič
nim sistemom ali sistemom držav
nega socializma, ni pa dokument, ki 
bi bil izdelan do ravni dovršenosti, 
saj daje rešitve, s katerimi se naj 
oblikujejo družbeni odnosi, kakršnih 
še ni bilo, prav tako pa od zakona 
take narave ne smemo pričakovati 
preciznih norm za vsak možen položaj 
v zapletenih, marsikdaj tudi proti
slovnih družbenih gibanjih.«

Kiro Gligorov je v nadaljevanju 
obsežneje govoril o značaju zakona, 
opozoril na možnosti pri njegovi 
konkretni uporabi v praksi. Precejš
njega zanimanja so bile deležne tudi 
njegove misli o spodbudnem vplivu 
osnutka zakona na naše znanstvene 
in strokovne delavce za globlje 
marksistično proučevanje. Podrob
neje je še govoril o nujnosti spremi
njanja družbene prakse in o odgo
vornosti nosilcev teh sprememb. Ne 
nazadnje tudi sindikatov.

Za tem je Kiro Gligorov nadalje
val: »V tej dejavnosti moramo z ak
cijo vse družbe razvijati kar največjo 
občutljivost glede spoštovanja neod- 
tujivih pravic delavcev pri razpola
ganju z realiziranim dohodkom. 
Odpraviti moramo pojav, v katerem 
se načelno izrekamo za to temeljno 
načelo, potem pa v praksi v imenu 
tega ali onega cilja pozabljamo na to. 
Spoštovanje tega načela je treba 
zagotoviti s popolno zakonsko in' 
sodno zaščito, povrh pa poskrbeti, da 
bomo takšno ravnanje obsodili kot

družbeo sramotno. Sele ko bodo 
delavci zares začutili, da je načelo 
neodtujivosti dohodka trajno zago
tovljeno, bodo dobili pravi smisel in 
zalet tudi združevanje dela in sred
stev ter svobodna menjava dela, 
smotrno gospodarjenje in solidar
nost.

Zakon o združenem delu je kate
goričen glede onemogočanja kakrš
nekoli oblike odtujevanja dohodkov 
in sredstev temeljni organizaciji 
združenega dela. Zveza komunistov 
ima v tej nalogi eno najpomembnej
ših možnosti za idejni boj proti vsem 
ostankom birokratizma, tehnokrat
skih uzurpacij, samooblastja, proti 
kakršnemukoli zasebnolastnin- 
skemu in skupinskolastninskemu 
prilaščanju družbenega dohodka, 
proti kakršnikoli eroziji družbenih 
rezultatov skupnega dela.«

Predsednik skupščine SFRJ je 
podrobneje orisal značilnosti pove
zovanja jugoslovanske družbe na 
podlagi združevanja dela in sredstev, 
kar bo imelo prav gotovo svoj odmev 
tudi v naših povezavah z zunanjim 
svetom. Podrobneje je še opredelil 
odnose do minulega dela in njegov 
pomen za današnjo stopnjo razvoja. 
Odločno se je zavzel za kritičnejši 
odnos do delitve dohodka po delu in 
ob tetn dejal: »Jasno opredeljena 
družbena akcija, zlasti intenzivna 
dejavnost-zveze sindikatov za spre
minjanje dosedanjih odnosov v deli
tvi v organizacijah združenega dela 
bo dobila z uresničevanjem zakona 
močno podporo in bo s svoje strani 
pripomogla, da bodo stvari krenile 
na bolje. Če ne bomo poskrbeli za to, 
bomo zaman govorili o uravnilovki, o 
prevelikem poudarjanju socialnih 
meril v delitvi osebnih dohodkov 
ipd.«

Kiro Gligorov se je pomudil tudi 
pri povezovanju kmetov, samou
pravljanju kot najširši podlagi zdru
ževanja delavcev in za tem ugotovil, 
da morajo vse spremembe v družbi 
spremljati tudi spremembe metod in 
ukrepov tako ekonomske kakor 
druge politike.

Predsednik skupščine SFRJ Kiro 
Gligorov je svoj ekspoze sklenil z 
besedami: »Tovariši in tovarišice! 
Zakon sprejemamo pred 29. novem
brom, Dnevom republike, v čemer je 
določena simbolika. Naš delavski 
razred in delovni ljudje so na čelu z 
zvezo komunistov in tovarišem 
Titom dosegli izredne uspehe na vseh 
področjih notranjega razvoja kakor 
tudi v krepitvi neodvisne in neuvrš
čene pozicije socialistične Jugoslavije. 
Socialistična narava naše revolucije 
je dobila svojo kontinuiteto in polno 
podporo v samoupravnem razvoju 
naše skupnosti. Zakon o združenem 
delu je novo potrdilo te usmeritve in 
perspektiva, za katero se kaže boje
vati.«

IZ RAZPRAVE O ZAKONU O ZDRUŽENEM DELU V SKUPŠČINI 
JUGOSLAVIJE

Zakon so sestavili 
in sprejeli delovni ljudje

Po ekspozeju predsednika skupščine SFRJ Kira Gligorova so de
legati v razpravi opozorili, da je zakon o združenem delu v resnici 
nadaljevanje socialistične revolucije in osvobajanje dela in človeka. 
Poudarili so, da zakon nakazuje rešitve za nove, bolj humane in 
resnične socialistične odnose v naši družbi, kjer ne bodo vladali 
ljudje nad ljudmi, temveč ljudje nad stvarmi

V____________________________ :________ ________________________________________________/

MIRKO DONDUR iz Srbije je 
med drugim dejal, da zakon o zdru
ženem delu spodbuja povezovanje 
gospodarstva in tudi povečevanje 
produktivnosti, boljšo organizacijo 
dela in poslovanja ter dogovarjanje o 
razvoju na osnovi skupnih progra
mov. Posebej pa je poudaril, da v 
Crveni'zastavi na psnovi zakona o 
združenem delu že spreminjajo 
kupoprodajne odnose med proizva
jalci in kooperanti, ki sodelujejo v 
proizvodnji vozil, in z blagovno 
prometnimi organizacijami. Uve
ljavljajo odnose, ki temelje na ude
ležbi v skupnem prihodku, na skup
nem programu in skupnem tveganju.

Sicer pa obstaja mnogo primerov, 
je dejal Dondur, ki kažejo, da delov
nim ljudem na poti samoupravne 
graditve družbe niso potrebni le 
pisani zakoni, da bi se po njih ravnali, 
temveč pišejo zakone delavci sami in 
tako povezujejo marksistično misel s 
prakso in jo tako bogatijo. Ne sme pa 
se več ponoviti, da bi predolgo čakali 
na predpise in zakone, ki bodo na
stali na osnovi zakona o združenem 
delu. Sprejeti jih moramo čimprej, 
da bo sistem uspešno deloval.

Član izvršnega komiteja CK ZKJ 
DRAGOLJUB STAVREV je dejal, 
da so ta zakon dejansko pripravili in 
že sprejeli delovni ljudje in občani 
vse naše socialistične samoupravne 
skupnosti. To je naša resničnost, ki 
ponovno potrjuje, da se delavski 
razred in delovni ljudje Jugoslavije 
globoko zavedajo svoje vloge v so
cialistični samoupravni družbi in da 
mora biti njena nadaljnja graditev 
njihovo lastno delo.

Zgodovinski pomen zakona, je 
dejal Stavrev, moramo iskati v kon
tinuiteti revolucionarnega boja de
lavskega razreda naše države in v 
jasnih idejnih opredelitvah v pro
gramu ZKJ. Zakon podrobneje 
obdeluje ustavna načela in določila 
ter prispeva k stabilizaciji notranjih 
odnosov v sistemu samoupravno 
združenega dela.

Seveda pa zakon sam ne bo razrešil 
vseh nasprotij v družbenih odnosih. 
Prav tako ne bo možen družbeni in 
gospodarski razvoj brez zavzetosti in 
zavestne akcije delavskega razreda 
in organiziranih socialističnih sil. Boj 
za uveljavitev zakona o združenem 
delu postavlja pred te sile zahtevne 
naloge.
ANTON VRATUŠA, podpredsed

nik ZIS, je poudaril, da je zakon o 
združenem delu sad sedanje faze 
naše revolucije in tudi svojevrstna 
sinteza teorije znanstvenega sociali
zma in samoupravne prakse naše

družbe. Poleg ustave je zakon o 
združenem delu doslej največji dose
žek delavskega razreda v boju za 
svobodo človeka, humanizem in 
neodvisnost narodov. Obenem je 
trdna osnova za nadaljnjo graditev 
samoupravnih odnosov pri nas. Prav 
zato, je dejal Vratuša, se moramo 
vprašati', kaj in kako naprej, saj ne 
gre le za reševanje neposrednih 
nalog pri uresničevanju zakonskih 
določjl, temveč za nenehno širjenje 
demokratične in humanistične 
osnove naše družbe, kjer naj ljudje 
ne bi vladali ljudem, temveč bodo vsi 
skupaj samostojno gospodarili kot 
svobodni ustvarjalci.

Gre torej za proces socialistične in 
humane preobrazbe in prav zato 
upravičeno pričakujemo, da bo 
zakon odprl nove perspektive v 
procesu osvobajanja dela v naših 
samoupravnih razmerah.

RUDI KOPRIVNIK, delegat iz 
Slovenije, je še posebej opozoril na 
resnico, da so delavci v javni razpravi 
o združenem delu spoznali njegov 
globok razredni pomen. Dokaz za to 
je tudi primerjanje sedanjega stanja 
samoupravnih odnosov in razmerij z 
določili zakona in še posebej spremi
njanje odnosov v skladu s črko in 
duhom zakona o združenem delu. 
Javna razprava, je dejal Koprivnik, 
je bila v resnici jugoslovanski refe
rendum. Zakon je že bil sprejet v 
bazi.

Vodilno misel razprave DUŠANA 
BOGDANOVA, predstavnika 
zveznega sveta ZSJ, bi lahko strnili v 
ugotovitev, da si bo sindikat nenehno 
prizadeval za uresničitev dogovorje
nega. Pred sindikatom so ta čas 
neposredne in neodložljive naloge. 
Te obveznosti pa izvirajo po eni 
strani iz družene vloge in mesta sin
dikatov v političnem sistemu, po 
drugi strani pa iz odgovornosti član
stva, delavskega razreda in družbe 
kot celote. Seveda vloga sindikatov 
ni izčrpana le v zakonskih določilih, 
kjer so neposredno omenjeni sindi
kati, kajti le-ti morajo kot del sa
moupravnega družbenega sistema 
svoje delo razvijati tako, da bo zakon 
uresničen v celoti in v bistvu. Ned
vomno je to trajna naloga.

Politična dejavnost sindikatov ima 
dve smeri: aktivirati morajo organi
zacijo za izpolnitev njenih lastnih 
nalog in izvesti politično mobilizacijo 
delavcev, da bi se okrepila odgovor
nost vseh dejavnikov in da bi naloge 
vsestransko preučili in dosledno 
izpolnjevali.

DRAGO STOJOVIČ iz Črne gore 
je govoril o združevanju dela in sred

stev, ki mora teči prek meja republik 
in pokrajin. Poudaril je, da so de
lovni ljudje v Črni gori v javni raz
pravi sodili, da so osnove za ta proces 
zajete v zakonu, da pozdravljajo 
načrtovanje skupnega razvoja in 
samoupravno sporazumevanje o 
tem, kakor tudi usmerjanje sredstev 
združenega dela k organizacijam v 
premalo razvitih republikah in v 
pokrajini Kosovo.

STIPE BILAN iz BiH je dejal, da 
so se uresničile Titove vizionarske 
besede, ko je 1950. leta dejal, da 
bodo prav v procesu upravljanja, v 
nenehnem procesu dela in upravlja
nja vsi delavci pridobili potrebne 
izkušnje, se seznanili ne samo z 
delom, temveč tudi z drugimi pro
blemi svojega podjetja. Seznanili se 
bodo s tem, do česar imajo pravico: 
kam gre njihovo presežno delo in za 
kaj se uporablja. Bi lan je še posebej 
opozoril na morebitne odpore, ki se 
bodo pojavili ob uveljavljanju zako
na. Samo organizirana in široka 
dejavnost vseh sil bo omogočila uve
ljaviti vodilni položaj delavskega 
razreda in delovnih ljudi v družbi.

RISTO DŽUNOV, delegat 
zvezne konference SZDLJ je pouda
ril, da je zakon o združenem delu 
dokončna zmaga vodilne vloge de
lavcev v naši družbi. Dejal je, da je 
enotnost in dejavnost zavestnih so
cialističnih sil pogoj za uspešno ure
sničevanje črke in duha zakona, ker 
je bilo v javni razpravi še opaziti 
formalizem in posplošeno govorje
nje o bistvenih vprašanjih razvoja 
družbenih odnosov.

PERO DJETELIČ, delegat iz 
Hrvaške, je v svoji razpravi sprego
voril o tem, da je v javni razpravi o 
osnutku zakona sleherni občan težil 
za razrešitvijo bistvenih vprašanj v 
naši družbi.

NESHET ZHUBI, delegat Koso
va, pa je govoril o novih razmerjih 
med proizvodnimi silami in proi
zvodnimi odnosi. . Še posebej 'e 
poudaril kategorijo dohodka kot 
osnovno kategorijo družbene las - 
nine nad proizvodnimi sredstvi.

MIRKO GAJIČ, delegat iz Ma<e- 
donije, pa je dejal, da je kritična 
analiza samoupravnih razmer v javni 
razpravi o osnutku zakona dala ve
liko spodbudnih rešitev. V Makedo
niji so med javno razpravo ustanovili 
38 novih delovnih organizacij in 51 
temeljnih organizacij združenega 
dela. Izoblikovali so tudi konkretne 
predloge za spreminjanje in izpopol
njevanje samoupravnih sporazumov 
o združevanju ter kritično analizirali 
dosedanjo prakso združevanja.
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Tega, kar dosega zdaj marksistična knjižnica 
v Celju, niso pričakovali niti njeni ustanovite
lji, kaj šele kdo drug. Od maja letos, ko je bila 
ustanovljena, pa do danes je izposodila več kot
13.000 enot, čeprav razpolaga le s približno
5.000 knjigami, revijami in dokumentacij
skimi prilogami. Potemtakem je bila vsaka 
enota izposojena doslej poprečno več kakor 
dvainpolkrat, kar je svojevrsten rekord.

Komunist» 00
Primerjava teh podatkov s podatki drugih 

oddelkov centralne knjižnice v Celju, ki ji 
pripada tudi marksistična knjižnica, pokaže, 
denimo, da je oddelek lepe književnosti, ki 
razpolaga nekako s 50.000 enotami, posodil 
doslej kakih 35.000 enot, torej precej manj, 
kakor pa ima knjig na svojih policah. Tudi 
drugi oddelki niso dosegli boljših rezultatov.

Zato ni odveč vprašanje: kaj se pravzaprav 
dogafa v Celju? Kako to, da je marksistična 
literatura (torej knjige in revije, ki so bile do
slej tiskane v majhnih, nepomembnih nakla
dah) nenadoma osvojila Celjane? Odkod

takšno zanimanje Celjanov za tovrstno litera
turo? Kako je nastala ta knjižnica?

Odgovor na prvo vprašanje je preprost: v 
Celju se ne dogaja nič tako nepričakovanega, 
da tega ne bi bilo mogoče razložiti. Ustanovite
lji marksistične knjižnice, med njimi občina in 
vse občinske ustanove — od družbenopolitič
nih organizacij do šol in skupščine občine — in 
delovne organizacije, so se dogovorile, da 
bodo združile svoje sklade za nakup te litera
ture in denar za njeno stalno dopolnjevanje, pa 
je nastala tako pod strokovnim vodstvom cen
tralne knjižnice nova knjižnica z vsemi potreb
nimi atributi — od propagande in dokumenta
cije do čitalnice in rednih obvestil za bralce. 
Tako je ta literature stopila iz okvirov zaseb
nega, posamičnega interesa ter postala druž
beni interes in skrb. Tako je postala tudi ra
zvojni dejavnik centralne knjižnice in občinske 
samoupravne interesne skupnosti.

Vendar to ne bi bilo dovolj, da bi Celjani 
dobesedno razgrabili njen komaj oblikovani 
sklad. Potrebno je pač še nekaj več. To je akci
ja. Te akcije ne vodi samo knjižnica. Vodijo jo 
tudi poverjeniki Komunista, ki so bili v resnici 
njeni prvi pobudniki ob lanskem tednu Komu
nista. Vodijo jo osnovne organizacije zveze

kofnunistov, sindikata, socialistične zveze. 
Zanjo skrbijo šole, ki vse več pozornosti 
namenjajo marksistični literaturi in vse več 
učencev pošiljajo v to knjižnico. Vodijo jo 
politične šole, delavska univerza in druge usta
nove. Vse bolj segajo po tej literaturi študenti, 
politični in javni delavci. Lakota po marksi
stični literaturi torej ni posamična, značilna za 
posameznike, ampak je predvsem rezultat 
kolektivnih akcij, v katerih pa imajo osebnosti 
kajpada pomembno vlogo.

V idejnopolitično in družbenoekonomsko 
izobraževanje je vključenih veliko mladih 
komunistov, sindikalnih delavcev, delegatov, 
učencev in drugih Celjanov. Njihovo vključe
vanje je zbudilo interes za knjigo z marksistič
no, družbenopolitično, zgodovinsko, sociolo- 
ško-politološko vsebino. Ta interes pa se ne 
uresničuje zgolj z akcijo, ampak tudi s stalnim 
včlanjevanjem v to knjižnico, s polno čitalnico 
itd. Gre torej za povezanost koristnih pobud in 
akcij.

Zato kaže te izkušnje iz Celja globlje prou
čiti in uporabiti v vseh občinah. To je stalna 
naloga poverjenikov in tudi drugih družbeno
političnih subjektov. Dragocene so za prakso 
in tudi za teorijo. y

V SLOVENIJI NAM ŠE VEDNO PRIMANJKUJE NEKAJ TISOČ ORGANIZATORJEV REKREACIJE

SE VEDNO DALEČ 
OD ZELENE VEJE

Pogovor s Hermanom Berčičem, profesorjem In prodekanom Visoke šole za telesno kulturo v 
jubljani, o izobraževanju poklicnih in amaterskih organizatorjev rekreacije v Sloveniji

Ni še dolgo tega, ko smo lahko na prste 
ene same roke prešteli vse poklicne organiza
torje rekreacije v Sloveniji. Danes so ti po
datki seveda že nekoliko drugačni. Zdaj jih 
je blizu 35. Številka je še vedno na moč 
skromna, še posebej če jo primetjamo s po
trebami na tem področju.

Vendar smo lahko po svoje vsaj malo za
dovoljni; v primetjavi z neposredno pre
teklostjo so delovne organizacije le začele 
počasi spoznavati pomen organizirane skrbi 
z, i rekreacijo delavcev in da se sredstva, kijih 
vlagamo v zdravje in razpoloženje zaposle
ni! .vsestransko dobro obrestujejo. Prav zato 
so v nekaterih kolektivih odločili za po
klicne organizatoije aktivnega oddiha, mno
go pa je takih, ki so sistematizirali to delovno 
mesto.

V vsem tem smo se pogovarjali s Herma
nom Berčičem, prodekanom visoke šole za 
telesno kulturo v Ljubljani in profesorjem za 
področje rekreacije.

KORAK BLIŽE 
K ZELENI VEJI

»Usmeritev naše kadrovske politike je 
zelo jasna. Izhaja oziroma temelji na našem 
celotnem telesnokulturnem razvoju in zna
nem sklepu, da moramo storiti vse za čim 
večjo množičnost na vseh področjih. To z 
drugimi besedami pomeni, da bomo morali 
na področju vzgoje kadrov še zelo visoko za
vihati rokave, saj potrebujemo v Sloveniji ne
kaj tisoč amaterskih in poklicnih organiza
torjev športne rekreacije, imamo pa jih nekaj 
sto ..nam je povedal profesor Herman 
Berčič.

»Letos se je vpisala na visoko šolo za te
lesno kulturo že druga generacija bodočih 
poklicnih organizatorjev aktivnega razve
drila. Koliko je teh ljudi in koliko se jih bo 
po vašem mnenju po končanem študiju tudi 
posvetilo temu pionirskemu delu ...? “

»Že v šolskem letu 1973/74 smo ustano
vili višješolski študij za organizatorje re
kreacije. Takrat se je za ta dveletni študij 
odločilo 31 ljudi. Letos na jesen pa se je 
vpisala že druga generacija. Interes za študij 
je bil večji kot pred leti, saj se je vpisalo v 
prvi semester kar 42 ljudi. Seveda so morali 
vsi kandidati uspešno opraviti sprejemni iz
pit. Pogoj je bil tudi opravljena srednja šola 
in določeno znanje oziroma izkušnje na te
lesnokulturnem področju. Študij je izreden,

traja pa štiri semestre. Računam, da bo od 
omenjenih študentov približno dobra polo
vica ali morda celo še več prišlo do diplome. 
Po svoje malo, če njihovo število primerjamo 
s potrebami, obenem pa veliko, če vemo, da 
gre za začetne korake na področju tovrstne
ga izobraževanja. Skratka, če bo vpis vsako 
leto naraščal, in vse kaže da bo, bomo v do
glednem času vsekakor prišli na zeleno 
vejo ...“

DVE POTI, DVA PROFILA
Tudi v okviru rednega študija na visoki 

šoli za telesno kulturo v Ljubljani se lahko 
študenti odločijo, da postanejo po uspešno 
opravljenem študiju »diplomirani organiza
torji rekreacije." O tem nam je povedal pro
fesor Berčič naslednje:

»Usmerjanje na področje športne re
kreacije se začne v tretjem letniku. Diplomi
rani organizatorji rekreacije imajo dovolj ši
roko znanje za uspešno delo v kolektivu. 
Usposobljeni so celo za znanstveno — raz
iskovalno delo, nasploh imajo diplomirani 
organizatorji rekreacije precej širše znanje v 
primerjavi z ljudmi, ki se odločijo za izreden 
študij na višji stopnji. Res pa je, da prvi manj 
poznajo delo, potrebe in življenje v delovni 
organizaciji in da se nekoliko teže prilago
dijo svojim nalogam kot drugi, ki v večini 
primerov izhajajo iz kolektivov, kjer so se že 
ukvarjali z organizacijo aktivnega razvedrila

in kjer so dodobra seznanjeni z vsem, kar 
morajo vedeti kot organizatorji množične 
športne dejavnosti. Seveda pa je, pomembno 
oboje! Tako teoretično znanje kot tudi po
znavanje delovnih razmer, možnosti in po
treb posameznih ljudi na posameznih delov
nih mestih...“

»Organizator rekreacije bi bržčas moral 
tesno sodelovati z nekaterimi službami v de
lovni organizaciji. Kakšna je ta povezava v 
praksi? “

»Ni najboljša, lahko bi celo dejali, prej sla
ba kot dobra. Posebno tesno bi moral orga
nizator rekreacije sodelovati z obratnim 
zdravnikom, saj bi drug drugemu lahko ve
liko pomagala. Takšno sodelovanje je precej 
bolj plodno pri organizatorjih rekreacije z vi
soko izobrazbo kot pri drugih, ki ne čutijo 
potrebe po teamskem delu, saj ne vedo, da 
mora tudi zdravnik preventivno skrbeti za 
zdravje in ne le ukrepati v primem bolezni. 
Oba, zdravnik in organizator rekreacije mo
rata skrbeti za zdrav način življenja. Pri svo
jem delu dmg drugega le dopolnjujeta, zato 
bi tudi bilo prav, da delata z roko v 
roki. ..“

VEČ REGIONALNIH 
TEČAJEV!

Že nekaj let skrbimo v Sloveniji tudi za 
vzgojo amaterskih kadrov za organizacijo re
kreacije. V minulih letih smo jih izšolali 
blizu petsto, potrebovali pa bi jih seveda 
mnogo več, celo tisoč!

»Tako kot mnogi drugi, tudi sam zagovar
jam misel, da bi potrebovale vse manjše 
delovne organizacije vsaj amaterske organiza
torje rekreacije. Res je, v minulih letih smo 
jih izšolali blizu petsto toda, če ob tem upo
števamo 30-odstotni osip, je jasno, daje pri
manjkljaj kljub doseženim uspehom na po
dročju izobraževanja še vedno zelo pe
reč ...,“ nam je razlagal profesor Herman 
Berčič. »Vzrokov za to, da niso bili naši te
čaji bolje obiskani, je seveda več. Eden naj
pomembnejših pa je verjetno da so ljudje, ki 
so se udeležili tečaja, potrebovali izreden 
plačan dopust, pri tem pa se je marsikje za
taknilo. Zato vidim izhod v organizaciji re
gionalnih tečajev. Ker bodo ti tečaji bliže 
domu, ker bodo izven delovnega časa, bo 
tudi udeležba verjetno večja, kot pa je bila

doslej • • • “ A. ULAGA

KOMISIJA ZA PRESOJO SKLADNOSTI 
SAMOUPRAVNIH SPORAZUMOV 
SR SLOVENIJE O SANKCIONIRANJU 
NEDRUŽBENEGA VEDENJA 
UDELEŽENCEV SPORAZUMEVANJA

Nič več v 
rokavicah!

Komisija za presojo je že v 'mesecu maju in vnovič v 
mesecu juniju obravnavala gibanja osebnih dohodkov za 
posamezna obdobja letošnjega leta s posebnim poudarkom 
in povezavo z gibanji razporejanja dohodka in delitve sred
stev za osebne dohodke za leto 1975.

Ugotovljeno je bilo, da se negativne težnje iz leta 1975 
nadaljujejo tudi v letošnjem letu in ta v mnogih primerih pd 
istih udeležencih samoupravnih sporazumov dejavnosti- 
Nekateri udeleženci samoupravnih sporazumov dejavnosti, 
ki so prekoračevali družbeno in samoupravno dogovarjena 
merila v letu 1975, prekoračujejo ta merila tudi letos.

V dosedanjem delu je komisija za presojo izoblikovala 
več priporočil, po katerih se ravnajo udeleženci samou
pravnih sporazumov pri razporejanju dohodka in delitvi 
sredstev za osebne dohodke. Opredeljeni so bili tudi krite
riji za objektivno preverjanje kršitev in prekoračitev sa
moupravnih sporazumov za leto 1975 in za leto 1976.

Komisija za presojo si vseskozi prizadeva, da bi pomagala 
skupnim komisijam udeležencev samoupravnih sporazu
mov dejavnosti. Pri tem ugotavlja, da se nekateri udeleženci 
ter nekatere skupne komisije ne ravnajo v skladu z zako
nom o samoupravnem sporazumevanju in o družbenem 
dogovarjanju o merilih za razporejanje dohodka in za deli
tev sredstev za osebne dohodke ter ne spoštujejo samou
pravno in družbeno dogovorjena merila.

Skladno z dosedanjimi sklepi komisije za presojo in na j 
podlagi pobude družbenega pravobranilca samoupravlja
nja SR Slovenije so delegati komisije za presojo na razšir
jeni seji 24. novembra letos sprejeli sklepe o strožjem sank
cioniranju vseh tistih udeležencev samoupravnih sporazu
mov dejavnosti ter skupnih komisij, ki se ne vedejo v skladu 
s sprejetimi družbenimi stališči. Z namenom, da čimprej 
seznanimo udeležence samoupravnih sporazumov s sklepi 
komisije za presojo, objavljamo gradivo v celoti.

SKLEPI:
1. J

Skupne komisije, ki še niso posredovale poročil o obrav
navi izvajanja samoupravnega sporazuma svoje dejavnosti 
in o kršiteljih, za leto 1975, morajo to opraviti do 5. decem
bra letos. Iz poročila naj bodo razvidni zlasti udeleženci, ki 
so z razporejenimi sredstvi za osebne dohodke presegli do
govorjena sredstva, in med njimi udeleženci, ki so oprede
ljeni kot kršitelji. Za prekoračitelje, ki jih skupne komisije 
niso opredelile za kršitelje, je potrebna obrazložitev. ^

To poročilo naj skupne komisije pošljejo Službi družbe
nega knjigovodstva, centrala, Ljubljana, Tržaška 16, prl' 
stojnemu republiškemu odboru sindikata in komisiji za 
presojo.

2.
Skupne komisije, ki vključno do 24. novembra 1976. leta 

še niso obravnavale delovanja svojega samoupravnega 
sporazuma za leto 1975, je treba objaviti v časniku Delav
ska enotnost kot primer nedružbenega vedenja in nespoš
tovanja samoupravno sprejetih meril.

3.
Kršitelje samoupravnih sporazumov po 36. členu zakona 

o samoupravnem sporazumevanju (Uradni list, SR Sloveni
je, št. 26-234-73) naj skupne komisije sporočijo družbe
nemu pravobranilcu samoupravljanja na svojem območju-

4.
Za kršitelje samoupravnega sporazuma je treba imet‘ 

tudi udeležence samoupravnih sporazumov, ki niso posre
dovali potrebnih podatkov skupni komisiji. Tudi te udele
žence naj skupne komisije javijo družbenemu pravobra
nilcu samoupravljanja tistega območja, kjer je sedež udele
ženca.

5.
Zbori udeležencev samoupravnih sporazumov dejavnosti 

naj obravnavajo vsaj enkrat letno delovanje samoupravnih 
sporazumov kar zlasti velja za udeležence tistih samou
pravnih sporazumov, kjer dogovorjena sredstva za osebne 
dohodke niso isklajena z obsegom in dinamiko dohodka-

Za udeležence, ki pridobivajo dohodek ali del dohodka s 
svobodno menjavo dela, pa morajo o ravni osebnih dohod- 
kov zavzeti stališča tudi skupščine njihovih samoupravnih 
interesnih skupnosti, občinski sindikati in družbenopoli
tične skupnosti.

6.
Komisija za presojo bo na naslednji seji obravnavala po

datke o dogovorjenih sredstvih za osebne dohodke in ° 
izplačanih sredstvih za osebne dohodke na zaposlenega ter 
na pogojno nekvalificiranega delavca v letu 1975 in za 9 
mesecev letošnjega leta. Navedeni podatki bodo namenjeni 
ocenitvi ravni osebnih dohodkov v posameznih dejavnostih 
glede na težje delovne razmere in glede na družbeno še 
sprejemljivo višino poprečnih osebnih dohodkov.

Komisija za presojo skladnosti 
samoupravnih sporazumov SR Slovenije 

predsednik: JOŽE ZORČIC
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Mariborski teden komunista posvečen idejnopolitičnim vprašanjem kulture:

Podružbljanje kulture
Kulturna politika je globoko razredno vprašanje

Mariborski teden Komunista (15. —21. 11.) je imel več prireditev, ki delovna organizacija bo lahko na
s° bile bolj idejnopolitično delavne in manj manifestativne. Največjo podlagi lastne kulturne ustvar-
tejo je prav gotovo imela razprava o podružbljanju kulture, saj je šla jalnosti vplivala na celotno druž-
najdlje in najgloblje v razčlembi tako idejnih kot praktičnih razmer v ' ^ 1 * ^
Sedanjem procesu podružbljanja kulture in kulturne politike.

^ uvodnem referatu je Slavko Jug poudaril, da teoretično ni več 
n°benih ugibanj, kakšno mesto naj ima kultura v samoupravni sociali- 
tlcni družbi. V dejanski praksi pa obstaja kopica nerešenih vprašanj in 

Prav razprava o podružbljanju kulture je skušala pojasniti nekatere 
vtroke za razkorak med besedo in dejanjem, med teorijo in prakso.

Razgovor ni strogo ločeval 
'^jnopolitičnih smernic od 
°Perativnih družbenopolitičnih 
[la'0g na področju kulture. 
Obojega niti ne moremo niti ne 
Slnerno ločevati, kajti kulturno- 
P°litična praksa bi brez neneh- 
nega idejnega osmišl janja zašla v
Prakticizem

Razgovor je tekel o treh 
osnovnih vsebinskih sklopih 
vPrašanj: o uveljavljanju dele
gatskih odnosov v kulturi, o 
Položaju kulture v združenem 
aelu in o samoupravnem pove
čanju v kulturnih skupnostih.

neizoblikovani 
IZVIRNI KULTURNI 

INTERESI
Andrej Ujčič je poudaril, da 

^ora biti področje kulture v si- 
steniu delegatskih odnosov 
stalno prisotno v samoupravnem 
r£ševanju zadev, sicer ni nemo
goče, da bi mogli temeljni nosilci 
sarnoupravnih odločitev odločati 
0 družbenih zadevah na kultur- 
Pom in drugih področjih. Kultura 
ln kulturne dejavnosti imajo 
sPecifičnosti, ki so povezane z 
čtanliteto ljudi. V postopku 
srednjeročnega planiranja je bilo 
Celotno področje kulture puš
čeno ob strani, ker delegati v 
■ e'0vnih organizacijah in kra- 

skupnostih niso v lastnem 
. °lju razpravljali o kulturi in 

pegati niso imeli pooblastil

Organizacije združenega dela, 
° je zdaj že očitno, ne v svojih

politiko, da bo lahko vplivalana 
širšo celotno kulturno politiko.

Nekatere delovne organizacije 
ne vodijo nobene kulturne poli
tike in so najdlje od cilja, ki smo 
ga zapisali v ustavo.

Druge delovne organizacije so 
oblikovale svojo kulturno poli
tiko tako, da so plačevale profe
sionalne kulturne ustanove — 
»uvažale« kulturne storitve in so 
s tako politiko demoralizirale 
ustvarjalnost lastnih delavcev. 
Najbolje so storile tiste delovne 
organizacije, ki so poskušale 
tako »uvoženo« kulturno poli
tiko povezati s svojimi lastnimi 
kulturnoumetniškimi ljubitelj
skimi prizadevanji. Toda ne bi se 
smele zapirati, se ograjevati pred 
krajevno skupnostjo, živeti le 
zase. Kazati morajo težnje po 
širjenju, povezovanju znotraj in 
zunaj delovne organizacije.

Delavci morajo misliti na 
svojo ustvarjalnost — umetni
ško, raziskovalno, ustvarjalno. 
Le vsestransko usposobljena

beno ustvarjalnost. Kulturno 
snovanje in kulturo moramo v 
najširšem pomenu vnovič pove
zati s proizvodnim delom, in to 
ne le kot kulturo v smislu umet
niškega snovanja, marveč kot 
kulturo odnosov, okolja, zdrav
ja, izobraževanja, inovacijskega 
snovanja, znanstveno-razisko- 
valnega dela itd.

Iz prej navedenega izvira 
potreba o ustanavljanju poseb
nih in temeljnih skupnosti na 
kulturnem področju, ki bi se 
morale razvijati v občinskih 
kulturnih skupnostih kot njen 
notranji sestavni del iz iste dele
gatske baze kot kulturna skup
nost.

Ivo Tavčar je poudaril, da gre 
za dogovorjeni del delegatske 
baze; celotna delegatska baza se 
porazdeli na posamezne po
dročne potencialne člane podpi
snike. Pooblastila in pristojnosti 
so lahko od občine do občine 
različna. Samoupravne interesne 
skupnosti na občinski, medob
činski in republiški ravni pa bi 
bile dolžne poleg vsega drugega 
tudi bolj povezovati različna 
samoupravna interesna področja 
med seboj (knjigo, film, gledališ
če, likovno ustvarjalnost, glasbo 
in ples, varstvo kulturne dediš
čine itd.).

SOODGOVORNI
ZA DELO DELEGATOV

V končni razpravi je Franc Šali 
podkrepil nekaj bistvenih vpra
šanj.

Delovne organizacije naj bi 
načrtovale kulturno politiko. 
Tako načrtovanje je le vprašanje 
akcije in politične organizirano
sti. Družbenopolitične organiza
cije v delovnih organizacijah bi 
morale biti do delegatov v dele
gatskem sistemu aktivnejše, 
odgovornejše za delo delegata. 
Večjo pozornost bi morale po
svetiti vprašanju sodelovanja 
med občinsko kulturno skup
nostjo in skupščino občine, 
predvsem pa zborom združenega 
dela. Tesnejše bi moralo biti 
sodelovanje med posameznimi 
samoupravnimi interesnimi 
skupnostmi, saj vemo, da je 
delavec v svojih interesih celovit.

Kulturna politika je globoko 
razredno vprašanje, ki ga ne 
moremo reševati kampanjsko. 
Zato je programski koncept 
tedna Komunista — pospešitev 
podružbljanja kulture na teme
lju njenega samoupravnega 
koncepta in poživitev idejnega 
boja na področju kulture — 
razumeti kot permanentno nalo
go, ki nima konca.

MAJDA EMERŠIČ

Planih ne v načrtih samouprav-
■h interesnih skupnosti za kul- 

^0. še niso znale in mogle uve- 
laviti svojih interesov, svojih 

turnih potreb in stališč do 
fulturne politike, ker same takih 
.ališč in potreb ter interesov še 

nis° izoblikovale.
' Zato bi morala naša samou- 
Pravna organizacija združenega 
ela iz pretežno proizvodne 

®rganizacije prerasti v celovitejši 
/užbeni organizem, ki bi uve- 
Javljal človeka — združenega 
ejavca kot celovito osebnost, je 
,eJal Beno Zupančič. Poudaril 
lC’ da mora voditi vsaka delovna 
r8anizacija lastno kulturno

Pred praznikom republike so na osnovni šoli v Kočevju sprejeli v pionirski odred Ljuba Šercerja 154 pio
nirjev. V kulturnem programu so sodelovali člani lutkovnega krožka in pevski zbor. Foto: France Brus

4. FESTIVAL »REVOLUCIJA IN GLASBA«

TAVANJE 
IN ODMIKI

Mesta Brežice, Ajdovščina in Zagorje ob Savi so bila 
tudi letos gostitelji že tradicionalnega festivala Revolucija in 
glasba. Že ob pripravah smo se seznanili s težavami, s katerimi 
se srečujejo organizatorji vsa štiri leta. Gre namreč za veliko 
vprašanje, kaj sodi v program festivala »Revolucija in glasba«. 
Mnenja so zelo deljena. Nekateri sodijo, da sodi v okvir festi
vala le glasba, ki je nastala v NOB, drugi se spet zavzemajo tudi 
za glasbene stvaritve, ki so nastale neposredno po štirih letih 
boja. Ne nazadnje pa se pojavljajo tudi mnenja, da sodi v ok
vire tega festivala prav vsa glasba. Slednji zagovarjajo svoje sta
lišče z vprašanjem, katera glasba pa ni revolucionarna. In orga
nizatorji festivala skušajo nekako plavati med temi mnenji, s 
tem da so se odločili, naj imajo na ta festival odprto pot stvarit
ve, nastale v N OB, in tiste, ki našo revolucijo neposredno zade
vajo, skupaj z deli, ki so po vsebini vezana na revolucionarno 
tematiko. Festival ne sme biti le partizanski miting, spodbujati 
mora k ustvarjalnosti, k novim prijemom v glasbi, povezuje pa 
naj ju revolucionarna tematika. Torej jasno izražena osnovna 
ideja, v kateri pa je skritih' ničkoliko dilem, ki bremenijo festi
val s širokim naslovom »Revolucija in glasba«.

Da je temu tako, smo se lahko prepričali tudi ob vsebinski 
zasnovi letošnjega festivala. Sestavljen je bil kot po navadi iz 
treh delov. V Brežicah je bil izveden zborovski del, sestavljen iz 
koncerta mladinskih pevskih zborov in koncerta pevskih zbo
rov odraslih. V Ajdovščini je gostoval operni del festivala, 
izveden je bil koncertni nastop Opere SNG Ljubljana. Pred
stavili so se občinstvu z opero Ekvinokcij Marjana Kozine. 
Prav ta del repertoarja kaže, da dejansko še nismo na jasnem, 
kaj sodi v ta festival. Z opravičili, češ da je opera imela to delo 
že pripravljeno, se res ne moremo zadovoljiti. Cankarjevega 
Hlapca Jerneja niso utegnili pripraviti — niti v Cankarjevem 
letu ne. Ta problem se je pokazal tudi v tretjem delu festivala, 
ko se je predstavil simfonični orkester RTV Ljubljana z B; 1 
kanskimi plesi in Dvoržakovo simfonijo št. 7. Tudi ta progi: u 
na festivalu Revolucija in glasba je mogoče opravičiti le. če 
rečemo, da je v vsaki glasbi nekaj revolucionarnega.

Po organizacijski plati je festival uspel. V Brežicah so dosc; 
več, kot so pričakovali, občinstvo je množično spremljalo p; 
reditev, kar kaže na veliko priljubljenost zborovske glasbe 
Drugače pa je bilo v Ajdovščini, kjer so v dvorani zevale ne
prijetne praznine. Vzrokov za to pa ne gre iskati v slabi org. : : 
zaciji, temveč v operni glasbi, ki je širokemu občinstvu ■' 
vedno precej odmaknjena. Podobna podoba se nam je pc: 
zala v Zagorju ob Savi, kjer kljub velikim naporom org , 
zatorjev, da bi pritegnili čimveč publike, dvorana ni bila pom ;.

Vsebinsko festival letos ni prinesel nič novega. Ce izvz;. 
memo krstno izvedbo zborovske skladbe Marjana Gabrijelčiča 
»Samo milijon« in krstno izvedbo »Kurirčka« Radovana 
Gobca, vidimo, da se ponavljajo iste pesmi, iste skladbe. 
Očitna je stagnacija, če ne celo nazadovanje pri repertoarju 
pevskih zborov odraslih.

In nehote se v teh pravkar minulih prazničnih dneh, ko smo v 
oddaji ljubljanske televizije lahko prisluhnili tudi revolucio
narnim pesmim tržaškega partizanskega pevskega zbora, vsi
ljuje dovolj jasna misel: ali ni prav ta zbor že v dosedanjem in 
tudi že za prihodnost snujočem repertoarju pokazal, da je za
kladnica revolucionarne glasbe zelo velika, le k drugim naro
dom se je treba ozreti, k tistim, kjer se je revolucionarna pesem 
rodila v minulih obdobjih ali v sedanjih narodnoosvobodilnih 
gibanjih.

Festival Revolucija in glasba bo moral najti svojo resnico, če 
bo hotel nadaljevati svojo začetno pot in sploh zaživeti, tako 
kot bi moral.

, KATJUŠA ROJAC

AJ Ml POMENI KULTURNO DELO?

AVTOMEHANIK
SLIKAR

^ ljubljanski Avtoemoni razstavlja 
!V°ie likovne stvaritve slikar Boris 

akelj. V lepo opremljenem prosto- 
’ kier so stalno razstavljeni avtomobi- 

’ V|sijo danes še slike. Čeprav nena- 
Vlldn°, pa vendar učinkovito, saj se 
j*av tu srečajo z umetniško sliko ljudje, 

So jim umetniške galerije, muzeji 
P°?osto zelo oddaljeni. Razstava, ki je 

1 a odprta ob tednu Komunista v ob- 
^ni Ljubljana Šiška, bo postala stalna, 

' Pomeni korak naprej v uresničeva
nju gesla Komunist »Človek, delo.
kultura«.

®or's Štrukelj je slikar samouk. Po 
P°ldicu avtomehanik doma pod 

r>larno. goro! Zaposlen je pri Avtoe- 
^°ni kot šofer. In nič na njemu ne 
d>0miaja na slikarja pa vendar slika; žc 

mladih nog je rad slikal.

— Še nisem hodil v osnovno šolo, ko 
sem začel. Spominjam se, da sem komaj 
držal svinčnik v roki, ko sem nanašal 
svoje prve risbice na papir. Veliko sem 
prerisoval, vse, kar mi je prišlo pod 
roko. Nato sem se v osnovni šoli srečal v 
barvami. Vedno mi je bilo risanje v 
veliko veselje. Učitelj likovnega pouka 
je to kmalu opazil, puščal je mojim 
likovnim spodbudam prosto pot, toda 
ni mi nudil nikakršnega mentorstva. 
Tako sem ostajal prepuščen sam sebi. 
Nekaj slik je bilo pohvaljenih, romale 
so od razstave do razstave' in se nazad
nje nekje izgubile.

Tako je Boris Štrukelj začel svojo pot 
likovnega samorastnika. In nato je 
prišel čas velike odločitve. Kam po 
končani osnovni šoli?

— Lenoba me je pokopala, nisem 
hotel v šolo. Pa sem se le izučil za avto
mehanika in pri tem je tudi ostalo. Ves 
čas pa sem slikal, vse, kar me je priteg
nilo. Večkrat se je zgodilo, da sem nale
tel na motiv, ki sem ga želel prenesti na 
platno, a bil sem brez pribora. Ko sem 
prišel domov, je impresija že zbledela.

Kako združujete svoje poklicno delo 
s slikanjem?

— Svojega poklica nisem nikoli 
povezoval s slikanjem. To sta zame dva 
ločena svetova. In pri tem moram tudi 
vztrajati, kajti ne morem se posvetiti le 
likovni ustvarjalnosti. Doma imam 
družino, ki mora pd nečesa živeti in tudi 
sam moram od nečesa živeti.

V salonu Avtoemone je razstavljenih 
tokrat petnajst slik z razločno tematiko. 
Tihožitja, krajine, človek. Nekatere 
bolj. druge manj izdelane, skupna pa je 
poteza mladega likovnika, ki išče sa
mega sebe v izraznosti barv in kompo
zicije.

— Pred leti sem zahajal v Klub 
samorastnikov v Ljubljani. Marsičesa 
sem se tam naučil, toda nisem vztrajal. 
Vem pa, koliko mi je pomagalo, da mi

je mentor pokazal napake in svetoval, 
kako naj jih odpravim. In nato je prišel 
čas, ko bi moral urediti nekaj formalno
sti za sprejem v klub. Strokovna komi
sija je ocenila nekaj mojih del in na 
podlagi te ocene so mi bila odprta vrata 
v klub. Toda ko je bilo treba vse do
končno urediti, sem bil odsoten, poz-, 
neje pa se nisem več prikazal.

In tako ustvarja Štrukelj sam. V veli

kih umetnikih ne išče vzornika. Prav 
da se ne more opredeliti, ker mu je všeč 
le nekaj slik iz svetovne zakladnice 
likovnih stvaritev ne glede na to, ke .> jih 
je ustvaril.

— Všeč mi je Picasso zaradi spre
menljivosti, ki veje iz njegovih del. 
Tista razgibanost, raznovrstnost v stilu 
ustvarjanja mi je blizu. Sam del im, kot 
čutim, čeprav se še ukvarjam tudi s 
prerisovanjem.

Štrukelj je mlad, neznan ustvarjalec. 
To je šele tretja razstava njegovih del in 
prva samostojna razstava. Prej je raz
stavljal v Klubu samorastnikov i.i nato 
še v Ajdovščini na skupni razstavi 
amaterjev. Prav razstava v Avtoemoni 
pa bo prispevala k temu, da bo Štrukelj 
izstopil iz kroga anonimnosti. Delavci, 
njegovi tovariši, sprva niso mogli verje
ti, da je razstavljene slike naredil res 
njihov Boris, njihov šofer. Niso poznali 
takšnega Borisa. Takšnega Borisa 
Štruklja — šoferja Avtoemone spozna
vamo vsi, ki stopamo te dni v salon 
Avtoemone in se tu srečamo s slikami 
samorastnika.

KATJUŠA ROJAC
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BELGIJA

Dežela z 
najvišjimi

stroški
dela

V zadnjih desetih letih se je 
konkurenčnost ZR Nemčije v 
primerjavi z drugimi drža
vami EGS občutno izboljšala. 
Tako vsaj lahko presodimo 
po podatkih o stroških dela v 
industriji držav, ki so članice 
EGS, v obdobju 1972 do 
1975. Kot navaja dokument, 
ki so ga v Bruslju objavile 
službe evropske komisije; je 
pri tem izjema Italija, kjer je 
padec lire povzročil občutno 
znižanje izvoznih cen.

Leta 1972 so štiri od šestih 
držav — članic EGS zazna
movale porast delavskih za
služkov, pri čemer pa sta 
izjemi Francija in Italija, kjer 
so stroški dela dosegali blizu 
tri četrtine teh izdatkov v ZR 
Nemčiji in Nizozemski. V 
evropski deveterici je bil 

j položaj v letu 1975 naslednji: 
j Danska se je pridružila drža- 
j vam z »visokimi« stroški; 
1 ! rancija in Italija pa še vedno 
; dosegata nekoliko nižje 

< mezde in zaslužke nasploh.

j Med prvotnimi šestimi 
j članicami EGS je Belgija na 
i prvem mestu, kar zadeva 

porast delavskih zaslužkov, 
saj so v tamkajšnji industriji 
stroški dela v zadnjih štirih 
letih narasli skupno za blizu 
75%, torej skoraj za 19% 
letno. Stroški dela v Franciji 
in v Luksemburgu so v istem 
obdobju naraščali letno za 
17 %, na Nizozemskem za 
16% in v ZR Nemčiji za 
11%. Leta 1974 seje v sploš
nem povečala stopnja rasti 
stroškov dela z izjemo ZR 
Nemčije, kjer so ti stroški 
rasli počasneje. V letu 1975 je 
počasnejša rast delavskih 
zaslužkov značilna za vse 
članice EGS.

V Italiji je devalvacija lire 
pripomogla, da so v primer
javi z drugimi državami — 
članicami EGS stroški dela po 
letu 1972 počasneje narašča
li. Velika Britanija pa je po 
ugotovitvah omenjene ana
lize članica EGS z najnižjimi 
stroški dela.

NŽ

DEJAVNOST SINDIKATOV V MALIJU

V pričakovanju
narodne pomiritve

Narodna zveza delavcev Malija zahteva vključitev sindikatov v procese 
odločanja v državi in se zavzema za uvedbo odgovorne udeležbe delav
cev v upravljanju

Ena najpomembnejših odlo
čitev malijske vlade, ki je prišla 
na oblast 19. novembra 1968. 
leta z državnim prevratom, je 
bila vsekakor sprejetje ustave. 
Že pred dvema letoma, natanč
neje 2. junija 1974. leta so pre
bivalci te velike afriške države z 
referendumom sprejeli novo 
ustavo, ki predvideva institucijo 
predsednika republike in uved
bo ljudske skupščine. Med dru
gim je določeno, da je mandat 
predsednika republike omejen 
na dve obdobji po pet let in da 
so iz političnega življenja za do
ločen čas - izključeni voditelji 
nekdanjega režima.

Sprejetje ustave označuje za
četek nove politične smeri voja
škega odbora za narodno osvo
boditev, ki je prišel na oblast z 
omenjenim udarom, in je odsev 
uradne želje, da se „vojaki vrne
jo v vojašnice in doseže narodna 
pomiritev". Eden od ukrepov v 
tem smislu je bila izpustitev 
nekdanjih visokih državnih 
funkcionarjev oziroma članov 
strmoglavljene vlade.

Predsednik države Musa 
Traore je takole komentiral ta 
sklep:

„Moramo se spomniti, da je 
bilo obdobje, ki smo ga preži
veli, zelo težavno za malijsko 
ljudstvo in da je težko pozabiti 
staro jezo. Vseeno pa je bilo 
treba obrniti novo stran in se 
soočiti s prihodnostjo, soočiti 
se z najvažnejšo nalogo države, 
to je z razvojem. To pa je mo
goče doseči samo, če se bodo 
otroci Malija med sabo pobo
tali."

Ustava je predvidevala tudi 
ustanovitev političnih strank. V 
nekem poročilu, obljavljenem 
že lani, je bilo rečeno, da bo 
ustanovljena široko demokra
tična stranka. Ta obljuba, ki naj 
bi pripeljala do zbiranja politič
nih sil okrog odbora ža narodno 
osvoboditev, pa še ni izpol
njena.

V takšnem položaju je prak
tično edina organizirana poli
tična sila sindikat — konkretno 
ali uradno Narodna zveza delav
cev Malija UNTM Ta organiza
cija — njeno delo so obnovili 
pred dvema letoma — ima zelo 
pomembno vlogo v notranjem 
življenju, osnovno dejavnost pa 
je usmerila k dvigu politične za
vesti in izobraževanju delavcev, 
zlasti v državnem sektorju.

UNTM razširitev „odgovorne 
udeležbe" na delitev in določa
nja poslovnih prioritet podjetij.

Da bi sindikati te namere 
uresničili, so se lotili krepitve 
sindikalnih organizacij v pod
jetjih in ustanovah. Sindikati se 
bodo zavzeli tudi za akcije na 
podeželju, saj 90 odstotkov lju
di živi na vasi. Prvi pogoj za 
uresničitev teh načrtov pa sta 
nadaljnja gospodarska rast in 
premagovanje neugodnih narav
nih možnosti, ki so doslej zavi
rali hitrejši razvoj Malija. Po
vsem jasno pa je, da znaten pri
spevek pričakujejo tudi od na
rodne pomiritve, pri čemer ma
lijski funkcionarji v zadnjem 
času zelo vztrajajo.

V. VUGDELIČ

____________ _______ , I
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Na obisku v Jugoslaviji je bjl pred
sednik ministrskega sveta evropske 
gospodarske skupnosti Max van der 
Stoel. S predsednikom ZISDžemalom 
Bijedičem in drugimi jugoslovanskimi 
predstavniki se je pogovarjal o mož
nostih za nadaljnjo krepitev gospo
darskega sodelovanja med Jugoslavijo 
in zahodnoevropsko deveterico in o 
odpravi težav pri tem sodelovanju, 
zlasti pa visokega jugoslovanskega 
primanjkljaja v trgovinski menjavi s 

'članicami EGS. Ob koncu obiska so . 
podpisali skupno izjavo, ki med dru
gim konkretneje določa možna po
dročja sodelovanja. V jugoslovanskih 
uradnih krogih ocenjujejo obisk Van 
der Stoela kot pomemben mejnik v 
odnosih med Jugoslavijo in EGS ter 
kot spodbudo za širjenje in poglablja
nje sodelovanja, ki je v obojestransko 
korist.

Generalni sekretar avstrijskega 
zunanjega ministrstva Alois Reit- 
bauer je jugoslovanskemu veleposla
niku na Dunaju izročil noto avstrijske 
zvezne vlade z manjšinskimi vpraša
nji. Gre za avstrijski odgovor na noto 
jugoslovanske vlade z dne 11. novem
bra letos, s katero je Jugoslavija pred 
zloglasnim preštevanjem manjšin (ki 
se je končalo s popolnim polomom) 
protestirala zavoljo neizpolnjevanja 
7. člena avstrijske državne pogodbe in 
zavoljo poskusov Avstrije, da bi jo 
enostransko revidirala. Vsebina av
strijske note še ni znana.

Sovjetski partijski voditelj Leonid

Brežnjev je pozval novo ameriško 
administracijo, ki bo začela svoje delo 
po prihodu novega predsednika Ja
mesa Carterja v Belo hišo, naj stori vse 
za izboljšanje dvostranskih odnosov. 
V pogovoru s številnimi ameriškimi 
trgovskimi in poslovnimi ljudmi, ki 
sodelujejo na četrtem zasedanju sov- 
jetsko-ameriškega sveta za trgovsko- 
gospodarsko sodelovanje, je Brežnjev 
opozoril tudi na diskriminacijo, ki 
obstaja v trgovinskih odnosih med 
državama, ker ZDA zahtevajo izseli
tev določenega števila Židov iz Sovjet
ske zveze, da bi tej državi dale položaj 
z največjimi ugodnostmi.

Dosedanji mehiški predsednik Luis 
Echeverria Alvarez je izročil dolžnost 
novoizvoljenemu predsedniku Joseju 
Lopezu Portillu, ki bo naslednjih šest 
let vodil Mehiko. Portillo je v prvem 
govoru pozval rojake, naj se oprejo na 
lastne sile, hkrati pa je opozoril na 
potrebo po večjem izvozu in izravnavi 
deficita v plačilni bilanci ter se zavzel 
tudi za mednarodno solidarnost in 
sodelovanje z državami v razvoju.

Politični komite generalne skupš
čine ZN je pozval vse države Bližnjega 
vzhoda, naj se na podlagi vzajemnosti 
vzdržijo nadaljnjega proizvajanja 
.jedrskega orožja in oskrbe z n)im, da 
bi to območje spremenili v področje 
brez jedrske oborožitve. Resolucijo so 
predlagali Egipt, Iran in Kuvajt, med 
glasovanjem pa ji nihče ni nasproto
val.

V. B-

Že v sredini lanskega leta je 
UNTM sprejela resolucijo, ki za
hteva vključitev sindikatov v 
procese odločanja v državi. Sin
dikati so ob tej priložnosti tudi 
posebej poudarili potrebo po 
boljšem upravljanju z državnimi 
podjetji ter terjali reorganiza
cijo prometa in boljšo stano
vanjsko politiko.

Po mnenju sindikatov je zla
sti pojnembna uvedba „odgo- 
vorne udeležbe delavcev v 
upravljanju." To vprašanje za 
zdaj še ni teoretično dobro ob
delano, zagotovilo pa naj bi var
nost zaposlovanja in mezd, iz
boljšanje delovnih možnosti ter 
zadovoljitev kolektivnih in po
samičnih potreb delavcev. V 
kasnejši etapi predvideva

V januarju bo izšla Radovana Vukadinoviča 
EVROPSKA VARNOST IN SODELOVANJE
Knjiga obravnava problem varnosti in sodelo
vanja v Evropi, potek priprav na konferenco o 
evropski varnosti in sodelovanju (Helsinki 
1975) ter stališča skupin držav (vzhodnih in 
zahodnih) o posameznih vprašanjih, o katerih 
so razpravljali na tej konferenci. Knjiga prinaša 
tudi podatke o oborožitvi.
Naročite jo lahko na naslov: ČZP DELAVSKA ENOT
NOST, Ljubljana, Dalmatinova 4.

kdo je kdo
VALERV GISCARD 

DESTAING
francoski predsednik

»Pred vojno in še v začetku petdesetih let je Fran
cija dajala podobo družbe, ki je hkrati razvita in tradi
cionalna. V 25 letih je nekakšen orkan prizadel ta 
mirni svet. Revolucija, močnejša od vseh političnih 
revolucij, je bila izvedena v francoski družbi in je pri
zadela vse strukture: družino, šolo, univerzo, cerkev 
in navade. Povzročila jo je kombinacija treh dejavni
kov: doslej neverjetna gospodarska rast, množično 
širjenje izobraževanja in stalno poseganje audiovi- 
zualnih sredstev v življenje posameznikov.«

Tako je spremembe v francoski družbi opisal pred
sednik Valery Giscard d’Estaing v svoji knjigi »Fran
coska demokracija«, ki je izšla sredi letošnjega okto
bra. V knjigi, ki je vzbudila široke razprave, je Gis
card razčlenil svoj načrt francoskega razvoja in zapi
sal, da je to načrt »o sodobni demokratični družbi, 
liberalni po pluralistični strukturi vseh svojih organov 
oblasti, napredni po visoki stopnji gospodarskega 
učinka, družbeni združitvi in kulturnem razvoju«.

Seveda je vprašanje, ali sc bo ta načrt uresničil, saj 
je zasnovan na ohranitvi kapitaliszičnih družbenih 
odnosov, medtem ko se v francoski družbi nezadržno 
krepi politični vpliv levih sil, socialistov in komuni
stov, ki svoje načrte za francosko prihodnost kujejo z 
drugačnih izhodišč, na socialističnih odnosih.

Sicer pa so se nasprotja med politiko predsednika 
Giscarda in pogledi francoske levice pokazala že 
ničkolikokrat pa tudi na volitvah v maju 1974 leta — 
po smrti prejšnjega predsednika Georgesa Pompi- 
douja. Dotedanji finančni minister, ekonomski stra

teg francoskega kapitalizma Giscard d'Estaing je 
premagal kandidata združene levice, socialističnega 
prvaka Mitteranda s prednostjo 423 tisoč glasov, s 
50,8 odstotka glasov, in se za sedem let vselil v Eli
zejsko palačo. *

V. BARABAS

Manija odpovedovanja
Piše: Azia Kristančič, dipl. psihologinja

So ljudje, ki skoraj vsak pogovor v 
službi sklenejo: »Če ne bo tako, kot 
jaz hočem, bom dal pa odpoved!« In 
ker vedno le ni tako, kot bi hotel 
posameznik, odpovedi nikoli ne 
zmanjka. Seveda pa to niso prave 
odpovedi, temveč takšne, ki »lebdijo 
v zraku« in ki redko prispejo v prave 
roke in na pravo mesto. Njihov 
namen je predvsem zbujanje pozor
nosti, poskus pritiskanja na nekate
re, doseganje različnih ciljev itd.

Sodelavci se po navadi vznemirijo, 
kadar slišijo o odpovedi, zlasti če gre 
za dobrega delavca. Vsak po svoje 
razlaga in razume, zakaj je do odpo
vedi prišlo: kaj bomo zdaj, ko naj
boljši odhajajo, saj pri nas tako in 
tako ne more nihče vzdržati — do 
druge skrajnosti: naj kar gre, pri nas 
je treba delati, on (ali ona) pa vemo, 
kakšen je...

Najpogosteje mnoge odpovedi 
usahnejo, še preden jih izročijo pri
stojnim organom. Vzroka sta v glav
nem dva: ali popusti delovno okolje

upravičenim ali neupravičenim za
htevam — ali pa to okolje reče, naj 
»tisti« kar gre, če misli, da mu bo 
drugje bolje. V takšnih primerih tisti, 
ki odpoveduje, svojo odpoved prej 
ali slej umakne.

Odpoved kot metoda urejanja 
medsebojnih odnosov pa sodi med 
najslabše. To sicer' povsod vedo, 
vendar je kljub temu vzdušje še 
vedno ugodno za različno manevri
ranje in izsiljevanje. Pred nedavnim 
smo obravnavali primer akviziterke, 
ki praktično odpoveduje vsak mesec. 
Ker je dobra delavka (podjetju »pri
naša veliko denarja!«), so jo vedno 
preprosili, da je odpoved umaknila. 
Omenjena akviziterka pa je vsakič 
kaj pridobila. Odpovedala je, ker ni 
bila šef oddelka. Postala je šef. 
Odpovedala je potem, ker ni hotel 
njen kolega drugam. Kolega so 
premestili. Uživala je, ko so delali 
nov pravilnik za delitev OD, češ zdaj 
bo pa ta lenuh (kolega, ki ga ni mara
la) že videl. Toda — pomislite, tudi

njen ni šlo več tako dobro pri poslu. 
Odpovedala je, ker je dobivala OD 
po pravilniku, bili pa so majhni, ker 
ni nič delala. Na hitro se je pozani
mala drugod, če bi jo vzeli. Nikjer 
niso pokazali kakšnega navdušenja 
in svojo (kdo ve katero že) odpoved 
je umaknila. V mesecu dni se ji je 
posrečilo, da je izpolnila svoj letni 
plan in potem spet grozila z odpove
djo, ki pa je ni bilo. Zadnje tri me
sece je potem ni bilo blizu, češ svoj 
plan (kakšen plan za vse leto je to, če 
ga nekdo lahko izpolni v enem mese
cu?!) sem izpolnila, meni letos ni 
treba več delati!

Tako kot je počasi vsaka mera 
polna, je bilo dovolj vsem v kolekti
vu. Doslej so prosili tovarišico vedno 
znova in znova, naj umakne svojo 
odpoved, zdaj ji je izročil odpoved 
kolektiv.

In pomislite, novi akviziter dela še 
bolje. Ne dela pa zdrah, zaradi kate
rih je kolektiv nenehoma bolela 
glava.

Prenehanje dela nosečnici 
med poskusnim delom

VPRAŠANJE:
Prosim za odgovor o zelo perečem vprašanju. Zanima me na

mreč, ali je nosečnica zaščitena v času, ko je na poskusnem delu. 
Mene so v poskusni dobi odpustili z obrazložitvijo, da ne ustrezam 
zahtevam delovnega mesta.

C. L. KAMNIK

Odgovor:
V primerih, ki jih določa 

samoupravni sporazum o
medsebojnih razmerjih, se
delavci v temeljni organizaciji 
združenega dela lahko prepri
čajo o strokovnih in drugih 
delovnih sposobnostih delavca, 
ki se prijavi na prosto delovno 
mesto, še preden sprejmejo 
sklep o njegovi izbiri. Na pod
lagi poprejšnje privolitve in v

primerih, ki jih prav tako ureja 
samoupravni sporazum, je 
lahko delavec na poskusnem 
delu, vendar le določen čas, 
kolikor je potrebno, da pokaže 
svoje sposobnosti. Poskusno 
delo lahko traja največ tri 
mesece. Tistemu delavcu, ki ne 
opravi uspešno poskusnega 
dela, preneha lastnost delavca v 
združenem delu z dnem, ko

o prenehanju dela, katerega 
osnova je pismena ocena 0 
uspehu poskusnega dela.

Če je v vašem primeru pi' 
smena ocena poskusnega dela 
opravičena, oziroma, če j6 
komisija, ki je spremljala vaše 
delo, podala negativno mnenje 
objektivno, je bil na tej osnovi 
lahko sprejet sklep o preneha
nju dela, čeprav ste tedaj priča
kovali otroka.

poteče rok za pritožbo na sklep

Y kupon 

PRAVNIK SVETUJE
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Stanovanja predraga za zasebnike
^retjina stanovanj je dražja od 7000 din za kvadratni meter — Prodaja upada, zato bo treba po- 
seči po ukrepih za pritegnitev zasebnega denarja v stanovanjsko gradnjo

l..^ letošnjem prvem polletju je 
j' 0 v naši republiki prodanih 

; JlO stanovanj, ki jih gradimo za 
& ali za blizu 300 stanovanj 

?anJ kot v enakem obdobju lani. 
^sebniki so kupili 14,5 % sta- 

i j/Vanj, nekaj manj kot pred leti. 
°ristne površine vseh prodanih

i^UBLJANA:

stanovanj je bilo prav tako za 
10% manj kot v enakem ob
dobju lani, tako da je poprečna 
površina stanovanj znašala blizu 
60 kv. metrov.

Poprečna pogodbena pro
dajna cena stanovanj za trg je 
bila v prvem polletju letos 6669

din za kvadratni meter stano
vanjske površine ali za 23 % višja 
od cene v prvem polletju leta 
1975. Poprečni stroški graditve 
so se namreč letos povečali za 
21 %, le-ti pa predstavljajo pre
težen del v strukturi skupne 
pogodbene prodajne cene stano
vanj, in sicer blizu 82 %.

Poprečne pogodbene pro
dajne cene stanovanj so bile v 
posameznih mestih Slovenije 
zelo različne in so se gibale od 
7531 din za kvadratni meter v 
Trbovljah, kjer so tako najdraže 
prodali vseh 69 stanovanj za trg, 
pa do 6484 za kvadratni meter v 
drugih mestih Slovenije. V 
Mariboru so prodali 96 % stano
vanj po cenah, ki so presegale 
7000 din za kvadratni meter, v 
Ljubljani je bilo takih stanovanj 
60%, v Sloveniji pa 35%. V 
Celju, na Jesenicah in v Kopru pa 
cena za kvadratni meter stano
vanjske površine ni presegala 
7000 din.

Zaradi močnejše usmerjenosti 
v usmerjeno gradnjo v stano
vanjski politiki se je v zadnjih 
dveh letih zmanjšala graditev 
stanovanj za trg in s tem tudi

njihova prodaja. V prvem pol
letju letos je bilo prodanih v 
državi kar 40 % manj stanovanj 
kot v enakem obdobju lani, v 
Sloveniji za 10 % manj, na Hrva
škem in v Srbiji, kjer je gradnja 
za trg prav tako močna, pa za 
60 % manj. Poprečno je prešlo v 
državi v zasebno last 10% sta
novanj, proizvedenih za trg, v 
Makedoniji 60 % vseh, v BiH pa 
samo dvoje stanovanj.

Pogodbena prodajna cena se 
je letos v primerjavi z lansko 
povečala v državi v poprečju za 
14 %. Najbolj so se podražila 
stanovanja za trg v Makedoniji, 
najmanj pa na Hrvaškem, kar 
potrjujejo tudi podatki o stro
ških graditve po republikah. Iz 
teh podatkov sledi, da cene sta
novanj zelo naglo naraščajo, kar 
znižuje delež zasebnikov v struk
turi kupcev. Pri oblikovanju 
stanovanjske politike bo treba to 
dejstvo vsekakor resno upošte
vati, sicer se bo število čakajočih 
na stanovanja v družbenem last
ništvu še naprej naglo poveče
valo.

O. V.

Dogovor 
o gradnji avtocest

^fedstavniki sekretariatov za 
Pf°niet iz Slovenije, Srbije, 
^aške, Makedonije in Vojvo- 

1e so se že dogovorili o gradnji 
“JPomembnejših delov avtoce- 

. Bratstvo—enotnost. Tako 
nal bi vsaka republika gradila 
JjPfej tisti del avtoceste, ki je
Se4aj najbolj obremenjen in

temtakem pomeni ozko grlo 
a Promet ali pa je za vožnjo 
Jbolj nevaren. To so deli avto- 
ste: Zagreb — Okučani, Beo

grad Batočina, Jovanovička

Reka — Deligrad, obvoznici 
okoli Niša in Ljubljane, cesta 
Naklo — Kranj — Ljubljana, 
predor skozi Karavanke, Ku
zmin — Dobanovci, Skopje — 
Titov. Veles in Kumanovo — 
Skopje. Vse te dele avtoceste naj 
bi dokončali do konca leta 1980. 
Zatem se bodo, kot je že napo
vedano, pristojni organi republik 
in pokrajin dogovorili, kateri 
novi deli naj bi dobili prednost.

V. O.
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Združitev razdrobljenega gospodarstva
^severnoprimorskem območju nastaja nova SOZD, ki bo povezala razdrobljeno proizvodnjo in 
^edelavo kmetijstva, trgovino in gostinstvo

?.,r,c?n' v temeljnih organizacijah 
ZVr,/^e8a dela v kmetijsko proi- 

'n Predelovalnih ter v trgo- 
lavei delovnih organizacijah de- 
Sn razpravljajo o samoupravnem 
P razumu 6 združitvi v sestavljeno 

s “an'2acijo združenega dela Frukta 
^dežem v Ajdovščini. Nova go- 

zh° . s*ca grupacija pomeni poleg 
k/^evanja gospodarstva tudi novo 
cei ovpst samoupravnih odnosov v 

otni regiji, zlasti pa je korak na- 
v delitvi dela in programiranju 

skupnem vlaganju v nove proi- 
adne zmogljivosti.

Sev h D Frukta bodo sestavljale, 
, eda bodo o tem rekli zadnjo 

Sedo neposredni proizvajalci,

naslednje organizacije združenega 
dela: Fructal-Alko, Mlinotest, KZ 
Goriška Brda, Kmetijski kombinat 
Vipava, Primorje Gorica. Poleg njih 
bodo v SOZD pristopile nove de
lovne organizacije, ki bodo nastale 
po reorganizaciji podjetij Primorje 
eksport, Gorica in Mesne industrije 
Primorske ter Majevica-produkta iz 
Čeličev v Bosni.

Reorganizacija je že zdaj prinesla 
nekatere spremembe: iz ajdovskega 
Mlinotesta se je izločila TOZD trgo
vina Hubelj in se pripojila k Primorju 
Gorica, ki bo skrbelo za skladen 
razvoj trgovine na vsem območjuj ko 
se bo pridružil tolminski Alpkomerc; 
novogoriško Pecivo bo odslej poslo

valo v sklopu Mlinotesta. Reorgani
zacija je bila potrebna zaradi delitve 
dela in smotrnejše proizvodnje. 
Tako sta se iz Primorja izločila tudi 
Ceport, ki bo deloval kot samostojna 
avtoprevozniška delovna organiza
cija in idrijska Čipka; Motoremont 
pa se bo pridružil sorodni delovni 
organizaciji Vozila Gorica.

Klavniška industrija se bo po 
konceptu Frukta združila in iz seda
njih štirih klavnic bo nastala ena, ki 
bo predelovala skoraj 85 odstotkov 
vsega mesa na Primorskem; boljše 
bo tudi sodelovanje s kmetijskimi 
proizvajalci. Za take odnose bo 
skrbel tudi Kmetijski kombinat 
Vipava, ki že ima svojo temeljno

i^ZPLET V INDUSTRIJI VOLNENIH IZDELKOV VOLNI V LAŠKEM

^ Kam s 150 delavkami?
t bo postala TOZD mariborske MTT — Težave z zaposlovanjem

za katere v Volni ne bo več dela

organizacijo z vsemi potrebnimi 
strokovnimi službami za kooperacijo 
s kmeti.

Sedanja temeljna organizacija 
novogoriškega Primorja — Primorje 
eksport bo kot samostojna delovna 
organizacija opravljala vse izvozno 
uvozne posle za članice SOZD Fruk
ta, poleg tega pa bo tako kot doslej 
opravljala svojo redno dejavnost.

Doslej se v SOZD ni vključilo tudi 
gostinstvo, ki je na severnem Primor
skem zelo razdrobljeno, vendar 
računajo, da se bodo sedanje gostin
ske organizacije uspele do konca 
marca prihodnjega leta reorganizi
rati in urediti samoupravne odnose v 
skladu z načeli zakona o združenem 
delu. Tako urejene naj bi se pridru
žile novi gvpaciji, ki bo imela vedno 
odprta vrata za vsa nadaljnja pove
zovanja.

Zanimivo je, da so bile kmetijske 
zadruge v okolici Čeličev v Bosni 
takoj pripravljene vključiti se v 
SOZD in so se tudi primerno samou
pravno organizirale. Še vedno pa bo 
v Čeličih deloval kot temeljna orga
nizacija Frigos, ki že sedaj uspešno 
posluje v OZD Fructal Alko.

M. HOŽIČ

POSTAVITVI NOVE HLADNE VALJARNE 
NA JESENICAH NA ROB

Temelj razvoja 
predelave

Kvalitetnih vrst pločevine skorajda ne bo 
treba več uvažati — Investicija, ki razširja 
pomen Železarne Jesenice na domačem 
trgu, predelovalni industriji pa omogoča 
hitrejši razcvet

Eden največjih dosežkov 
združenega dela v minevajo
čem letu je nedvomno nova 
hladna valjarna na Jesenicah, 
»po proizvodni zmogljivosti 
osrednja v Evropi, po izboru 
izdelkov optimalna, po teh
nologiji pa najmodernejša«, 
kot je na slavnostni otvoritvi 
dejal magister Peter Kunc, 
glavni direktor jeseniške 
železarne. Njen pomen ned
vomno ni samo v povečevanju 
gospodarske moči slovenskih 
železarn, ker bo vrednost 
celotnega prihodka že v pri
hodnjem letu (računano po 
letošnjih cenah) presegla 1,5 
milijarde dinarjev, in v tem, 
da bo jeseniška železarna 
postala celovitejši ponudnik 
izdelkov črne metalurgije na 
domačem in tujem trgu. Prav 
gotovo pa je najpomembnej
še, da bo lahko domača pre
delovalna industrija doma 
kupovala včasih že kritične 
izdelke na trgu ne le zavoljo 
kakovosti in cen, pač pa tudi 
zavoljo premajhnih količin in 
da bo to omogočilo njen hi
trejši razvoj.

Nova valjarna bo sicer s 
svojimi 70 tisoč tonami 
mehke pločevine pokrivala 
samo kakih deset odstotkov 
potreb domače predelovalne 
industrije (če ne štejemo 30 
tisoč ton pločevin iz stare 
hladne valjarne), bo pa se
veda za prav toliko tisoč ton 
zmanjšala uvoz in predelo
valni industriji prihranila 
precej milijonov dolarjev. Ob

tem pa bo s 30 tisoč tonami 
dinamo pločevine v celoti 
zadovoljila domače potrebe 
in s 15000 tonami nerjavnih 
trakov kakih 80 odstotkov 
potreb domače predelovalne 
industrije. Kupcev torej glede 
na kakovost pločevine, ki jo 
obetajo na Jesenicah ne bo 
zmanjkalo. Že samo Gorenje, 
ki letno porabi okoli 60 
tisoč ton mehke pločevine, bi 
lahko odkupilo skoraj vso 
proizvodnjo z Jesenic (sedaj 
je dogovor o odkupu 20 tisoč 
ton).

Vsekakor pa bodo v Gore
nju radi posegli po nerjaveči 
pločevini, ki jo potrebujejo za 
pomivalna korita, kadi, 
bobne za pralne stroje itd. ter 
po dinamo pločevini za to
varno elektromotorjev Sever 
v Subotici. Vse količine teh 
vrst pločevin je namreč 
Gorenje doslej uvažalo, nam 
je povedal pomočnik gene
ralnega direktorja Karol 
Karner in dodal da bodo 
lahko prihranili precej deviz
nih sredstev. Vsekakor pa 
domačo predelovalno indu
strijo poleg cene poločevine 
zelo zanima tudi kakovost, 
kajti doslej vsaj pri dekapi- 
rani pločevini iz domačih vi
rov — skopska železarna — s 
kakovostjo niso bili zado
voljni in so morali kljub 
domači proizvodnji uvažati 
več, kot bi bilo potrebno. 
Moderna tehnologija in žele
zarska tradicija Jesenic se
veda tem upom dajeta oporo.

R. B.

BEOGRAD:

MANJŠE IZGUBE
Ob koncu prvega polletja letos je imelo v Jugoslaviji 9.927 TOZD 

izgube. Tri mesece pozneje, ob koncu septembra, pa je imelo izgubo 
še 6.446 TOZD. Ob koncu junija so znašale izgube 35,8 milijard, ob 
koncu septembra pa 28,8 Jnilijard dinarjev. Do konca junija so bile 
izgube sedemkrat večje kot na ta dan leto poprej, ob koncu septembra 
pa 4,5-krat večje. V TOZD, ki so poslovale z izgubo, je bilo v juniju 
zaposlenih milijon 900 tisoč delavcev, v septembru pa milijon 385 
tisoč.

V. O.

hdustrija volnenih izdelkov Volna v Laškem, delovna organizacija, 
!er je zaposlenih kakih 400 delavcev, pretežno priučenih tekstilnih 
e‘avk, je Ves čas po združitvi iz dveh manjših predvojnih tekstilnih 
gornic gospodarila na meji rentabilnosti. Finančne podpore, s kate- 
,rn' jim je od časa do časa priskočila na pomoč laška občina, so samo 
^e&ljevale brezizhodni položaj, ki se je iz leta v leto bolj zaostroval, 
sl e^ftv Pa je še naprej životaril na dnu lestvice jugoslovanske volnar- 
.e industrije. Napačna poslovna politika, menjavanje vodstev, polovi- 
arski sanacijski ukrepi so pripeljali podjetje na rob propada, do meje 

S,e(aja.

s ^e^aj mesecev je tega, kar je 
s|nac>jo laške Volne prevzela 
, enska gospodarska zbornica,

Q bl našla rešitev za delovno 
Ionizacijo, ki je prvo poletje 
n °anjega leta zaključila s pet- 
cjj0'rn' milijoni izgube, v skla- 

pa hrani še za trikrat toli- 
SoSn° vrednost zalog. Ugotovili 

aa je edina možnost v skrčitvi
Vori0ma v Preusrner'tv' Proiz- 
y ne8a programa, s tem da se 
Hj0 na vključi kot temeljna orga- 
, aciia v katero od slovenskih 
ji^stilnil)podjetij. Z izdelki, kot 

Proizvajajo v Laškem, sta 
^ tako slovenski kot jugo- 
da Ianski tr8’ ta'co zasičena,
^l 0lkektiv ^°*na’ na njem nima

slolzka2al° se je, da je edina 
Ven$ka tekstilna organizacija,

ki je pripravljena priključiti 
laško Volno, Mariborska tek
stilna tovarna, vendar le v prime
ru, če se laški volnarji povsem 
prilagodijo njihovemu razvoj
nemu programu, se preusmerijo 
v solo predilnico, ki bo nadome
stila Otiški vrh, pokrijejo nastale 
izgube in odpustijo kakih sto 
petdeset priučenih delavk. Ker 
so bili edini, ki so se jih »usmili
li«, z novim letom pa podjetju 
grozi stečaj, Laščanom ni preo
stalo drugega, kot da so pristali 
na integracijo, razmere doma pa 
uredili do začetka aprila, ko bo 
na vrsti referendum o priključitvi 
k MTT.

Kolektiv volne mora torej 
pokriti nastalo izgubo dvajsetih 
milijonov dinarjev, ki pa se bo do 
konca sanacije nedvomno še

precej povečala. Vendar ob 
dilemi, ali likvidacija ali pomoč 
pri urejanju finančnih težav, 
kakršno so postavili pred celjsko 
podružnico Ljubljanske banke, 
bančniki skorajda niso imeli kaj 
oklevati. Bolje tvegati kot odpi
sovati. Z moratorijem za odpla
čevanje glavnice in obresti imajo 
vsaj upanje, da bodo denar, 
čeprav razvrednoten z inflacijo, 
nekoč dobili povrnjen.

Pomoči od zunaj pa v Laškem 
ne morejo iskati ob drugem, 
mnogo težjem problemu. Kako 
prekvalificirati in zaposliti de
lavke, ki so leta in leta vztrajale 
za dotrajanimi statvami, zaup
ljivo prepričane, da bodo tudi za 
njihovo podjetje nastopili boljši 
časi. Sto petdeset ali celo več jih 
bo ob integraciji ostalo na cesti. 
Mlajše bo močno priučiti na 
druga delovna mesta, jih zapo
sliti v zdraviliški restavraciji in 
kuhinji, morebiti v radeški Kori 
ali v Papirnici in drugje v občini, 
kjer bodo pri zasedbi novo od
prtih delovnih mest imele brez
pogojno prednost. Vendar jih bo 
nedvomno še vedno ostalo nekaj, 
ki bodo morale plačevati ceno za 
napake drugih. J. SEVER

Železniško gospodarstvo Ljubljana

NOČNI SKOK
ŠENTILJ,

JESENIC ♦MARIBOR
iPRAGERSKO 
DANI MOST

CELJE,KRANJ*
LJUBLJANA^

SEŽANA.-/
KOPER*-'

ZAGREB1

BEOGRAD

Blago, ki ga danes oddate za prevoz, vam čez noč prepeljemo 
do namembne postaje in ga naslednji dan v dopoldanskih 
urah izročimo prejemniku.

Danes prevzeto — jutri izročeno blago
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PIŠE: DR. JANEZ RUGELJ
reakcije. Ko se »odloči«, da bo spet 
pil, po navadi pravočasno preneha 
jemati Tetidis.

ZDRAVLJENJE 
IN REHABILITACIJA 

ALKOHOLIKOV
Pri nobeni drugi bolezni se ne 

srečujemo s toliko nejasnostmi in 
neznanjem ter zmotnimi predsta
vami o zdravljenju kot pri alkoholi-' 
zrnu. Tisti, ki nima neposrednega 
vpogleda v rehabilitacijo alkoholi
kov, si težko predstavlja številne 
postopke med dolgoletnim zdrav
ljenjem.

Alkoholiku lahko pomagamo s 
pomirili, da laže prestane absti
nenčno krizo v prvih dneh treznosti. 
Pozneje, med pravim zdravljenjem, 
pa pomiril ne sme jemati, ker one
mogočajo realno doživljanje, ki ga, 
v ugodnih zunanjih okoliščinah, 
motivira, da se začne' spreminjati. 
Abstinenca še ni zdravljenje, kajti 
tudi trezen alkoholik je osebnostno 
spremenjen.

bolj socializiranim vedenjem in 
uvidevnostjo za svoje dejansko sta
nje v skupini zdravljenih alkoholi
kov zbujati vsaj čustvo naklonjeno
sti, pozneje pa tudi tovarištva in 
prijateljstva. Kasneje, včasih pa tudi 
že takoj, bo zbujal podobna čustva 
pri svojcih. Če ga skupina ne bo 
sprejela, je prav malo možnosti, da 
bi zanj še kdo zares poskrbel.

Zato bomo v tem poglavju opisali 
kompleksno socialno psihiatrično

S sodobnim zdravljenjem alkoho
lizma mislimo na skupinsko družin
sko zdravljenje. Alkoholiku lahko

X ŽELIMO RESNIČNO 
ZATRETI ALKOHOLIZEM (IV.)

Svoj odnos do alkoholika (pa tudi 
do alkohola in alkoholizma) morajo 
spremeniti tudi družinski člani in 
delovni tovariši, zato morajo biti na 
primeren način vključeni v proces 
zdravljenja. Spremeniti pa se 'ne 
morejo kar tako, ker alkoholiku ne 
zaupajo, saj je tisočkrat prelomil 
obljubo, da ne.bo več pil in da se bo 
uredil. Če alkoholik ne bo postal 
drugačen, tudi okolje ne bo spreme
nilo svojega odklonilnega odnosa do 
njega. Pravzaprav je v terapevtskem 
procesu treba doseči vzajemno in 
hkratno spreminjanje tako alkoho
lika kot njegovih svojcev in sodelav
cev.

Tablet
proti pijanstvu 

- ni!

Če omenjenega med zdravlje
njem ne dosežemo, bo alkoholik še 
naprej osamljen in odtujen) nihče ga 
ne bo imel rad. Stisko zaradi ob
čutka osamlenosti in izrinjenosti iz 
družbe pa bo lahko premagal samo s 
ponovnim pitjem, torej, z recidivo.

STANOVALCI
NA PREPIHU

Mučno življenje dveh družin v stari zgradbi na Vodnikovi c® 
sti v Ljubljani — Zakaj so stanovalcem odklopili vodo ^ 
elektriko, medtem ko v pritličju obratuje tovarna — Kd° 
naj pomaga delavskim družinam, katerih kolektivi ne Pre' 
morejo denarja niti za nujni solidarnostni delež

Pritisk mladih ali starejših družin, ki že 
nekaj let potrpežljivo čakajo v Ljubljani na 
stanovanja, je edinstven v Sloveniji. Če k 
temu še dodamo, da ima Ljubljana z.bara- 
karskimi naselji in dotrajanimi stanovanji 
v starem delu mesta, v Mostah in na Viču 
velike zadrege, s katerimi .se otepa že več 
kot deset let, je ta slika še popolnejša. 
.Trde, da je bilo samo lani v Ljubljani 7.800 
gospodinjstev več, kot pa mesto premore 
stanovanj. Kje živijo te družine? Kako ži
vijo? Dve izmed njih smo obiskali v stari 
stavbi nasproti Galetove graščine na Vod
nikovi cesti.

jenje o lepem življenju je že zdav«3)

POTUHA 
VSE UNIČI

Ne poznarno zdravil, s katerimi bi lahko uspešno 
zdravili alkoholizem — Kaj je metoda prof. drl 
Vladimira Hudolina — Alkoholik v trenutku, ko 
razmišlja o zdravljenju, nima prijateljev^razen 
pivskih bratcev

iz tega sledi, da morajo pri zdrav
ljenju (in pozneje pri rehabilitaciji) 
alkoholika na primeren način sode
lovati:

— Člani njegove družine, po na
vadi prek ključnega družinskega čla
na (ki je najpogosteje zakonec), 
tako da mu stojijo ob strani, ga spod
bujajo in obenem vztrajajo pri svoji 
zahtevi, da se res zdravi in vključi v 
program rehabilitacije.

obravnavo alkoholikov, ki jo je leta 
1964 na Hrvaškem uvedel prof. dr. 
Vladimir Hudolin, mi pa smo to 
metodo leta 1971 prenesli v Slove
nijo in jo prilagodili našim posebno
stim. Ta metoda je razširjena po vsej 
Sloveniji, saj so družbeno rehabili
tacijo alkoholikov prek klubov 
zdravljenih alkoholikov sprejele vse 
slovenske občine. To je edini sistem 
zdravljenja alkoholikov, ki je po
drobno opisan v slovenski strokovni 
in poljudno-znanstveni literaturi.

res pomagamo, če v fazi zdravljenja 
razrešimo naslednje dialektično 
protislovje:

ČLOVEK
BREZ PRIJATELJEV

Ne poznamo zdravil, s katerimi bi 
lahko uspešno zdravili alkoholizem. 
Tetidis (Antabus, Disulfiram) ni 
zdravilo, pač pa kemično sredstvo, 
ki alkoholiku omogoči (dokler ga 
redno jemlje), da ne pije, ker se boji

— Alkoholik je v trenutku, ko 
razmišlja o zdravljenju, po navadi, 
brez prijateljev (razen pivskih brat
cev), čustveni odnosi v družini so na 
nitki, če niso že povsem'pretrgani, v 
službi pa so ga siti in mu ne zaupajo 
več; skratka, zelo je sam. Stoji pa 
pred neizmernimi problemi, ki si jih 
je nakopal s svojim alkoholizmom. 
Ljudje pa lahko odpravljamo velike 
življenjske probleme samo z razu
mevanjem, tovarištvom, prija
teljstvom in z ljubeznijo. Alkoholik 
ima vsega tega malo ali pa celo nič.

— Člani njegove delovne sku
pine z razumevanjem, spodbudami 
in zahtevami po redu, točnosti, 
delovni učinkovitosti, poklicnem 
izobraževanju in vključevanju v 
samoupravne družbene procese.

— Skupina zdravljenih alkoholi
kov in njihovih svojcev v ambulanti 
ali v bolnišnici, ki bodo novemu 
članu pomagali, če jih bo znal tera
pevt motivirati.

— Klub zdravljenih alkoholikov, 
ki bo svojo vlogo odigral odvisno 
predvsem od stopnje angažiranosti 
in znanja terapevtov v klubu.

— Protislovje lahko razrešimo le 
tako, da ga z ustreznimi psiho- in 
socioterapevtskimi ukrepi razme
roma hitro in toliko socializiramo, 
da začne s svojim spremenjenim, že

Če zahteve po rehabilitaciji v 
družini in delovni skupini usahnejo, 
torej če dobi alkoholik »potuho«, so 
skupina in klub — pa tudi terapevt 
— po navadi brez moči.

Z DEŽJA POD KAP
Zdaj tridesetletni FEHMO ADROV1Č 

iz črnogorskega plemena Adrovičev, vas 
Vrbice pri Ivangradu, je pred enajstimi leti 
prišel za tovariši v Slovenijo, ker je slišal, 
da se tu bolje zasluži. Prvo zaposlitev je 
dobil v ljubljanski klavnici, potem pri 
Ljubljanskih mlekarnah, po šestih letih se 
je zaposlil pri Žitu, zdaj pa dve leti dela pri 
Vegi. Pred šestimi leti je iz rodne vasi pri
peljal ženo Nadiro ter pri sorodniku našel 
streho nad glavo. Sorodnik je stanoval v

splahnelo. Potem sem izvedel, da je v 
Vodnikovi ulici prazno stanovanje,« Pvrl' 
poveduje Fehmo, medtem ko s sekiro luf1 
debel hlod. Gre za staro, 'razpadaj^0 
zgradbo, ki se je obdržala med novi311 
stanovanjskimi blokj ob Vodnikovi ced1- 
Pred dnevi so delavci gradbenega podjeP3 
Standard zgradbi iztrgali še okna in okvif' 
je. pode in nekatere vmesne stene. Spod3)’ 
v pritličju zgradbe, še brnijo stroji kol^' 
tiva Helidon. Le na podstrešju sta ost3'1 
dve sobici, kjer pred mrazom in nepokltf3' 
nimi stanovalce varujejo vrata.

»Ko sem odkril to hišo, mi je srce kf 
poskočilo. V vsej zgradbi je živelo le *e 
nekaj družin. Takoj sem odhitel po.ženo'3 
najino borno imetje, pobasal otroke in 
vselil. Vem. da to ni bilo zakonito, toda k3| 
bi naj drugega. Razumite, da imam Ifl 
otroke, najmanjši bo zdaj star leto d1"' 
Nekje smo morali živeti...«

TUJCI NA TUJEM
Medtem ko so se pri Standardu kom3) 

ovedli, kako in kaj, so imeli v stari stavb’ 
odrejeni za rušenje, že dve družini. Fehm3 
je vest o prazni hiši povedal še ATlF^

.

Razbita okna, iztrgani okviri, odklopljena električna napeljava in voda, oblika prisila 
da bi se nezaželeni stanovalci stare »hiše« sami izselili.

j

Prihodnjič: Lov za zamujenimi leti
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leti

sobici in kuhinji, z ženo sta imela pet otrok. 
Ko je Fehmijeva žena ugotovila, da priča
kuje otroka, je bilo treba misliti na drugi 
dom. »Lahko si predstavljate, kako smo 
živeli. Njih pet in midva. Od pritiskanja na 
različne kljuke sem že čisto otopel, sanjar-

ADROVIČU, ki je zaposlen v Velani- T3 
je s sabo pripeljal SABAHETO, s katef° 
živi in ki je bila takrat noseča. Potem se J 
začefboj za izpraznitev stanovanj.

Najprej je šlo za prepričevanja, pote31 
za pretnje, nato za deložacijo, toda Adf°' 
vica sta vse to zvdržala do letošnje jeseni’

Z DRUGE STRANI EKRANA
Tik pred prazničnimi dnevi se je v Celju končal 

IV. teden domačega filma, kulturna manifestacija, 
ki je v marsičem prerasla celjske okvire. Ne gre za 
dejstvo, da si je kakih 30.000 gledalcev v tednu dni 
ogledalo 95 filmskih predstav 33 različnih filmov, 
ne gre niti za dejstvo, da je kakih 70 filmskih delav
cev v sproščenih pogovorih v delovnih kolektivih 
govorilo o svojem delu in sebi; niti za to ne, da je 
skoraj enako število različnih strokovnjakov na 
treh posvetovanjih in dveh razstavah poskušalo 
»spraviti v okvir« naš film. Gre za uspešen poskus 
zbližanja delavca kulture z delavcem za strojem.

»Teden domačega filma« v Celju je imel vse 
možnosti, da bi tako kot nešteto podobnih pobud 
vzklil in usahnil v kalnih festivalskih vodah provin
ce. Toda pobudniki, ki so že tako in tako razpolov
ljeni z vsakdanjim novinarskim delom pri Novem 
Tedniku in Radiu Celje, kot kaže, niso odstopili od 
osnovne misli, temveč so jo, iz leta v leto še bogatili. 
Tako je danes »Teden domačega filma« poleg pre
gleda najboljših ali uspešnejših vsakoletnih film
skih stvaritev prinesel v Celje novost razmejevanja 
umetno negovane vrzeli med »kulturno srenjo« in 
»z vsem zadovoljno potrošniško družbo«.

Sprva so bili »tedni« še zvezdniško razdeljeni na 
premierski in večerni del. Letošnji je bil naporno 
delaven. Lahko bi celo rekli, da so že zgodovina 
časi, ko so nekaj filmskih igralcev, režiserjev in 
scenaristov kot v izložbo razstavili na oder pred 
platno, da si jih je lahko ogledalo nekaj manj kot

300 izbranih gledalcev kina Union. Pri tem ni treba 
posebej omenjati, da je bilo med izbranimi gledalci 
le peščica delavcev, v imenu katerih je bilo skle
njeno pokroviteljstvo nad prireditvijo.

Znano je namreč, da prireditev, kot je »Teden 
domačega filma«, tudi v Celju ne more živeti, če je 
gmotno ne bi močno podprli delovni kolektivi. To 
pa je tisti dodatni dinar za kulturo, za katerega 
delavci prav dobro vedo, čemu služi in kaj bodo od 
njega otipljivega, vidnega in dosegljivega imeli oni 
sami. Letos je okrog 70 različnih filmskih delavcev, 
igralcev, scenaristov, režiserjev in celo kostumo
grafov krožilo po delovnih kolektivih in šolah širše 
celjske regije, da bi z »neposrednimi« proizvajalci, 
delavci za stroji izmenjali svoja mnenja in gledanja, 
spoznanja in ugotovitve.

»Mene so ti pogovori presenetili že s tem, da 
mladi ali delavci, s katerimi smo se pogovarjali, ne 
zastavljajo več okostenelih naivnih vprašanj,« 
pravi MAJDA UMNIK, sicer pedagog, tokrat pa 
vodja srečanj med delavci in ljudmi s filma, predsed
nica odbora za filmsko vzgojo pri ZKOS V Celju. 
»Žal te strukture, s katerimi smo se pogovarjali, še 
vedno niso delavske. Bili so v glavnem ljudje iz 
vodstev. Dozdeva se mi, da se v kolektivih bojijo, 
kako pogovor z neposrednimi delavci ne bi stekel, 
zato imajo nekaj naprej pripravljenih vprašanj, ob 
koncu pa ugotavljamo, da imamo za pogovore 
premalo časa, ker vprašanja kar dežujejo.

Presenetljive so tudi misli sogovornikov o vse
binskem delu naših filmov. Ljudje, s katerimi smo

se v delovnih kolektivih in šolah pogovarjali, so 
želeli, da bi naj v naših filmih videli sebe. Navad
nega človeka s svojimi človeškimi slabostmi, mlade 
z vsakdanjimi problemi in ne le filme, ki so grajeni 
na sporih med nadrejenimi in podrejenimi, na 
družbenih odklonih ali mladinski delikvenci...«

»Najverjetneje ne bomo spreminjali osnovnega 
okvira prireditve,« mehi MILAN SENIČAR, 
urednik Radia Celje, predsednik organizacijskega 
odbora, mož, ki je letošnjo prireditev izredno 
uspešno krmaril. »Drugo leto bo že jubilejna prire- 

. ditev, zato moramo ustvariti še več prožnosti, 
predvsem pa še več odmevnosti v širši javnosti. 
Letos smo namreč vabili le novinarje slovenskih 
časnikov in radia ter TV. To je bilo napak.

Prihodnje leto bomo v program verjetno že 
vključili tudi filme dveh neuvrščenih držav, po
dobno kot letos, ko smo povabili Egipt.

Korak naprej pa moramo storiti pri pogovorih v 
delovnih kolektivih. Ti morajo biti daljši, v njih naj 
bi dobil možnost sodelovanja vsak delavec, ki ga to 
področje kulture zanima. Delavec,'ki bo sodeloval 
pri pogovorih s filmskimi delavci, bo tudi gledalec z 
rezervirano vstopnico na premierni filmski pred
stavi. Presenečen sem zavoljo odmevnosdti priredi
tve v Celju. Naše občinstvo je v teh dneh v resnici 
živelo s filmom. To potrjujejo tudi razprodane 
dvorane s filmi, ki so bili že neštetokrat zavrteni, 
kot so nekateri mladinski filmi ali tisti z vsebino iz 
NOB...«

»Vemo, da naše početje ni bilo zakonit0, 
toda kam naj grem z otroki? Vse sm0 
poskusili. Bili smo na šišenski občini. Taj3 
je v službi tudi moja žena kot snažilka, 
v podjetju, kjer sem zaposlen. Vem, nis° 
še dovolj dolgo v kolektivu, poleg RS 
nekaj tovarišev že več let potrpežljivo ča^ 
na stanovanja in ima prednost, tudi Sta3
dard ni dolžan, da nas trpi v svoji zgra'
Toda vendarle, spodaj je obrat Helido33: |
Dokler ta normalno obratuje, nam ne , |
bilo treba odklopiti vode in elektrike. Pre ^ 
dnevi so delavci Standarda iztrgali vS 
podboje in okenske okvire, razbili vmes3
zidovje. Zakaj niso pustili, da bi nas in 33
otroke obvarovali vsaj mraza. Ko sem
pri referentu za stanovanja, me je nagr . 
po stopnicah in vrgel iz pisarne. Pred dne' 
so prišli, da bi nas postavili na cesto, ven<ro 
je k sreči nekdo z občine to preprečil. Tal( 
smo še vedno tu. Razmere so nevzdrž33, 
krhajo se tudi odnosi med nami zakon0 ’ 
sam sem malodušen...«

»Ne strinjam se z načinom, kako sva 
rojakom prišla v to hišo,« pravi 25-le' 
Atif Adrovič, »to sicer zveni hinavsK ’ 
vendar je bilo dejansko storjeno v °buP') 
Zaradi teh razmer sem izgubil se

starega sina. Žena je zdaj vc)rUrh: 
je življenje tu v zgr33 ■ 
i. vode in elektrike? ^ 

lahko' pričakujemo od jutri? Resnici 3. 
ljubo vam povem, da bi nas že davno vr? 
na cesto, če bi bili Slovenci. Tako pa nasL

razmer
mesecev 
noseča. Kakšno 
brez vrat in oken.

obvarovala druga narodnost. Toda t°
rešitev. Možnosti imamo majhne, 
pomlad se bo tudi Helidon izselil, 
bodo zgradbo porušili. Kam bomo šli- 
vem. Če mi še ta otrok umre...« ,-n

j. sev£°
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'"JUBLJANSKA TOBAČNA TOVARNA PRED DOSLEJ NAJVECJO NALOGO

GRADILI BODO 
NOVO TOVARNO

Podstaviti Tobačno tovarno Ljub- 
»na pomeni na eni strani opisati 
n]eno 105 let dolgo zgodovinsko pot, 

Jee sedanji trenutek, na drugi strani 
seveda ideje in načrte za nadaljnji 

razvoj. Prav slednje je za delavce 
ot)ačne tovarne v tem trenutku 
j^ibolj pomembno, saj gre za pove
lje proizvodnje, lažje delo, 
kratka za večji kos kruha.

Preden pa spregovorimo o načr- 
moramo zapisati nekaj besed o 

gojeni poti, saj ta za ljubljansko 
. °bačno tovarno pomeni tradicijo, 
‘kušnje in temelj,, brez katerega 
anes ne bi mogli načrtovati gradnje 

ri0v® stavbe.
tobačna tovarna je torej stara 105 

at' Leta 1871 je v stari Cukrarni ste- 
. a Prva proizvodnja cigar v Ljubljani, 
lri to leto lahko označimo tudi kot 
Jojstvo oziroma začetek sedanje 

varne. Že leto pozneje so se za- 
ola dela pri gradnji novih prostorov 

°o Tržaški cesti, ki so jih dograjevali 
p°raj 20 let. Pa še malce presenet- 
)lv Podatek: tobačna tovarna je že 
a,a 1873, to je dve leti po ustanovi- 

zaposlovala 2000 delavcev. To 
Pa Po drugi strani ni čudno, saj je bilo 

610 pri izdelavi cigar v glavnem le 
r°čno. Leta 1875 so izdelali že 105 
plijonov cigar, seveda poleg neka- 
er'b drugih izdelkov. Med temi so 
'le tudi prve cigarete, ki so si tedaj 
6le utirale pot med kadilce.
Med prvo svetovno vojno in po njej 

Pa i® prav cigareta osvojila prvo 
[Pesto v proizvodnji ljubljanske to- 
bačne tovarne.

Sele po osvoboditvi in še posebej 
^ uvedbo samoupravljanja delavcev 
e*a 1950 je tudi razvoj podjetja ste- 
61 hitreje. Skorajda je prehiteval 

samega sebe. Novi, najsodobnejši 
roJi, moderna tehnologija, uvajanje 

izdelkov so kljub zmanjševa- 
: števila zaposlenih in zmanjševa- 

proizvodnih prostorov dajali 
sako leto več izdelkov. Proizvodnja 
'9ar je v tem obdobju sicer padala,

bistveno porasla pa je proizvodnja 
'■|9aret.

v, P°Sebej pa velja omeniti pionirsko 
Ci°®° TTL z uvedbo proizvodnje
te v-re,e s bltrom 57“. cigare- 
1 jg 130 i° v TTL začeli izdelovati leta 
, 7 in je bila prva filter cigareta v 

SOslaviji, na Balkanu in Vzhodni 
^Pi sploh.
sta i0.nirska vloga in stalna kakovost 

Pbspsvan, daje »Filter 57« danes 
že n03 ci9areta v Jugoslaviji in da je 

anes’ kljub bistveni moderniza- 
po ehaclogije in proizvodnje v TTL, 
^ Praševanje po »Filtru 57« večje 

zmogljivosti tovarne. Samo nekaj 
atkov: pred dvajsetimi leti ozi

roma na začetku proizvodnje so 
izdelali^ milijonov cigaret »Filter 57« 
na dan. Danes jih napravijo že 28 
milijonov. Na leto jih napravijo kar 7 
milijard. To med drugim pomeni 96 
odstotkov današnje proizvodnje 
Tobačne tovarne Ljubljana. Celotna 
proizvodnja cigaret v Jugoslaviji 
dosega 36 milijard kosov letno. V 
TTL so izračunali, da »Filter 57« kadi 
milijon 400 tisoč Jugoslovanov. 
Ugotavljajo, da letna potrošnja te 
cigarete še vedno narašča po 5-od- 
stotni stopnji.

Prav slednje pa je spodbudilo 
delavce TTL, da danes načrtujejo 
povečanje proizvodnje. Gradili bodo

nove prostore, ki jim bodo omogočili 
tudi uvedbo še sodobnejše tehnolo
gije. V TTL imajo že pripravljene' 
načrte za gradnjo nove stavbe, ki bo 
imela 12 tisoč kvadratnih metrov 
delovnih prostorov. Z gradnjo name
ravajo začeti že prihodnje leto, zače
tek proizvodnje »po novem« pa naj bi 
stekel v začetku leta 1979.

Celotna investicija naj bi veljala 
150 milijonov dinarjev. Od tega bodo 
najmanj polovico prispevali iz lastnih 
sredstev, za preostalo vsoto pa bodo 
najeli bančni kredit. V novih prostorih 
TTL bo stekel celoten proizvodni 
proces od priprave tobaka do izdelo
vanja in pakiranja cigaret. Z 10-od- 
stotnim povečanjem zaposlenih 
bodo z novo investicijo povečali 
proizvodnjo kar za 80 odstotkov. Pri 
tem pa se poraba energije, tako to
plotne in električne, ne bo bistveno 
povečala. Z vgraditvijo sodobnejše 
izolacije in zračnih filtrov v nove proi
zvodne prostore pa se bo še zmanj
šal hrup in onesnaževanje zraka, ki 
ga povzroča njihova proizvodnja. Z 
novo investicijo predvidevajo v TTL, 
da bodo lahko zadovoljili potrebe 
tržišča v naslednjih 15 letih

Doslej smo govorili le o tistem delu 
sedanje tobačne tovarne, ki je bila 
ustanovljena in se je razvijala v Ljub
ljani. Če pa hočemo pokazati seda
njo podobo Tobačne tovarne Ljub
ljana, moramo povedati, da se je v 
minulih letih, predvsem pa v letoš
njem letu združila in povezala ter na 
novo samoupravno organizirala. 
Sedaj ima TTL 8 temeljnih organiza
cij združenega dela in delovno skup
nost skupnih služb. Povezovanje 
tobačne tovarne pomeni v prvi vrsti 
združevanje s tistimi delovnimi 
organizacijami, ki zagotavljajo verti
kalno zaokroženo celoto od surovine 
do prodaje. Tako ima tobačna to
varna temeljne organizacije, ki proi
zvajajo tobak, ga predelujejo in proi
zvajajo cigarete, poleg tega pa vklju
čujejo tudi blagovni promet s toba
kom in tobačnimi izdelki ter proi
zvodnjo usnjene galanterije in njeno 
prodajo. V sestavu TTL je tudi TOZD 
ekonomske propagande in založniš
tva ter uvoza in izvoza.

r COLOR - ČLEN VERIGE NAŠE KEMIČNE INDUSTRIJE

■■■■■H

ISKANO IME 
NA TRŽIŠČU

O medvoškem Colorju, delovni organizaciji, ki proizvaja predv
sem umetne smole in barvne premaze, o njegovem položaju v 
naši kemični industriji, o njegovem razvoju in načrtih bi se dalo 
napisati knjigo, saj je tovarna kot eden temeljnih kamnov naše 
kemične industrije v dobrih štiridesetih letih, zlasti pa po osvobo
ditvi krepko vplivala na razvoj naše kemične in tudi druge indu
strije. Ob razvoju današnjega Colorja bi lahko ugotavljali pa
metne in manj pametne težnje naše predvojne in povojne indu
strijske rasti.

Poskušajmo tokrat le v grobih obrisih osvetliti vlogo, razvoj in 
načrte delovne organizacije Color iz Medvod.

Dejstvo je, da prav v teh 
dneh pričakujejo zaključek ene 
od številnih rekonstrukcij to
varne Color. Gre za rekon
strukcijo proizvodnje umetnih 
smol, ki bi morala biti zaklju
čena že lani. Pa pustimo sedaj 
razloge za zamudo, oglejmo si, 
kdaj je nastal kolektiv, ki je 
danes med vodilnimi tovrstnimi 
delovnimi organizacijami v 
Jugoslaviji.

Začetek razvoja podjetja 
sega že v leto 1832, ko je v 
Ljubljani začel izdelovati barve 
slikar in pleskar Hauptman. 
Podjetje je spremenilo več 
lastnikov, od katerih je eden 
1908 leta postavil v Medvodah 
temeljni kamen za tovarno olja, 
sedanji Color. Iz olja so ka
sneje kuhali fimež in oljnate 
barve ter lake v najrazličnejših 
kvalitetah. Neposredno pred 
drugo svetovno vojno pa so v 
Medvodah izdelovali tudi ste
klarski kit, nitrocelulozne, alko
holne in druge lake kot tudi ra
zlične pigmente za potrebe 
drugih industrij in obrti. Sedanji 
Color, ki je bil še po vojni v 
sestavi obrata v Domžalah, 
današnje Kemične tovarne 
Domžale se je osamosvojil že 
ob koncu leta 1946.Različne 
združitve in odcepitve so bile 
značilne za tisto obdobje; te
žišče proizvodnje v Colorju je, 
prešlo na oljne in sintetične 
barve, lake in emajle, spe
cialna premazna sredstva za 
potrebe industrije, železnic in 
ladjedelnic.' - 

Zavoljo zastarelih strojev se 
je podjetje srečevalo z nešte
timi težavami. Edina trajnejša 
rešitev je bila temeljita rekon
strukcija. V letih 1957—58 je 
podjetje kupilo več novih stro
jev, predvsem za proizvodnjo 
alkidnih smol. Pomemben 
korak naprej v rekonstrukciji 
tovarne je bil storjen s preseli
tvijo obrata za proizvodnjo ni- 
troceluloznih lakov v Rakovnik. 
Preselitev pa je narekovalo 
predvsem požarno varnostno 
vprašanje, ki ga v starih prosto
rih ni bilo možno rešiti. Leta 
1962 so izdelali investicijski 
program z idejnimi projekti za 
rekonstrukcijo tovarne in pred
videno gradnjo novega obrata 
alkidnih smol na novi lokaciji. 
Takratni finančni položaj ni 
dovoljeval širokega investira
nja, ki je predvideval povečanje 
kapacitete na 20 tisoč ton proi
zvodnje. Zato so se odločili, da 
bodo rekonstrukcijo izvedli 
postopno.

In prav eno teh etap rekon
strukcije končujejo v Colorju te 
dni. To je rekonstrukcija proi
zvodnje umetnih smol. S to 
rekonstrukcijo bodo povečali 
proizvodnjo od 4 tisoč ton letno 
na 13 tisoč ton. Povečana proi
zvodnja umetnih smol, ki naj bi 
deloma zadostila potrebam 
drugega dela Colorjeve proi
zvodnje, to je proizvodnje 
premazov, naj bi bila po načrtu 
opravljena že v novembru lani.

firnežev, v kar bodo vložili 
skoraj 150 milijonov dinarjev.

Povečanje proizvodnje 
obrata umetnih smol pa v Co
lorju ne pomeni samo fizičnega 
povečanja. Pomeni tudi oskrbo 
drugega obrata, to je obrata 
premazov, z nujno potrebno 
surovino, s čimer bodo opravili 
dosedanji uvoz. Po drugi strani 
pa ta rekonstrukcija zagotavlja, 
da bodo v Colorju ustanovili 
dve temeljni organizaciji zdru
ženega dela. Preden so se v 
Colorju odločili za tako organi
ziranost, so hoteli zagotoviti, 
da bo imela vsaka temeljna 
organizacija združenega dela 
tudi ekonomske možnosti 
obstoja in razvoja.

Rekonstrukcija obrata 
umetnih smol, in seveda 
hkratno povečanje in izboljša
nje proizvodnje premazov 
zagotavlja Colorju, da bodo

Z rekonstrukcijo so začeli v 
maju 1974. leta, vendar, kot 
smo že omenili, so se dela 
zavlekla predvsem zaradi 
zakasnitve pri izdelavi reaktor
ja, gradbenih del pri jašku 
dvigala in pri izdaji soglasja k 
lokacijskemu dovoljenju.

Kaj pomeni ta zamuda pri 
rekonstrukciji oziroma zamudi 
povečanja proizvodnje, bi 
težko opisali s številkami. Dej
stvo pa je, da so v Colorju 
prodali proizvodnjo, ki jo niso 
mogli izdelati. Ne po njihovi 
krivdi. Oškodovanih kupcev ne 
bodo zlahka prepričali o solid
nosti svojega poslovanja.

Kljub trenutnim težavam 
imajo v Colorju izdelan rekon
strukcijski načrt za srednje
ročno obdobje. Poleg poveča
nja proizvodnje umetnih smol 
načrtujejo za obdobje 1977 do 
1982 novo rekonstrukcijo, in to

lahko nemoteno zadovoljeval 
zahteve kupcev v inozemstvu 
in doma. Med domačini kupci 
pa so delovne organizacije 
kovinske industrije, gradbena 
podjetja, ladjedelnice in TAM. 
Med državami, kamor izvažajo 
svoje izdelke, pa so Sovjetska 
zveza, Nemška demokratična 
republika, Avstrija in Iran.

In kako gospodarijo letos?
Color je imel ob novem na

činu plačevanja veliko več 
dolžnikov kot upnikov. Vseeno 
pa se je zataknilo, ker so bili 
predvsem porabniki njihovih 
izdelkov v težavah. Zaradi tega 
so morali v Colorju celo zmanj
šati obseg proizvodnje. Tudi s 
surovinami so imeli težave. 
Kljub takim težavam v Colorju 
niso preveč zaskrbljeni, saj so 
njihovi izdelki iskani na tržišču 
in še vedno naredijo manj kot bi 
lahko prodali.
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REK - RUDARSKO ELEKTROENERGETSKI KOMBINAT

OD PREMOGA DO ELEKTRIKE 
JE SKLENJENA POT

Ko smo se odločili za obisk 
Velenja — najmlajšega slo
venskega mesta — in Šošta
nja, smo imeli pred očmi ste
reotipne predstave o obeh 
mestih in dveh delovnih orga
nizacijah, ki dajeta središ
čema Šaleške doline š<? prav 
poseben pečat: rudnik lignita 
Velenje in termoelektrarna 
Šoštanj.

Pravzaprav ogled »na kraju 
samem« še največ velja. Tudi 
v Šaleški dolini. O dveh mestih 
bi skoraj ne kazalo več govori
ti, saj bi bila primernejša raz
prava o urbanizirani dolini. In 
še nekaj: rudnik je s svojimi 
podzemskimi rovi (skupno jih 
je za 60 kilometrov) tako pre
predel vso dolino, da je govor
jenje o »velenjskem rudniku« 
bolj stvar tradicije in navade, 
kakor pa odsev dejanskega 
stanja. Tudi nad zemljo je od 
rudnika kaj videti. Predvsem 
padejo v oči mogočne napra
ve, ki vodijo po najkrajši poti 
naravnost do šoštanjske 
termoelektrarne, do Šoštanja 
I, II in III, ki so nepogrešljiv 
dejavnik v slovenski proi
zvodnji in porabi električne 
energije, in do Šoštanja IV, ki 
bo začel dajati elektriko že 
prihodnje leto.

Posebej smo opozorili na to 
vidno povezavo med rudni
kom in termoelektrarno, ki je

daleč od tega, da bi bila samo 
vidna. Tako smo lahko le po 
najkrajši poti ugotovili bistvo 
stvari: velikanska večina
šaleškega premoga je name
njena za oplemeniteno prede
lavo v elektriko in termoelek
trarna je z vsemi svojimi celi
cami življenjsko povezana z 
rudnikom. Točneje, rudnik in 
termoelektrarna sta tako živ
ljenjsko odvisna drug od 
drugega, da se zdi odveč 
posebej pojasnjevati, zakaj 
sta se delovna kolektiva odlo
čila za »poroko« in zdaj že 
nekaj časa domujeta pod 
skupno streho kombinata. 
Nastal je REK. Rudarsko elek
troenergetski kombinat.

REK
Kombinat pravzaprav že s 

svojim obstojem poudarjeno 
govori resnico, da ne kaže govo
riti o rudniku, torej gospodarski 
organizaciji, ki živi sama zase in 
je niti ne zanima preveč, kaj se 
naprej dogaja z njenim premo
gom, ko ga prevzamejo kupci. 
Prav tako nima pomena govoriti 
o termoelektrarni samo kot o 
proizvajalki električne energije. 
Natančnejša opredelitev velenj
ske in šoštanjske — točneje 
šaleške — proizvodnje energije 
bi torej bila, da gre za sklenjeni 
tok proizvodnje od energetsko 
manj vrednega lignita do visoko

vredne električne energije, ki jo 
večno žejna Slovenija takoj po
pije.

Koliko pravzaprav tehta v 
gospodarskem pogledu šaleški 
elektroenergetski kompleks?

Najbolj na kratko in najbolj 
nazorno si lahko odgovorimo na 
zastavljeno vprašanje, če 
povemo, da dobi Slovenija od 
velenjskega lignita prek termoe
lektrarne več kot štiri desetine 
vse svoje elektrike! Omenjeni 
delež se tudi v prihodnje ne bo 
zmanjšal, čeprav pričakujemo 
nove hidroelektrarne in krško 
nuklearko, saj bo že prihodnje 
leto stekel Šoštanj IV, največji v 
družini »TEŠ«. Vendar, pustimo 
podrobnosti iz termoelektrane 
za kasneje in se raje napotimo 
na znimiv sprehod po rudniku. 
Navsezadnje se tam začne vsa 
energetska zgodba. Pod zemljo 
prijazne šaleške doline...

Velenjski rudnik je kaj častit
ljiva gospodarska enota, saj je 
lani praznoval stoletnico!

Bežen pogled nazaj v zgodo
vino šaleškega rudarjenja pa kaj 
hitro razkrije resnico, da gre v 
bistvu skorajda za dva rudnika. 
Med »prej« in »zdaj« je namreč 
tako velikanska razlika, da si jo le 
stežka predstavljamo. Pred prvo 
vojno je, denimo, letna proi
zvodnja komajda pogledala čez 
100.P00 ton in med obema voj
nama čez 200.000 ton, od 1955.

Silili

Naj se ve, kam gre premog

leta naprej pa se Velenjčani ne 
znajo več pogovarjati brez mili
jonskih številk.

Inja leta smo se za proi- 
zvoanjo velenjskega rudnika 
lignita nekako navadili na proi
zvodnjo med 3,2 in 3,5 milijona 
ton. Letošnje leto bo prav gotovo 
rekordno, saj dosedanji dosežki 
in načrti do konca leta napove
dujejo kar 4,4 milijona ton pre
moga.

Tako velike količine premoga 
si je kar težko nazorno predsta
viti. Če letno proizvodnjo sku
šamo razbiti na manjše enote, 
dobimo še vedno presenetljivo 
veliko številko 15.000 ton na 
dan! Če bi premog, ki ga v delov
nem dnevu nakopljejo velenjski 
rudarjiš skušali odpeljati z vlaki, 
bi jih morali imeti kar 30 s po 50 
vagoni! Oprostite, da ne bo 
pomote: govorili smo o proi
zvodnji enega samega delov
nega dne!

Seveda v REK ne razmišljajo 
in tudi računajo ne tako, saj gre 
že sedaj več kot tri četrtine vsega 
premoga v bližnjo šoštanjsko 
termoelektrarno, prihodnje leto 
pa se bo delež premoga za proi
zvodnjo elektrike dvignil kar na 
devet desetin, čeprav bodo 
rudarji še dvignili letošnjo re

Premog, stroji in človek

kordno bero na 4,7 milijona ton.
Že omenjenih nekaj skopih 

podatkov opozarja posredno 
tudi na to, kako se je spremenila 
struktura odjemalcev velenj
skega lignita. Ni še tako daleč 
čas, ko so rudarji kopali največ 
za kurjavo v gospodinjstvih, zdaj 
pa poleg termoelektrarne prideta 
lahko na vrsto le še ljubljanska 
toplarna in papirnica v Vidmu — 
Krškem in — pod spisek odje

ostane samo to, če jo vzamenn0 
kot iztočnico za razmišljanje'? 
vsekakor izredno pomembni 
temi: kakšno ogrevanje je za nas 
najbolj primerno in najbolj g0' 
spodarno glede na vire energije, 
ki jih premoremo? Vsaj v grobem j 
tako vprašanje ni vedno ak
tualno samo za družbo kot celo
to, temveč tudi za sorazmerni’ 
drobno celico — gospodinjstvo.

Ko smo prej govorili o tonah

Eden od simbolov rudnika

malcev lahko praktično poteg
nemo črto.

Letošnje leto je na svoj način 
še posebej zanimivo. Čeprav so 
rudarji bistveno povečali svojo 
proizvodnjo — kot rečeno, šli so 
daleč čez 4 milijone ton — so se 
gospodinje, ki so računale na 
velenjski premog, uštele. Kako 
se je kaj takega lahko primerilo, 
se vprašujejo, saj Šoštanj IV 
vendar še ne dela? Treba je 
povedati, da so v termoelektrarni 
zaradi vedno hujše slovenske 
žeje po elektriki že v prvih dese
tih mesecih leta dosegli 110 % 
planirane letne proizvodnje elek
trične energije, kar seveda ni šlo 
brez precej večjih količin premo
ga, kakor so sprva računali.

Toliko kot zanimivost, ki pa ne

nakopanega premoga in o teh]: 
kako je proizvodnja po voj? 
skokovito naraščala v milijone, J 
ves čas kot senca ob številk^ 
stalo vprašanje, kako je velehl’ 
skim rudarjem vse to uspe1®' 
Vprašanje je toliko bolj umestn , 
ker je že površnemu poznava1®. 
razmer lahko jasno, da z?®!] 
številčno povečevanje rudarje'', 
niti približno ne bi uspelo da 
takih delovnih rezultatov.

Pravzaprav je bolj prosene' 
Ijivo to, da se je število delav®® 
v jami od leta do leta veča 
komaj opazno. Bistven razkor? 
med večanjem števila rudarjev 
izkopom premoga si lahko ?az 
ložimo le s primernim narasc 
njem delovne storilnosti. Prav n 
tem področju pa so veliki in sta
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?°dernizacijski napori vedno 
^ova nazorno potrjevali, kako je 
^odernizacija daleč od tega, da 
'“ija le fraza, temveč je bila 

. dini izhod, če je velenjski rudnik 
ahko dohajal skokovito naraš- 
cajoče zanimanje za svoj lignit.

ta čas dela v jami kakih 2300 
farjev. Malce starejši med 

^'Jpi prav dobro vedo, do kako 
elikanskih sprememb je prišlo 
^nja leta v jami. Lahko govo- 
lrho o pravem pohodu mehani- 
acije. Vse bolj moderni in domi- 
e|ni stroji so seveda bistveno 

Uspevali k skokovitemu naraš- 
pPju produktivnosti dela. 
^ehanizacija odkopnih metod 
Pa ie poleg večjega števila ton 
Ponesla rudarju še nekaj, kar bi 
arn po vsej verjetnosti postavil 
a Prvo mesto: bistveno so se 
jjianjšale možnosti za po- 
Kodbe in nesreče. Damoklejev 
/lep dela globoko pod zemljo ni 
6c tako grozeč, kakor je bil 

Pekdaj.
Nasploh velja za velenjski 

udnik, da je po mehanizaciji in 
P° uporabi odkopnih metod na 
. Vropski ravni. Še več, v rudniku 
PPko srečamo tudi številne 
‘'/irne rešitve in »opredmete- 

lastne inovacijske dejavno- 
P’ o čemer bomo nekaj več 

Predali še kasneje.
Zaenkrat bi se skušali sezna- 

1,1 s kadrovskimi težavami rud

nika. Kljub stalni skrbi za moder
nizacijo dela v jami so se Velenj
čani morali sprijazniti s spozna
njem, da med mladimi ljudmi 
upada zanimanje za rudarjenje. 
Kaj napraviti, da krivulja ne bi šla 
preveč navzdol? To je vpraša
nje, s katerim se mora otepati 
prav vsak rudnik. V moderniza
ciji se namreč res skriva dokaj- 
šen del odgovora, vendar še 
zdaleč ne celoten. Pozoren je 
kajpak treba biti do razvoja vseh 
oblik stimulacije in pa — morda 
še najbolj — do sistematičnega 
izobraževanja mladincev in izo
braževanja ob delu. Kje so že 
časi, ko so v velenjskem rudniku 
lahko kopali premog začetniki! 
Samo da so imeli močne miši
ce... Zdaj si rudarja skoraj ne 
moremo misliti več brez obsež
nega znanja. V izobraževanju 
lastnih kadrov je vsekakor veliko 
delo opravil rudarski šolski cen
ter, letošnje leto pa je dalo tudi 
prve študente na višji šoli v Vele
nju. Sodoben velenjski rudar je 
pravzaprav prej strojnik in elek
trikar in ne več kopač starega 
kova. Specializacija je tudi v jami 
v polnem razmahu.

V zvezi z izobraževanjem bi 
vsekakor kazalo omeniti, da v 
Velenju koplje premog precej 
delavcev iz drugih republik. 
Večina prihaja brez pravih kvali
fikacij, že po letu dni rudarjenja

pa se lahko pohvalijo najmanj s 
polkvalifikacijo, kar glede na 
rastočo strokovno zahtevnost 
dela v jami ni majhna stvar. Naj 
povemo, da se v velenjskem 
rudniku ob delu strokovno izo
bražuje vsako leto kakih 800 
rudarjev. Želja po novem znanju 
nam je morda bolj lahko razum
ljiva, če upoštevamo, da imamo 
pred seboj sorazmerno mlad 
delovni kolektiv, saj je med ru
darji dobra tretjina takih, ki še 
nimajo 27 let!

Čas je, da se poslovimo od 
rudnika, vsaj do takrat, ko si 
bomo pobliže ogledali prihodnje 
načrte, in gremo za premogom 
do termoelektrarne v Šoštanju, 
do drugega siamskega dvojčka 
šaleškega REK.

Čeprav obvestil o dogajanju v 
velenjskem rudniku nikoli ni 
manjkalo, je bila — vsaj zadnje 
čase — termoelektrarna bolj na 
očeh slovenske javnosti. Je pač 
svoje naredila stopnjevana žeja 
po električni energiji. Poleg tega 
ne gre pozabiti, da v TEŠ od 
vsega začetka skoraj ni bilo 
obdobja, ko ne bi ničesar gradili.

Začetki šaleške proizvodnje 
električne energije iz lignita 
segajo sicer še v trideseta leta, 
vendar mlajši rod Ženeve več za 
velenjsko termoelektrarno. 
Lahko rečemo, da je tista prava, 
moderna proizvodnja elektrike 
neločljivo povezana s Šošta
njem. TEŠ I je stekel leta 1956 in 
tiste čase je sodil v tehnološkem 
pogledu med modernejše. Čez 
štiri leta mu je sledil TEŠ II. Ta 
čas, ko prelistavamo podatke o 
rasti šoštanjskega elektroener
getskega giganta, se nam zdi 
skoraj neverjetno navdušenje, ki 
nas je tedaj prevevalo. Navse
zadnje je le res, da I in II skupaj 
(TEŠ I ima 60 MGW in TEŠ II 75 
MGW) segata komaj do pet TEŠ 
III (275 MGW).

Povedali smo že, da bo pri
hodnje leto stekla še TEŠ IV 
s 335 MGW, čeprav bo v 
resnici .lahko dala vse od 
sebe 'šele 1979. leta. Za 
omenjeno leto že lahko rečemo, 
da bo šoštanjska termoelek
trarna poslala v omrežje naj
večjo možno količino elektrike, in 
sicer 3,85 milijarde KWh (za 
primerjavo letošnji dosežek: 2,4 
milijarde KWh). Da ne bi ostali 
samo pri elektriki: TEŠ proizvaja 
tudi pomembne količine toplotne 
energije, ki gredo v cevi velenj
skega Toplovoda.

Količinsko sorazmerje pisanja 
med rudnikom in termoelek
trarno lahko privede v zmoto, saj 
se pomen dejavnosti ne da meriti 
s številom napisanih ali izgovor
jenih besed. Morda gre pri TEŠ 
predvsem zato, da so stvari očit
ne. Investicijska sredstva pri 
novogradnjah so na očeh vse 
družbe, ker gre pač po pravilu za 
težke milijarde... Ko pa je vse 
zgrajeno in ovene praznično 
cvetje, se začne trd boj delavcev 
za kilovate. Omrežje pa žre in 
žre in zahteva vedno več...

:

ii ! Podn°*je novega dimnika v TE

Po vsej verjetnosti smo prav 
zaradi omenjenih značilnosti 
prišli do ugotovitve, da o napra
vah v TES ni kaj prida pisati. 
Zanimivejši so ljudje. V zvezi s 
tem seveda ni presenetljivo, dav 
termoelektrarni za prihodnje 
leto, ko bo stekla TEŠ IV, načrtu
jejo precejšnje povečanje števila 
delavcev, kar 120, kar je za pe
tino več kot doslej. No, proizvod
nja bo zrastla za 60 %...

Ne gre pozabiti, da delavci v 
termoelektrarni upravljajo z 
izredno dragimi in tehnično 
zahtevnimi napravami. Vsak 
izpad električne proizvodnje 
neposredno vpliva na zmanjše
vanje dohodka potrošnikov. V 
takih odnosih je pač težko oceniti 
»težo« krivde delavca.

Saj ne gre samo za ugotavlja
nje v črno beli tehniki: kriv — 
nekriv. Poglavitnejša je prav 
gotovo neprestana skrb za stro
kovno izpopolnjevanje zaposle
nih. V termoelektrarni — kjer 
vsaka nova naprava prinese 
nekaj novega — so pač potrebna 
specializirana znanja, ki jih de
lavci pridobijo z izobraževanjem 
in prakso na podobnih delovnih 
napravah doma in v tujini.

Ko smo iskali oprijemljiv pri
mer, kaj lahko prinesejo priza
devanja za boljše učinke de
lavca na delovnem mestu, so 
nam v TEŠ s ponosom »prinesli«

še zelo svežega — iz letošnjega 
leta. Lepo kaže, kaj je moč do
seči z dobro voljo in seveda z 
boljšo organizacijo dela. Na 
kratko naj povemo, da so uspeli 
zmanjšati število nadur za polo
vico, vendar so kljub temu dvig
nili pogonsko pripravljenost za 
4,5 odstotka!

Ko že govorimo o REK, t>i 
kazalo še omeniti, da ne smemo 
imeti pred očmi samo rudnika in 
termoelektrarne, saj poznamo 
še številne temeljne organizacije 
združenega dela, ki »pokrivajo« 
najrazličnejše dejavnosti (grad
beništvo, izdelovanje plastičnih 
mas, tiskarstvo). Le-te so sprva 
delale samo za potrebe rudnika 
kot njegova »zunanja pomoč«, z 
leti pa so se nekateri obrati tako 
razvili, da so lahko že pretežen 
del ali kar vso proizvodnjo usme
rili v tržno prodajo.

V uvodnem delu sestavka 
smo sicer že opozorili na neloč
ljivo povezavo med premogom 
in proizvodnjo elektrike. Za 
združitev rudnika lignita Velenje 
in termoelektrarne Šoštanj v 
elektroenergetski kombinat 
Velenje — REK: svečan podpis 
sporazuma je bil 10. marca 
1974. leta — pa je bilo treba 
opraviti vse kaj več kot samo

Nadaljevanje na naslednji 
strani
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ugotoviti osnovne združevalne 
silnice. Prav gotovo ni bilo brez 
pomena, da je bilo družbeno 
ozračje zelo naklonjeno združe
vanju in je od bodočega REK 
veliko pričakovala ne samo 
Šaleška dolina, temveč kar vsa 
Slovenija. Kako ne, saj imamo 
vendar opraviti s kombinatom iz 
strateško tako pomembne de
javnosti, kot je energetika, proi
zvodnja električne energije.

Med cilji združevanja bi vse
kakor morali postaviti na prvo 
mesto zahtevo in pričakovanja 
po bolj optimalnem izkoriščanju 
virov energije. Sledi trasiranje 
skupne razvojne poti, optimal
nejše vlaganje skupnih sredstev, 
kar naj bi prineslo večji dohodek 
in večjo produktivnost dela. 
Posebna pozornost bo seveda 
veljala modernizaciji tehnoloških 
postopkov, enotnemu načrtova
nju kadrovske politike in vsemu, 
kar lahko zagotovi organizirano 
dobavo elektrike in toplotne 
energije.

V REK so prepričani, da imajo 
po združitvi boljše možnosti za 
racionalnejše gospodarjenje, 
kar na{ bi veljalo tudi za iskanje 
novih virov energije.

Da, premog in elektrika sta 
življenjsko povezana! V REK 
zaenkrat programirajo za 30 let 
naprej, med izredno pomembne 
naloge pa se bodo vse bolj uvrš
čale zahteve, da je treba misliti 
tudi na kasnejše generacije 
delavcev v Šaleški dolini. Ne gre 
samo za delovna mesta, temveč 
za skrb za bolj zdravo okolje. 
Dobro je, da se v REK zavedajo, 
kako sta rudnik in termoelek
trarna huda onesnaževaca oko
lja in bo treba škodljivost njunih 
vplivov na okolico spraviti na kar 
se da majhno mero.

Omenili smo načrtovanje za 
prihodnjih 30 let. Kako to, da ne 
za precej let več, saj je vendar 
lignita v šaleški kadunji še in še?

Da bi laže razumeli zakaj 
Velenjčane boli glava, se mo
ramo spustiti pod zemljo. 
Osnovno vprašanje, ki terja kar 
moč hiter odgovor, je, kam se bo 
že 1980. leta (prav zaradi tega 
bližnjega roka opozarjamo na 
naglico pri odločanju!) prestavila

glavnina rudarjev s svojimi na
pravami. Po domače bi dilemo 
najlaže opisali takole: ali odpirati 
rudnik bolj proti obrobju ali pa se 
za kakšnih petnajst, dvajset let 
spraviti približno pod sredino 
doline, v Preloge, kjer strokov
njaki vedo, da leži kakih 70 mili
jonov ton komericalno najbolj 
zanimivega premoga. Ob prvi 
možnosti bi bilo treba računati na 
podaljševanje že tako dokaj 
raztegnjenih rovov in jam, poleg 
tega pa vsaj nad nekaterimi deli 
načrtovanih izkopišč leže jezera. 
Voda že po tradiciji sodi med 
najresnejše sovražnike velenj
skih rudarjev...

Zakaj torej ne Preloge? Saj 
smo vendar omenili, da gre 
komericialno najbolj privlačno 
ležišče premoga. Težava je 
pravzaprav samo ena in sicer — 
nad zemljo. V Prelogah je na
mreč večina zunanjih naprav 
rudnika, slej ali prej »zapisanih 
smrti«. Zgraditi jih bo treba 
drugje...

Tako je očitno, da bodo morali 
v velenjskem rudniku v najkraj
šem času investirati kar precej 
denarja, da bodo lahko dohajali 
rastoče potrebe termoelektrar
ne. V razpravah o investicijah je 
največkrat omenjena nova mili
jarda.

Sploh bo treba v jami marsi
kaj spremeniti na bolje. Rudarji 
največkrat omenjajo, kako je 
treba izboljšati ozračenje in 
notranji prevoz, kjer so precejš
nje težave s prevozom težke 
opreme. Glavobole zaradi vode 
pa smo že omenili...

Če bi poskušali zaokrožiti 
zbirko najbolj zanimivih podrob
nosti in značilnosti iz sedanjega 
trenutka šaleškega REK, vseka
kor ne moremo mimo uspešnih 
prizadevanj na področju inova
cijske dejavnosti. Na prvi pogled 
je sicer čudno — rudarji pa ino
vacije... In vendar zadeva ni 
tako preprosta.

Rudnik mora večino moderne 
opreme kupovati v inozemstvu in 
že kaj kmalu zatem se pojavijo 
težave z rezervnimi deli. Morda 
so se prav iz teh zadreg rodile 
želje in zahteve, da je treba kar 
se da velik delež opreme izdela
ti, prenarediti ali izumiti doma.

Deluje vse v redu?

Podpisniki ob rojstvu REK 10. marca 1974

Zadnja leta se je nabrala že lepa 
zbirka velenjskih dosežkov. 
Posebej so napredovali pri 
podporju, saj že lahko sami izde
lujejo vse kovinske dele. Po
memben dosežek je tudi kom
pleten transprot premoga od 
rudnika do termoelektrarne. 
Tekoči trak »na ključ«, bi lahko 
rekli.

Omenjenih prizadevanj ne gre 
ocenjevati samo kot prispevek k 
modernizaciji, temveč ima razvoj 
zunartjih, izvenjamskih dejavno
sti velik perspektiven pomen za 
prihodnje čase, ko bo polagoma 
začelo zmanjkovati premoga. 
Slišati je, da si v Velenju ta čas 
veliko obetajo od nove proizvod
nje s področja hidravlike. Sem in 
tja govore kar o »novem skoku«. 
Obetavni so pogovori o koope

raciji s številnimi domačimi de
lovnimi organizacijami stroje
gradnje.

Veliko bi lahko še napisali o 
REK. Morda je bolje, da smo 
tokrat številna zanimiva vpraša
nja, kakor so skrb za stanovanja 
in sploh življenje rudarjev in 
njihovih družin, prizadevanja za 
organizacijo vsakemu rudarju 
dostopnega letnega oddiha, 
skrb za rekreacijo, najrazličnejše 
oblike kulturnega udejstvovanja 
in še kaj... prihranili za kasnejše 
obiske v Šaleški dolini.

Nekaj podobnega bo prav 
gotovo moralo veljati tudi za 
podrobnejšo seznanitev z 
uspehi in z izkušnjami družbe
nopolitičnega izobraževanja in z 
razvijanjem delegatskih odno
sov.

Fiesa — dom poletnega oddiha Modernizacija — ne samo iz uvoza

Spodaj leži 70 milijonov ton lignita
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Opora nadaljnjemu
razvoju gospodarstva

pred 12 leti se je v Mari-
0ru porodila zamisel o ustano-
tvi specializirane organizacije 

skladiščenje, transport, pre
stavo in distribucijo blaga. Po 

0olQoletnem usklajevanju mnenj 
Is bi/leta igy2 ustanovljen Skla
dno transportni in trgovinski 

Cebter Maribor — STTC. Kon- 
Z°rcij za izgradnjo in poslovanje 
(a C ie ustanovilo 7 podjetij 
'^rokombinat, Jeklotehna, 
Isvbar, Špedtrans, Verna, Zla- 

0r°3 in ŽTP Maribor), ekonom
ski center pa je izdelal obsežen 
nvssticijski program, v katerem 
is prikazal utemeljenost in 
pomen takšnega centra za go

spodarski razvoj mariborske re
gije.

V letu 1973 je bil opravljen 
javni razpis o oddaji del. Gradnja 
skladiščnega objekta se je za
čela novembra 1974. leta, kon
čala pa leto kasneje. Na jesen 
prihodnjega leta naj bi začeli z 
nadaljnjo gradnjo specializiranih 
skladišč in operativne zgradbe s 
carinskimi skladišči. V operativni 
zgradbi naj bi poleg Carinarnice 
Maribor in STTC dobile svoje 
mesto tudi vse špedicije, tran
sporterji, banka, zavarovalnica 
in pošta. V tej fazi se bo formiral 
pravi zametek bodočega distri
butivnega centra, ki bo v nekaj

letih vključeval operativno-teh- 
nološko zgradbo, javna skladiš
ča, javna carinska skladišča, 
konsignacijsko carinsko skladiš
če, specializirana skladišča pre
hrane, tekstila, pohištva, blaga 
široke porabe, kemične industri
je, črne in barvne metalurgije, 
druge dejavnosti, servis za vozi
la, motel s trgovino, avtoport, 
kontejnerski terminal, trgovinska 
predstavništva in po možnosti 
suhozemsko prosto carinsko 
cono. interes za gradnjo takš
nega centra je med delovnimi 
organizacijami vedno večji. 
STTC je lani navezal stike s šte
vilnimi špediterji, s Podravko iz

Koprivnice, ki želi imeti pri STTC 
distributivni center za vso Slove
nijo, z Lesnino, Brestom, Agro
tehniko in Poljooskrbo.

RAZVEJANA
POSLOVNA DEJAVNOST
STTC predstavlja organizacijo 

združenega dela vseh vlagatel
jev. Pogodba o združevanju 
sredstev, ki so jo sklenili vlaga
telji v okviru STTC, temelji na 
naslednjih poslovnih ciljih:

— skladiščenje, manipulacija 
in distribucija blaga,

— javno skladiščenje blaga z 
manipulacijo in distribucijo.

— skladiščenje carinskega 
blaga z manipulacijo,

— konsignacijsko 
čenje,

skladiš-

— organizacija transport
nega blaga,

— javno parkirišče,
— trgovinski center za skle

panje grosističnih in avkcijskih 
poslov ter druge trgovinske de
javnosti,

— dajanje poslovnih in skla
diščnih prostorov v najem tretjim 
osebam,

— vodenje drugih distribucij
skih poslov za druga podjetja,

— komercialna obdelava
blaga in

— druge dejavnosti, ki sodijo 
na področje skladiščno-tran- 
sportnih in trgovinskih poslov.

GRADNJA
DISTRIBUCIJSKEGA CEN

TRA
V TREH FAZAH

Delovne organizacije, ki zdru
žujejo svoja sredstva v STTC, so 
predvidele zgradnjo distribucij
skega centra v treh fazah. Na
loge naj bi bile opravljene do leta 
1982.

Prva faza, ki bo končana v 
tem letu, vključuje:

— skladiščni objekt s pri
bližno 16000 kv. m

— nepokrita skladišča 20000 
kv. m površine

— tovorno parkirišče za 90 
motornih vozil

— črpalka, servis za manjša 
popravila, prostor za mazanje in 
pranje

— povezava skladišč z jav
nim cestnim omrežjem in z že
lezniškim tirom Maribor—Celje,

— komunalne gradnje
— upravni prostori.
V tej fazi bo zgrajen še motel z 

restavracijo in prenočišči za šo
ferje in trgovina prehrambene 
stroke.

Osnova razvoja STTC v drugi 
fazi bo razširjanje skladiščnih 
kapacitet, tehnična opremljenost

za transportno-tehnološko de
javnost ter komercialna obde
lava blaga. V tej fazi naj bi sode
lovale špedicije, banke, zavaro
valnice in druge dejavnosti.

Druga faza vključuje:
— nova dodatna skladišča 

(povečanje za približno 20000 
kv. m)

— prostori za komercialno 
obdelavo blaga

— tehnološko skladišče, na
menjeno za zbiranje in pripravo 
blaga

— kontejnerski terminal uni
verzalnega tipa za cestni in že
lezniški promet

— poslovni prostor za dejav
nost špediterskih, bančnih in 
drugih predstavništev.

V tretji fazi naj bi zaživela trgo
vinska dejavnost z avkcijskim 
centrom, STTC pa naj bi se razvil 
do skrajno možnih meja distribu
cijskega centra.

Gradnja te faze naj bi obse
gala gradnjo novih skladišč (na 
skupno 70000 kv. m) ter iz
gradnjo poslovnih prostorov za 
trgovinski center sopogodbeni- 
kov, centra za informacije o 
spremembah in gibanjih na do
mačem in svetovnem tržišču, 
prostore za avkcijske posle in 
druge objekte, namenjene de
javnosti distribucijskega centra.

Z dokončno izgradnjo bo OZD 
STTC prispevala pomemben 
delež k splošnemu uveljavljanju 
in krepitvi regionalnih funkcij Ma
ribora in k hitrejšemu razvoju go
spodarstva. Takšna delovna or
ganizacija se namreč dotika in 
vpliva na široko področje druž- 
beno-gospodarskega življenja 
pri nas, zato bo še v večji meri 
potrebno združiti sredstva in 
moči za dosego takšne stopnje 
razvoja mariborske regije, ki bi jo 
le-ta glede na lego in zastopa
nost gospodarskih vej morala 
imeti.

DEL PROIZVODNJE ŠEŠIRA ŽE V NOVIH PROSTORIH PO NOVOGRADNJI
ŠKOFJA LOKA SE REKONSTRUKCIJA

jTadicija klobučarstva sega v 
kofji LcM že stoletja nazaj. Ko 

n° v 19- stoletju tamkaj propadle 
katere cvetoče obrti, se je 
ctradicija izdelovanja 

edvsem volnenih klobukov. 
Jpa 1890 je bilo v tem kraju kar 
^ klobučarjev, že leta 1871 je 

D^ela V Škofji Loki obratovati 
tovarna za izdelavo sukna, 

kateri so kasneje začeli mikati 
oino v klobuke. Leta 1921, to je 
e(1 55 leti, so v prostorih nek- 

anje tovarne sukna ustanovili 
,e|niško družbo za tovarno 
obukov šešir. Izkoristili so del 

. “Ojnega parka prejšnje tovarne 
Nabavili v glavnem stare stroje 

Ql dunajskih klobučarjev.
avna delničaja nove tovarne 

l a bili Zadružna gospodarska 
anka in Ljubjjanska kreditna 
anka, 30 odstotkov kapitala

Setk6 ^'l° avstriiske9a' Do za'A-''« n. svetovne vojne so v 
®siru obnovili skoraj ves stroj- 
Park. Tik pred vojno je tovar-

i^zaposlovala nekaj več kot 
delavcev.

Druga svetovna vojna je dole
tov ° sorazm6rno hitro rast 

yame zavrla, saj so v tem času 
izkoriščali proizvodne zmoglji- 

|. Su, ne da bi mislili na obnav- 
Pie oziroma modernizacijo. 

h_ v f^0 večjo rekonstrukcijo je 
. živela tovarna Šešir šele v 
D h 1959 in 1964. Takrat so 

®uredili neprimerne slabo 
D ''etliene in vlažne proizvodne 

°store Zamenjali so več kot 
ta,e 1retjini proizvodnih strojev in 
Sr ° s precejšnjimi finančnimi 
doti StVi vsai deloma izboljšali 
■ ‘'ej povsem neprimerne de- 
l0Vae razmere.

letošnje leto pa bi lahko

rekli, da je za tovarno šešir do
slej največji mejnik v njenem 
razvoju. V začetku leta 1976 
se je velik del proizvodnje in 
delavcev preselil v nove, suhe, 
svetle, moderne proizvodne 
prostore na Trati.

O novi tovarni, njeni izgradnji 
in enoletnem delu v njej smo se 
pogovarjali z Vido Podnar, vodjo 
proizvodnje, Ani Šink, namest
nico predsednika izvršnega od
bora osnovne organizacije sin
dikata ter Francem Cvirnom, 
predsednikom delavskega sveta.

»Novo tovarno smo začeli 
graditi predvsem zato, da bi 
izboljšali delovne razmere,« je 
začel Franc Cvirn. »Prostori v 
središču Loke ležijo ob Sori in so 
bili poleg vlažnosti še tesni in za 
modernejšo proizvodnjo pov
sem neprimerni. Tudi skladišča 
surovih kož smo imeli raztresena 
po vsej Selški in Poljanski dolini. 
Tudi poslovni prostori so bili 
neprimerni in poleg vsega nam 
je proizvodne prostore ob večjih 
nalivih poplavljala voda.

»Delavci sami so zahtevali 
gradnjo nove tovarne,« je zatrdil 
Franc Cvirn. »Res pa nam je že 
nekaj let sanitarna inšpekcija 
resno grozila, da bo zaprla odde
lek kožarne zaradi nemogočih 
delovnih razmer. Zaradi vsega 
tega se je delavski svet Šeširja 
leta 1972 odločil za novograd
njo.«

»Pred štirimi leti smo se odlo
čili in najprej vezali v banki 6 mili
jonov, malo kasneje pa še dva in 
pol milijona dinarjev za izgradnjo 
novih proizvodnih prostorov. S 
tem pologom oziroma z veza
nimi sredstvi smo si zagotovili

tudi soudeležbo banke. V marcu 
leta 1975 smo dejansko začeli z 
gradnjo,« je nadaljevala pripo
ved o novi tovarni Vida Podnar, 
vodja proizvodnje. »Gradnjo 
smo končali v juniju letos. V ce
loti nas je nova tovarna veljala 
skoraj 400 milijonov dinarjev, od 
tega smo sami prispevali pri
bližno tri četrtine.«

In prednosti oziroma izkušnje 
enoletnega dela v novi tovarni?

»Nismo gradili tovarne, da bi 
povečali proizvodnjo,« je nada
ljevala Podnarjeva, »ampak 
predvsem, da bi izboljšali de
lovne razmere in uvedli moderno 
tehnologijo. Topa nam omogoča 
lažje, kvalitetnejše delo. Ne 
nazadnje pa tudi povečanje

asortimana in tudi proizvodnje. V 
nov obrat smo preselili predv
sem oddelek opremljanja klobu
kov, kožarno, skladišče gotovih 
izdelkov. Tu je dobila svoje pro
store tudi uprava. V starih pro
storih v Loki pa so ostali oddelki 
valjarne, barvarna, površinska 
obdelava in pomožni obrati. Prvi 
trije predvsem zato, ker je zanje 
potrebno veliko vode.«

»Tudi za stare prostore načr
tujemo rekonstrukcijo,« je ob 
tem dodal predsednik delav
skega sveta. Z deli bomo predvi
doma začeli v naslednjem letu. 
Od 300 delavcev, kolikor šteje 
naša delovna organizacija, jih je 
devetdeset ostalo na Spodnjem 
trgu, sto pa se jih je preselilo v

novo tovarno.«
»Imamo tudi dva obrata. Pr

vega v Gorenji vasi, ustanovljen 
je bil v letu 1971, kjer je zaposle
nih pri konfekcijski izdelavi po
krival iz blaga 24 delavcev,« je 
nadaljevala Podnarjeva. »Pred 
tremi leti pa je začel z delom 
obrat v Stari vasi blizu Brežic v 
poslopju opuščene osnovne 
šole. Tam zaposlujemo 14 de
lavk, prav tako pri konfekciji po
krival. K temu še naše trgovine, 
ki jih imamo po vsej Jugoslaviji.«

V novih proizvodnih prostorih 
lahko povečajo proizvodnjo tudi 
za 50 odstotkov. Ani Šink pa je 
govorila predvsem o izboljšanih 
delovnih razmerah. »Težko, 
pravzaprav sploh ni možno

primerjati dela v več kot 100 let 
stari stavbi v Loki z novimi pro
stori. Tako ugotavljamo da so se 
izredno pogosti bolniški izo
stanki občutno zmanjšali, ni več 
tistega godrnjanja med delavci 
zavoljo neprimernih delovnih 
razmer, kvaliteta izdelkov je 
znatno boljša. V novih skladiščih 
se pokvari manj kož. Zdaj imamo 
možnost za razvijanje novih 
izdelkov, na kar prej skoraj da 
nismo mogli misliti. Veliko pove 
tudi dejstvo, da smo v novi to
varni uvedli enoizmensko delo, 
kar pa za naše delavke prav 
gotovo veliko pomeni,« je kon
čala predsednica osnovne orga
nizacije sindikata Šešir Škofja 
Loka.
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KRANJSKI GUMARJI USTANOVILI 
SINDIKALNO ŠPORTNO DRUŠTVO

OBILO
MOŽNOSTI

V Savi se z rekreacijo med 3800 zaposle
nimi redno ukvarja komaj 600 delavcev — 
Skrb za večjo množičnost

Pred nedavnim so v Industriji 
gumijevih, kemičnih in usnjenih 
izdelkov Sava Kranj ustanovili 
sindikalno športno društvo 
Gumar z namenom, da bi med 
zaposlenimi poživili zanimanje za 
aktivno športno rekreacijo. 
Društvo so ustanovili tudi zato, 
da bi poleg rekreacije spodbudili 
med kranjskimi gumarji tekmo
valno športno aktivnost, ki je 
zadnja leta kratkomalo zamrla.

»Naše sindikalno športno druš
tvo,« nam je pripovedoval Edo 
Modic, poklicni organizator 
športne rekreacije v 3800-član- 
skem delovnem kolektivu Save, 
»ima za zdaj 14 sekcij, kar se zdi 
na prvi pogled veliko, vendar že 
razmišljamo o ustanavljanju 
novih. Med najbolj množičnimi 
je nedvomno smučarska sekcija, 
kar je razumljivo, saj je za zimske 
športe zanje med delavci v kranj
skih delovnih organizacijah zad
nja leta največ zanimanja. Odlo
čili smo se tudi za ustanovitev 
sekcije za podobne aktivnosti, 
predvsem zato, ker se zaposleni 
med preživljanjem svojih dopu
stov ob morju pogosto izgubljajo 
v dolgočasju, sedaj pa bodo vsi 
tisti, ki se bodo želeli ukvarjati s 
podvodnimi športi, poskrbeli ne 
samo za občasno, pač pa za redno 
rekreacijo. Z ustanovitvijo 
športnega društva v eni največjih 
delovnih organizacij kranjske 
občine bomo začeli z načrtnim 
delom za poživitev aktivne 
športne rekreacije, ki smo jo 
doslej preveč zanemarjali, name
sto da bi skrbeli za njeno množič
nost.«

voljni. Res je, da se ne moremo 
pohvaliti z množičnostjo, saj se z 
rekreacijo še vedno ukvarja 
premalo naših delavcev, toda bolj 
kot to nas skrbi problem objek
tov. Zato nameravamo še letos ob 
tovarni zgraditi odbojkarsko 
igrišče, pozneje pa druge, prav 
tako potrebne športne objekte,« 
je nadaljeval Edo Modic,

Medtem ko številne druge 
delovne organizacije najbolj 
pesti pomanjkanje kadrov za 
organizacijo športne rekreacije 
zaposlenih, tega problema v Savi 
skoraj ne poznajo. Poleg poklic
nega organizatorja športne re
kreacije, ki je v rednem delov
nem razmerju, se je letošnjega, 
tečaja v Poreču udeležilo pet 
vodij športnih sekcij, ki danes že 
delujejo kot organizatorji 
športne rekreacije.

»Seveda bomo na podobne 
tečaje,« zatrjuje Edo Modic, 
»tudi v bodoče pošiljali vodje 
sekcij tako, da bomo z leti imeli v 
tovarni močan kader organiza
torjev športne rekreacije. Prav 
sedaj pripravljamo v Savi tudi 
načrte za organizacijo aktivne 
rekreacije zaposlenih med 
delom. Z organiziranjem tako 
imenovane mikro pavze se ukvar
jamo že dlje, zato upamo, da 
bomo naposled uspeli tudi v teh 
prizadevanjih.«

Z REKREACIJO 
SE UKVARJA LE 
600 DELAVCEV

V Savi ne skrivajo dejstva, da 
se v njihovi delovni skupnosti 
ukvarja ta čas z rekreacijo komaj 
600 delavcev oziroma 12 % od 
vseh zaposlenih. Podatek je po

svoje zaskrbljujoč, morda pa tudi 
ne. Zakaj?

»Z organizirano rekreacijo 
smo začeli šele pred leti, zato 
nismo pričakovali večjih uspehov 
na tem področju. Morda bo kdo 
mislil, da bi moralo nekajletno 
delo že pokazati prve rezultate, 
toda tudi s tem, kar smo dosegli, 
čeprav ni veliko, smo lahko zado-

PLAVANJE,
SMUČANJE...

Zanimivo je, da razen smuča
nja vlada med delavci kranjske 
Save precejšnje zanimanje tudi 
za rekreativno plavanje v zim
skem bazenu v Savskem logu. 
Tako je že pred časom 120 delav
cev dobilo brezplačne vstopnice, 
organizirali so plavalne tečaje za 
začetnike, najboljši plavalci pa se 
udeležujejo tudi občinskih sindi
kalnih tekmovanj.

Razveseljivo je tudi, da sindi
kat kranjskih gumarjev omogoča 
svojemu članstvu nakup smučar
ske opreme ob izredno ugodnih 
odplačilnih pogojih. Tako si 
lahko vsak delavec, ki želi smuča
ti, nabavi potrebno opremo, ne 
da bi s tem veliko bremenil svoj 
družinski proračun. In zato nas ne 
more presenetiti dejstvo, da je 
samo v lanski sezoni redno smu
čalo 400—500 delavcev, torej 
nekaj manj, kot se jih ta čas sploh 
aktivno ukvarja s športno rekrea
cijo.

Predvsem zato, da bi poživili 
med zaposlenimi zanimanje tudi 
za druge panoge, so kranjski 
gumarji ustanovili svoje sindi
kalno športno društvo. V njem 
bodo našli obilo možnosti za ak
tivno rekreacijo ne samo tisti, ki 
se navdušujejo za smučanje, 
plavanje, košarko in za nekatere 
druge športe, marveč tudi delav
ci, ki jih privabljajo rokomet, 
namizni tenis, kegljanje, balina
nje, podvodne aktivnosti, nogo
met in druge panoge.

I. VIRN1K
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BLOUDKOVA
PRIZNANJA

Pred dnevom republike je bila v Ljubljani v klubu 
delegatov velika slovesnost: že dvanajstič zapored so 
podelili Bloudkova priznanja telesnokulturne skupnosti 
Slovenije, to je najvišja družbena priznanja za dosežke na 
telesnokulturnem področju v naši republiki.

Z letošnjimi petimi nagradami in 24 plaketami je nara
slo število dosedanjih nagrajencev na 77 organizacij in 
posameznikov (nagrade), ter 304 organizacije in posa
meznike (plakete). Razumljivo je prizadevnih delavcev in 
tudi vrhunskih športnikov, ki bi si priznanja zaslužili, še 
mnogo več, zato je žirija sleherno leto pred zelo odgo
vorno nalogo. Problem je predvsem v tem, ker še niso do 
podrobnosti izoblikovani kriteriji, ki naj bi bili odločilni 
pri predlaganju kandidatov in dodeljevanju priznanj.

Bloudkova priznanja je izročil slavljencem predsednik 
skupščine telesnokulturne skupnosti Slovenije Bojan 
Polak-Stjenka. Nagrade so dobili: atletski klub Olimpija 
iz Ljubljane, društvo za telesno vzgojo Partizan Maribor: 
Studenci, Jože Borštnar, Mirjana Jaušovec in Cvetka 
Klančnik — Belin. Bloudkove plakete pa so prejeli: gor
ska reševalna služba Prevalje, komisija za športno re
kreacijo občinskega sveta Zveze sindikatov Maribor, 
nogometni klub Bela krajina iz Črnomlja, strelska dru
žina Banovec iz Nove Gorice, šolsko športno društvo 
Polet iz Tržiča, zveza tabornikov občine Škofja Loka, 
Železarna Štore, Emil Ajtič, Umberto Bizjak, Jože 
Borštner, Ciril Debeljak, Miran Fux, Boris HolIy, Peter 
Juteršnik, Franjo Kunej, Antonija Lazarevič, Alfonz 
Ledinek, Branko Leskošek, Janja Marinc, Bogdan Nor
čič, Borut Petrič, Franc Pučko, Jože Teržan in Magda
lena Urh.

V imenu vseh nagrajencev se je zahvalil Jože Borštnar 
.iz Ljubljane, ki je posebej poudaril, da so bila letošnja 
Bloudkova priznanja podeljena prav na dan, ko je jugo
slovanska skupščina sprejemala zakon o združenem delu, 
ki bo pomemben ne le za gospodarstvo, temveč za vso 
našo družbo, torej tudi za področje telesne kulture.

Rudolf Stanko je prejel v imenu športnikov elektro-strojnega 
pokal za prvo mesto v skupni uvrstitvi v trajno last. Foto: Ojstršek-

VELENJE

ZAKLJUČEK 
ŠPORTNIH IGER
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V Rudarskem elektroenerget
skem kombinatu Velenje so sve
čano podelili diplome, priznanja in 
pokale letošnjim udeležencem 
delavskih športnih iger, ki so pote
kale v dvanajstih športnih pano
gah skozi vse leto.

Ekipno so zmagali delavci iz

TOZD Elektro-strojnega obra»
ki so zbrali 154 točk, drugi so t
predstavniki Mehanizacije in tra" 
športa s 144 točkami, tretji delali 
v DSSS (140), četrti športnik' 
Klasirnice (133), peti Plastik6 
(HO), itd.

L. OJSTERSE*

V ŽALCU ZAKLJUČENE DELAVSKE ŠPORTNE 
IGRE

Zmagovalec Ferralit
Pred dnevi so se v Žalcu končale 

letošnje delavske športne igre, ki jih 
vsako leto organizira komisija za 
šport in rekreacijo pri občinskem 
svetu zveze sindikatov v Žalcu ter 
TKS Žalec. Letos je nastopilo več 
kot 2000 športnikov — delavcev iz 
31 organizacij združenega dela, ki so 
se pomerili v 13 športnih panogah. 
Največ uspeha so imeli športniki in 
športnice Ferralita iz Žalca, ki s osvo
jili tudi največ prvih mest.

Končni vrstni red pri mlajših čla
nih v skupini A: 1. Ferralit Žalec 
1030 točk, 2. SIP Šempeter 970, 3. 
TT Prebold 790,4. Juteks Žalec 690, 
5. TN Polzela 600 točk; skupina B: 1. 
LIK Savinja 160, 2. KIL Liboje 150, 
3. Gradnja Žalec 110, 4.—5. ZD 
Žalec in Strojna postaja Žalec 40 
točk itd. Starejši 'člani: 1. Ferralit 
Žalec 430 točk, 2. Juteks Žalec 300, 
3. TT Prebold 250, 4. Inštitut Žalec 
200, 5. TN Polzela 190 točk itd.

Članice: L Ferralit Žalec 140, 2. 
TN Polzela 120. 3. TT Prebold 70,4. 
Hmezad Žalec 30, 4. VVZ Žalec 10 
točk. Končni vrstni red za množič
nost: ml. člani skupine A: L Ferralit

Žalec 301 točke, 2. TN Polzela 189, 
3. SIP Šempeter 170, 4. Juteks Žalec 
157, 5.ZD Žalec 22 točk itd; skupina 
B: L Inštitut Žalec 56, 2. Hmezad 
Žalec _, 3. KIL Liboje 32, 4. LIK 
Savinja 32, 5. ZD Žalec 22 točk itd.

Na zadnjem sestanku komisije za 
rekreacijo so sprejeli program tek
movanj za prihodnje leto. Spre
memba bo le pri članicah, kjer bodo 
uvedli še eno športno panogo — 
odbojko.

Zaključek letošnjih iger bo sredi 
decembra v Žalcu pod pokrovi
teljstvom Ferralita Žalec.

Tekst: T. TAVČAR

tiskarna kočevski tisk
kočevje

s
CESTA

p. o.
18/aKOČEVJE, LJUBLJANSKA 

kn]igotisk • ofset • knjigoveznica

Izdelava vseh vrst tiskovin (v črno-beli in kolor tehniki), 
katalogov, revij, knjig in drugih tiskovin, ki jih potre
buje sodobno poslovanje.
Obiščite nas, z našim nadaljnjim ali novim sodelova
njem je naša poglavitna naloga, da vas zadovoljimo 
s svojimi izdelki.

BE3E3I1IH NOVICE, REZULTATI, 
MNENJA...

BIHAC

Tekmovanje 
bratstva in 
enotnosti

Na četrtem tekmovanju »Bratstva 
in enotnosti« v karateju, ki je bilo v 
Bihaču, je v finalu Srbija premagala 
Slovenijo s 7:3.

Slovenska reprezentanca je pri
jetno presenetila, največ pa je poka
zal tekmovalec Grižon, ki je bil tudi 
najuspešnejši. K uspehu slovenskega 
karateja je pripomogel tudi Javor
šek, ki je v odločilnem boju proti 
hrvaškemu tekmovalcu zmagal v 
podaljšku. Tretji član slovenske 
reprezentance Zeienovič je učinko
vito premagal državnega reprezen
tanta Mudriča, tudi Biderman in 
Pranje sta v opravičila uvrstitev v 
najboljšo selekcijo. Ob tem naj še 
povemo, da so bili boji na letošnjem 
tekmovanju zelo izenačeni.

s preventivno 10-dnevno rekreacijo, 
ki je zaenkrat natpenjena zaposlenim 
na zdravju škodljivih delovnih me
stih. Materialne možnosti so tovrstno 
rekreacijo so sicer še vedno precej 
omejene, čeprav številni podatki 
govore v prid tovrstni skrbi za delov
nega človeka.

Kljub omejenim možnostim si v 
tovarni glinice in aluminija Boris 
Kidrič prizadevajo, da bi bilo de
ležno 10-dnevnega preventivnega 
oddiha čim več delavcev — tudi tisti, 
ki delajo na beneficiranih delovnih 
mestih. Zaenkrat morajo zaposleni 
še koristiti del svojega rednega let
nega dopusta za preventivni oddih, v 
kolektivu pa že razmišljajo o tem, da 
bi spremenili dosedanjo prakso.

F. MEŠKO

Ijino z mesta, streljanju z zraC 
puško, trimu, pikadu in v šahu.

V končni skupni uvrstitvi sO°s 
jili največ točk (112) športniki Krn 
tijskega kombinata iz Orrno ^ 
Slede: 2. Ptuj 93, 3. Ljutomer 89,6• 89, f'
Maribor 86/5. Radgona 74 i"
Slovenska Bistrica 33 točk.

Tretje vinogradniške igre so RP
pele, za kar gre zasluga Pre£^ je

požrtvovalnim organizatorjem,
predstavnikom Kmetijskega kombi".ga
nata Gornja Radgona. Prihorm)
srečanje vinogradnikov bo v 
boru.

MEDVODE

GORNJA RADGONA
Prvenstvi 

v kegljanj11
ied-

Vinogradniške
igre

KIDRIČEVO

Preventivni
oddih

Merjenje moči je med najbolj privlačnimi disciplinami vsakoletnega športnega tedna kranjske Save
Lani so pričeli v tovarni glinice in 

aluminija Boris Kidrič v Kidričevem

V organizaciji Kmetijskega kom
binata Radgona so bile v Gornji 
Radgoni 111. vinogradniške igre Slo
venskih goric in Haloz. Iger so se 
udeležili športniki iz Maribora, Slo
venske Bistrice, Ptuja, Ljutomera, 
Ormoža in Gornje Radgone. Tek
movali so v malem nogometu, od
bojki, vlečenju vrvi, kegljanju, 
krosu, suvanju krogle, skoku v da-

Na kegljišču Hidro poteka m^ 
klubsko prvenstvo Medvod v dbl 
plini 6 x 100 lučajev, na '<atere|.a 
sodeluje enajst moških in aenS,j|1 
ekipa Jane. Po šestih odigranih ko 

nepremagane še ekipe Grau^-'I L / I I i Ul 1 IS- *J. -
Istra-benz in Hidro, ki bodo najv' ^ 
jetneje odločile o končnem zrna.
valcu. ■AiiivO

Med posamezniki prepr'a>. 
vodi Vernik (Istra-benz), ki je 'J* 
stih nastopih podrl 2997 kegl) _nastopih K-----
pred Križajem in Kerničem- 
nečajo zelo dobri rezultati žen 
med katerimi je najboljša Peta«^
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Na dnevnem redu ustanov- 
nega kongresa Jugoslovanske 
j*9c>aldemokratske stranke je 

tudi agrarno vprašanje, o 
katerem je poročal Rok Drofe- 

in predložil tudi resolucijo, ki 
je nakazovala neko obliko reši- 
tVe težkega položaja slovenskega 
knietijstva. Resolucija je zahte
vala povečanje občinskih kmeč- 
k'h posestev, ki naj bi jih obdelo
vali občani, včlanjeni v zadruge, 
^ohodke zadruge bi v enaki meri 
Uživali vsi člani. Podržavili naj bi 
Ves hipotečni in državni dolg, 
°dpravili pa naj bi tudi vse pri- 
s,°jbine ob nakupu in prodaji ali 
Popisovanju zemljišč. Kmetje 
naj bi bili tudi zavarovani ob 
ulementarnih nesrečah in tele- 
Vn'h poškodbah, uživali pa naj bi 
Udi brezplačno zdravniško

Pomoč.

. Vendar resolucija ni bila spre- 
Kta, ker je v debati prišlo do zelo 
Sličnih pogledov na agrarno 
vPrašanje. Tako je Zavertnik 
u^nil, da je resolucija sicer lepa, 
da pa ne bo rešila kmeta pred 
Propadom. Če bo kmetom vzet 
davek, ga bo plačeval delavec, 
kot socialni demokrat pa za to ne 
Utore glasovati. Socialni demo- 
kfpti tudi smatrajo kmeta za 

; delavca, torej mora tudi zanje 
peljati strankin program. Vsi 
^ ongresi socialne demokracije, 
° Je druge internacionale, so se 

ukvarjali z agrarnim vprašanjem 
I P® so na vseh sprevideli, da ni 
1 ^žno ničesar storiti, ampak vse 

Pripeljati v skupno last. »Mi smo 
PoVsod- nasprotniki zasebne 

• Posesti in moramo biti tudi tukaj 
konsekventni, ne pa kmeta še

bolj fanatizirati za zasebno imet
je.« V tem ga je podprl tudi 
Železnikar rekoč, da kmeta ni 
mogoče ločiti od delavca in ne 
moremo delati za njega posebne 
prograjne. »Kadar ne bo več 
zasebnega imetja, rešen bo tudi 
kmet in čimprej se to zgodi, tem 
preje nastopijo za kmeta boljši 
časi.« Nekoliko bolj umirjeno je 
govoril Kristan, ki je dejal, da je 
za socialno demokracijo agrarno 
vprašanje še tako nejasno, da na 
tem zboru ni mogoče ničesar 
skleniti. »Mi pa moramo že sedaj 
kmeta sprejeti v naše vrste, ne 
smemo mu pa v ta namen delati 
iluzij, temveč mu moramo le 
dokazati, da zahteva njegov 
lastni interes spremenitev druž
benega reda.« Drofenik je branil 
svojo resolucijo, češ da je na 
Slovenskem večina prebivalstva 
na podeželju in ne v mestih in da 
je veliko politično gibanje na 
deželi, ne pa v mestu. Vendar je 
zbor Drofenikovo resolucijo 
zavrnil, sprejel pa je Kristanov in 
Zavertanikov predlog, naj bi 
kmetom z brošurami pojasnje
vali njihov položaj, kompleksno 
obravnavanje agrarnega vpraša
nja pa naj bi preložili na nasled
nji strankin zbor.

Precej pozornosti so delegati 
ustanavnega zbora posvetili 
delavskemu časopisju. Menili so, 
da je za delavsko stranko uspeh, 
ko izhajata dva delavska časnika, 
Svoboda enkrat in Delavec tri
krat mesečno. Oba pa se morata 
otepati s hudimi finančnimi teža
vami. Hudo in neprijetno je tudi, 
ker stranka nima svoje tiskarne. 
Večina delegatov je bila mnenja, 
da bi stranka vendarle morala

znanstvene in leposlovne članke. 
Nadaljnje sodelovanje v jugo
slovanskem smislu je bil tudi 
predlog, da bi prvomajske liste, 
ki so jih na Hrvaškem že izdajali, 
razpečevali tudi v slovenskih 
pokrajinah, slovenska strokovna 
in druga društva pa naj bi vpiso
vala akcije za strankino tiskarno, 
ki bi se ustanovila v Zagrebu. 
Tisk je postajal vse pomemb
nejše orožje v političnem boju in 
prav na tem področju je bila 
delavska stranka prav zaradi 
nenehnih materialnih težav 
vedno na slabšem v primerjavi z 
meščanskimi strankami. Preteči 
je moralo še več kot desetletje, 
da je Zarja postala prvi socialno
demokratski dnevnik na Sloven
skem.

Nazadnje je zbor obravnaval 
še vprašanje volivne pravice, ki 
se je v Avstriji prav v tem letu 
nekoliko razširila s splošno vo
lilno kurijo, še vedno pa ni bilo 
splošne in enake volivne pravice, 
ampak so volitve potekale v 
petih kurijah. Ustanovni zbor je 
sprejel resolucijo, da se bo 
stranka posluževala volivne 
pravice kot sredstva za pridobi
tev splošne in enake, direktne in 
tajne volivne pravice. V vseh 
deželah se mora agitirati za 
uvedbo direktnih volitev in sto
piti je treba v volivni boj pri voli
tvah v deželne zbore. Socialno- 
defhokratske kandidate v avstrij
skih slovenskih in hrvaških deže
lah za državnozborske in dežel- 
nozborske volitve pa sme postav
ljati le glavno zastopstvo Jugo
slovanske socialnodemokratske 
stranke. Preden se je ustanovni 
zbor razšel, je sprejel tudi še

zalogi imamo 
žr>ačke Zveze sindi
katov Jugoslavije 
Po ceni 15 dinarjev, 
^aročila sprejema: 
oZP Delavska enot- 
Post, Ljubljana, Dal
matinova 4-11.

M'■ i* J Hi

imeti svoj politični list, pri čemi 
bi bil idealen dnevnik, vendar 
že zdaj jasno, da ga zaradi velik 
finančnih izdatkov še nekaj ča: 
ne bo mogoče ustanoviti. Deli 
gati so bili mnenja, da ni najbc 
ustrezno, ker Delavec izhaja r 
Dunaju, saj bi bilo najbolj no 
malno, da bi strankin list izhaj 
tam, kjer je središče gibanj 
Zavertnik je tudi predlagal, n 
bi se v bodoče ustanovil jugoslt 
vanski leposlovni list, ki bi prim 
šal v slovenskem, hrvašker 
srbskem in bolgarskem jezi1<

predlog, da se sprejme proslav
ljanje prvega maja kot potrebno 
sredstvo za agitacijo in se pripo
roča sodrugom, da ga čimbolj 
vpeljejo.

Ustanovni zbor novonastale 
delavske stranke na Slovenskem 
je bil končan. Na politično prizo
rišče na Slovenskem je stopila 
nova in mlada politična sila, z 
novimi idejami in novimi modeli 
razreševanja perečih družbenih 
vprašanj.

KONEC

NAGRADNA
KRIŽANKA

■ Rešitve pošljite do 9. 12. 1976 na naslov: ČZP 
1 Delavska enotnost, Ljubljana, Dallmatinova 4, s 

pripisom na ovojnici NAGRADNA KRIŽANKA. 
I Nagrade 200,150 in 100 din.
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REŠITEV NAGRADNE KRIŽANKE 
IZ PREJŠNJE ŠTEVILKE:

PERIODIČNOST, ELEKTROMOBIL, 
LESTEV, RTINA, OKA, KAPLAR, PT, 
ROJ, SD, ORADA, REDKEV, NOTAR, 
AVLIDA, EKONOM, LARA, ZAI EGA, 
ENOTA, RI, AKUT, GIN, KD, SNOP, 
ALVA, RILEC, REDI, KOALA, ARGON, 
AGFA, DVOKOLO, RE, PIA, ARIJ, PA- 
TRON, BLOKI, SMALTA, REVA.

IZŽREBANI REŠEVALCI IZ PREJŠNJE 
KRIŽANKE:

1. nagrada, 200 din: Katarina Špiček, 64223 
Poljane 9, nad Škofjo Loko;

2. nagrada, ISOdin: Janez Ranzinger, C. h. 
Debelaka 3, 61430 Hrastnik;

3. nagrada, lOOdin: Janez Mauser, Mencin
gerjeva 3, 64000 kranj.

Nagrade bomo poslali po pošti.

N
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Goli kot gospodarska dejavnost?
Težko bi na hitro odgovorili, ali je NK Olimpija ljubljanski, 

slovenski ali jugoslovanski klub. Uradno ima stadion sicer v 
Ljubljani, vendar je zanimivo —saj ni treba iti na stadion več 
kot dvakrat ali trikrat, da bi prišli do tega spoznanja — da 
najbolj vneti in najbolj glasni privrženci prihajajo od daleč. 
Celo s Koprskega, Zasavja... Torej je Olimpija slovenski klub.

In tudi jugoslovanski, saj si brez nje skoraj ne moremo za
mišljati prve lige, v kateri je že lepo število let stalni član. 
Zmajčki ali zeleni zmaji, kakor igralce Olimpije z naklonje
nostjo kličejo na vseh stadionih vse do Skopja, so po navadi 
porok za angažiranost v igri, polet in borbenost. Največkrat v 
zadnjem času temu pravimo —vsaj tak izraz je na široko spre
jel jugoslovanski tisk in javno mnenje — da gre za »profesio
nalni odnos do igre«.

Seveda ni presenetljivo, da so 
tudi v NK Olimpija — še posebej 
opazno zadnje čase—praktično 
vsak dan vključeni v razmišljanja 
in razprave, kako bi kazalo po
staviti profesionalni nogomet na 
bolj zdrave, torej samoupravne 
osnove, kar bi bilo v skladu z 
vsesplošnimi družbenimi priza
devanji. Že nekajkrat so prišle do 
veljave zamisli, naj bi profesio
nalni nogometni klubi postali v 
resnici organizacije združenega 
dela. Če k temu dostavimo še 
»posebnega družbenega pome
na«, za bistvo stvari niti ni značil
no. Take in podobne zamisli so 
dobile—zadnje čase še posebej 
— močno podporo, vendar je 
treba reči, da v NK Olimpija — 
čeprav v načelu sprejemajo 
osnovno idejo — niso brez 
pomislekov, saj menijo, da pred
logi v sedanji fazi še niso dovolj 
prečiščeni.

Na kratko bi lahko bistvo stvari 
označili takole: če bi šlo samo za 
položaj in vlogo profesionalnega 
kluba, bi morda še šlo. Vsekakor 
pa je treba povedati, da je real
nost v NK Olimpija precej dru
gačna. Profesionalni igralci, 
trenerji in drugi redni uslužbenci 
so v klubu, če gledamo na seda
njo številčno moč, v manjšini. 
Poglejmo samo igralce. NK

Olimpija je v bistvu družba z 
izredno množično vzgojo mladih 
igralcev torej, pionirjev in mla
dincev, ki jih prav na noben način 
ne moremo spraviti v okvire 
strogega vedenja, ki naj bi ve
ljalo za organizacijo združenega 
dela. Skratka, profesionalci 
predstavljajo le vrh piramide. In 
vprašanje je, če je treba le zaradi 
tega vrha podrejati ves nogomet 
drugačnim pravilom, kakor naj bi 
veljala za vso športno dejavnost.

Še na nekaj ne bi kazalo 
pozabiti: v vsakem nogometnem 
klubu, sevedatudi v NK Olimpija, 
deluje na desetine predanih 
športnih delavcev. Amatersko. 
Ne za denar. Zaradi veselja, ki 
veliko pomeni v vsakdanjem živ
ljenju. Očitne je, dajim verjetno v 
profesionalnem klubu kot OZD 
ne bi bilo več mesta.

Res pa je treba priznati, da je v 
Jugoslaviji že sedaj precej pro
fesionalnih klubov, ki živijo 
morda celo zelo lagodno na 
račun tega ali onega delovnega 
kolektiva. Resnici na ljubo je 
treba priznati, da največkrat ne 
gre za odnos, ki bi ga resnično 
potrdil kolektiv, temveč po na
vadi »vrhuške«. Ne smemo se 
čuditi, če se za takimi primeri 
skriva lokalizem, marsikdaj tudi

monopolistične težnje. Gre za 
socialistični ureditvi tuje vede
nje.

Če'se torej opredelimo za 
profesionalizem na čistih osno
vah, je docela jasno, da se 
moramo že od vsega začetka 
boriti za polno uveljavitev socia
lističnih samoupravnih odnosov 
v načrtovanju OZD. Seveda pa 
to ne potegne za seboj samo 
pravic, ki jih bodo v prihodnje 
imeli profesionalni igralci, tre
nerji in drugi redni uslužbenci, 
temveč tudi dolžnosti, ki še bodo 
morda precej razlikovale od 
dosedanje realnosti. Ob natanč
nejšem pregledu današnjih 
razmer v našem profesionalnem- 
nogometu lahko ugotovimo, da 
so naši igralci — res pa je, da si 
tega ne želimo, vendarle pa... v 
tipično mezdnem položaju. V 
bodočih samoupravno načrto
vanih odnosih v OZD vsekakor 
ne bi bilo vseeno, ali je na tekmi 
samo sto ali pa morda 10.000 
gledalcev. Zdaj, roko na srce, 
velja samo premija za dve točki 
in nič drugega!

Nekaj omenjenih misli naj 
ponazori samo razmišljanja v 
NK Olimpija, ko govore o mož
nostih za boljšo ureditev profe
sionalnega nogometa pri nas. 
Strinjajo se torej s tem, da je 
treba sedanje razmere urediti, 
vendar je veliko vprašanje, če se 
vsi odgovori skrivajo v preprosti 
rešitvi, naj profesionalni nogo
metni klub postane OZD.

Ne glede na vse rešitve, do 
katerih bo tako ali tako naposled 
moralo priti v profesionalnem 
nogometu, pa se v NK Olimpija 
dobro zavedajo svoje odgovorne 
naloge v razvoju nogometa v 
Sloveniji. Kakor so bili še do 
nedavna Oblak, Popivoda, 
Ameršek..., če omenimo samo 
najvidneše s . svojim zgledom 
spodbuda vsem mladim na
dobudnim nogometašem in tudi 
inspiracija za tisoče, ki igrajo no

gomet, čeprav samo za rekrea
cijo, tako bodo taki vzori potrebni 
tudi v prihodnje.

Vendar — niti približno ne gre 
samo za vzgojo vrhunskih igral
cev, za produkcijo vzornikov... 
Prvenstvena naloga NK Olimpija 
— če odštejemo tisto najbolj 
vidno, namrečJekmovalno — je 
najširše povezovanje z bližnjim 
in daljnjim zaledjem, da bi lahko 
manjši klubi prišli do nujno po
trebne strokovne pomoči, mlajši 
nadarjeni igralci pa do možnosti, 
da preskusijo svoje sposobnosti 
v najresnejši konkurenci.

In še nečesa ne bi kazalo 
prezreti! Samo slepec bi utegnil 
nemočno dvigati roke in prepuš
čati čistemu naključju, ali se bo 
publika v nedeljo popoldne zli
vala na stadion za Bežigrad ali 
ne. V NK Olimpija se dobro 
zavedajo, da se je za gledalce 
treba boriti. Vztrajno in s polno 
mero potrpežljivosti. Za v pri
hodnje si je vodstvo zapisalo 
med načrte, da bo šlo v najširšo 
propagandno akcijo med sindi
kalne organizacije za pridobiva
nje stalnega članstva.

pija najslabše igrišče od vseh 
jugoslovanskih prvoligašev in še 
dobršnega dela drugoligašev. 
Saj ne gre samo za igrišče, za 
»travnik«, temveč še za vse, kar 
sodi k sodobni ureditvi prostora 
za igralce in njihove privržence. 
Sedeži (?) in stojišča za občin
stvo, garderobe, tribuna, po
možno igrišče in še kaj sodi v 
obvezen arzenal prvoligaške 
profesionalne enajsterice, 
vendar... če bi sodili Olimpijine 
zmogljivosti potem arzenalu, bi ji 
kaj slabo kazalo.

Preostane le upanje na boljše 
čase in na vztrajno pričakovanje 
tistega trenutka, ko bo mesto z 
najvišjim življenjskim standar
dom v Jugoslaviji doživelo svoj 
»fenomen Kruševac« in si priz
nalo, da prvoligaški nogomet 
nikakor ni primerna stvar zgolj za 
peščico zanesenjakov, temveč 
gre za magnet, ki neustavljivo 
privlači desettisoče gledalcev.

Ne bi radi, da bi nas ta ali oni 
proglasil za nasprotnike mno
žičnosti, toda prav govorjenje o 
množičnosti (kar zadeva oglede 
prvoligaških tekem Olimpije »v 
jami« za Bežigradom) nas ne
hote spomni na znano dejstvo, 
da dobra volja sicer lahko dela 
čudeže, vendar je vsekakor res, 
da iz slabega stadiona za 20.000 
gledalcev ne more napraviti 
dobrega za 40.000 gledalcev. 
Res, stadion! Videti je, da je prav 
prostorska stiska igrišča ob Ti
tovi cesti v Ljubljani postala 
sinonim za večino poglavitnih 
težav že lepo število let edine 
prvoligaške enajsterice v Slove
niji.

Po splošnem mnenju nogo
metnih strokovnjakov ima Olim

Kruševac? Nanj smo se spo
mnili samo zato, ker je letos 
mesto svojemu moštvu, ki se je 
uvrstilo v prvo ligo, v nekaj 
mesecih uredilo moderen sta
dion. Takega, o katerem najmanj 
petkrat večja Ljubljana lahko 
samo sanja. Da o bistveno večji 
razliki v gospodarski moči sploh 
ne govorimo... Torej, le ni vse 
samo v denarju, temveč se 
osnovni odgovor na skrivalnico 
vrti okrog pripravljenosti.

Prav primer odnosa do so
dobnega stadiona kaže, kako 
varljiva so lahko razmišljanja o 
uvedbi profesionalnega nogo
metnega kluba pod streho go
spodarske organizacije. Koliko 
gledalcev več bi imela Olimpija, 
če bi jim lahko ponudila udobne 
(oštevilčene) sedeže namesto 
gneče na stojiščih?

O tem vprašanju lahko samo 
ugibamo...

Olimpija se 
predstavi..*

Vodstvo NK Olimpija:

Predsednik izvršnega odbora- 
Egon Konradi

Podpredsedniki: Stane Karo- 
Jože Dernovšek, Bogo Šest.

Izvršni odbor ima 45 člano^ 
njegov sekretariat pa 11 člano •

Komisije:

za statutarna vprašanja 

za strokovno tehnična vpraš3"

gospodarsko finančnaza
vprašanja

za amaterski nogomet 
za idejno in športno vzgojo 
za pospeševanje članstva 
za propagando 

za zdravstvena vprašanja-

Nadzorni odbor

Delovni skupnosti predsed ! 
Majda Auprih, svetu igralcev 
Tone Rožič.

Direktor
Žagar

NK Olimpija: peter

Tehnični direktor NK Olimp')3' 
Miloš Šoškič

Direktor
Vodušek

stadiona:

Prvi trener: 
Miloševič

dragolJ^1

Delavska enotnost, glasilo Zveze sindikatov Slovenije. Izdaja ČGP 
Delo, TOZD Delavska enotnost. List je bil ustanovljen 20. novembra 
1942. leta. List urejajo: ANDREJ AGNIČ, VOJKO ČERNELČ (glavni 
urednik in direktor), SONJA GAŠPERŠIČ, MILAN GOVEKAR, MAR
JAN HORVAT. RAFAEL LINDIČ (tehnični urednik). BORIS RUGELJ.

BOJAN SAMARIN (odgovorni urednik), JANEZ SEVER, IGO TRAT
NIK, ANDREJ ULAGA, IVO VIRNIK in JANEZ VOLJČ. Naslov ured
ništva in uprave: Ljubljana, Dalmatinova ulica 4, poštni predal 313-VI; 
naročninski oddelek tel.: 310-033, int. 278; uredništvo, tel.: 316-672, 
323-554, 316-695 in 310-033; komerciala: Ljubljana. Tavčarjeva 5.

Zametki današnjega |v 
nogometnega kluba Olinv, ^ 
pija sodijo v 1945. leto, ko j3) 
bil ustanovljen nogomet'’1 
klub Svoboda-Center. 
nekaj let se je preimenov?1 
v Enotnost, nato v Odred m 
zatem v Triglav. Današnj® 
ime z uradnim naslovom 
»Športno društvo OMmp1- 
ja«, nogometni klub pa tm 
od 1961. leta.

tel : 312-691. Račun pri SDK Ljubljana št. 50100-601-11807, dev'^ 
račun pri Ljubljanski banki. št. 501-620-7-121100. Posamezna 
vilka stane 3.00 din, letna naročnina je 150,00 din. Rokopisov n® _ 
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